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استان  مدیرکل میراث فرهنگی،  گردشگری و صنایع دستی 
زنجان با بیان اینکه هدف از احداث این مجموعه ایجاد اشتغال 

هنرمندان صنایع دستی و عرضه .... ��ح ا�تان ز�جانروز��

فاز دوم شرکت شهرک های صنعتی 

ظریفان زنجان  به بهره برداری می رسد

مبعث حضرت رسول اکرم )ص(
را تبریک می گوییم 

گزارش

تئاتر خیابانی 
محروم و مظلوم!

فرشته جعفری، کارگردان زنجانی در گفت وگو با صدای زنجان؛

صفحه  ۳ صفحه 4

طرحِ نابارورطرحِ نابارور

اصولگرا  سیاسی  چهره  آنلاین/  خبر 
می گوید: برخی به نحوی برخورد می کنند 
که گویا حساسیت آنها نسب به حجاب 
که  صورتی  در  است.  دیگران  از  بیش 
همه بابت اینکه ما رابطه سالمی بین زن 
می شویم  ناراحت  باشیم،  نداشته  مرد  و 
حتی آن بانوانی که حجاب شان هم کم 
نمی خواهند خانواده شان متلاشی  است، 
در  روابط  که  دارند  دوست  مگر  شود، 
مجدد  شود؟!راه اندازی  تضعیف  خانواده 
وایرال  های  فیلم  برخی  و  ارشاد  گشت 
از  مجازی  و  ای  رسانه  فضای  در  شده 
زنان  با  و خشن  تند  برخوردهای  برخی 
داشت  دنبال  به  را  فراوانی  واکنش های 
کما اینکه عضو جامعه مدرسین به این 
امروز  شرایط  که  بود  کرده  تأکید  نکته 
با ۱۰ سال قبل تغییر کرده و مسئولین 
در مقوله حجاب باید با ادبیات دیگری با 
زنان صحبت کنند.در میانه این واکنش ها 
اما توئیت مهدی فضائلی، عضو دفتر مقام 
معظم رهبری که ضمن یادآوری منویات 
به  تذکر  از  حجاب  درباره  انقلاب  رهبر 
برخی مسئولان به دلیل کارهای بی قاعده 
خبر داده بود واکنش های زیادی را سبب 
شد. تندروهای حامی گشت ارشاد جایگاه 
او را به چالش کشیده و معتقدند توئیت او 
ربطی به دفتر رهبری ندارد اما در مقابل 
دیگرانی نیز هستند که از قضا این توئیت 
او در دفتر رهبری  با توجه به حضور  را 
تفسیر می کنند.این توییت مهدی فضائلی 
واکنش های فراوانی را به دنبال داشت تا 
جایی که برخی ضمن حمله به او مدعی 
دفتر  با  ارتباطی  فضائلی  توییت  شدند 
رهبری ندارد و برخی هم توییت سابق او 
در مورد لزوم پایبندی به حجاب را بازنشر 

کردند.

سیاسی  فعال  نمین،  سلیمی  عباس 
تعریف  دوم  دسته  زمره  در  نیز  اصولگرا 
می شود و معتقد است این توئیت را باید 
با توجه به جایگاهی که فضائلی دارد در 

نظر گرفت.
 حرف های فضائلی را با توجه به 
جایگاهی که دارد باید لحاظ کرد

اینکه  به  پاسخ  نمین در  عباس سلیمی 
به نظر شما تذکر داده شده به مسئولان 
در مقوله حجاب تا چه اندازه موثر خواهد 
نکته  این  آنچه مسلم است،  بود؟ گفت: 
است که حجاب از جمله مسائلی است که 
باید در مورد آن بیشترین توجه را داشت 
این  از طرفی  و  الهی است  چراکه حکم 
حکم الهی باید همراه با باور دنبال شود. 
یعنی اقداماتی در راستای تقویت باورها 
بگیرد  الهی صورت  این حکم  به  نسبت 
که هم به نفع جامعه و هم به نفع فرد 
است. از این رو آنچه آقای فضائلی گفته، 
او که  به شأن و جایگاه  با توجه  باید  را 
یکی از شخصیت های فرهنگی شایسته ما 
هستند و باید به آن عنایت شود، در نظر 
گرفته شود و از طرفی با توجه به جایگاهی 
که از آن صحبت کرده، باید لحاظ شود. 

در مورد حجاب گاهی تصور می کنیم که 
واقعاً در یک ستیز فرهنگی قرار نداریم. در 
حالی که این یک رقابت فرهنگی جدی 
است بین آنچه که اسلام می خواهد جامعه 
بشری را در آن مسیر قرار دهد با آنچه که 
سرمایه داری می خواهد جامعه بشر را در 

آن مسیر قرار دهد.
  برخی تصور می کنند

 با یک اقدام اجرایی می توانند 
مسئله حجاب را حل کنند

وی افزود: در حقیقت جامعه سرمایه داری 
ولنگاری ها  یکسری  از  توانسته  تاکنون 
زمینه  در  بهره برداری  بیشترین 
داشته  حکومت مداری  و  مصرف گرایی 
با  سرمایه داری  دیگر  عبارت  به  باشد. 
مشغول کردن افکار جامعه به مسائل نازل، 
خودش  برای  را  حکومت داری  توانسته 

بسیار ساده کند. 
اما نکته قابل توجه در رقابت مذکور این 
است که متأسفانه بعضی از دوستانی که 
به لحاظ فکری نمی خواهند خودشان را 
اجتماعی  پیچیده  مسائل  درگیر  خیلی 
کنند، تصور می کنند با یک اقدام اجرایی 
می توانند مسئله را حل و فصل کنند، در 

حالی که به این صورت نیست.
 ۹۹ درصد زنان با هر نوع الزام

 در حجاب حساسیت دارند زیرا...
در  کرد:  تصریح  ادامه  در  نمین  سلیمی 
مجموع به نظر می رسد مسئله اول این 
است که باید بر روی اشتراکات کار کنیم. 
به بیان دیگر آنچه مسلم است، این است 
که ۹۹ درصد بانوان کشور با هر نوع الزام 
در حجاب نسبت حساسیت ویژه ای دارند 
به این معنی که نمی خواهند نگاه پست 
امیال  آنها شود و نمی خواهند ملعبه  به 
دیگران باشند. از این رو حاضر نیستند نگاه 
دون به آنها شکل بگیرد. در حقیقت زنان 
نمی خواهند با کسانی که خودشان را در 
خیابان ها عرضه می کنند، در یک ردیف 
این مسئله  از  باید  بنابراین  بگیرند.  قرار 
که نکته مشترک میان زنان و طرفداران 
حجاب استفاده کرد. یکی از اشتراکات این 
است که هم زنان و هم جمهوری اسلامی 
با کسانی که می خواهند به نوعی شأن زن 
را به عنوان عرضه کننده یک متاع تنزل 

بدهند، مخالف هستند. 
بنابراین برای مثال با کسانی که لباس های 
پاره پاره تولید می کنند که بدن نما باشد 
و برخی ابعاد پنهان جسمی افراد از آن 
نمی پسندند. قطعاً  را  شود،  رونمایی 

اظهار  همچنین  اصولگرا  چهره  این 
نکته مشترک  این  بنابراین حسب  کرد: 
برای کسانی  جمهوری اسلامی می تواند 
تولید  بانوان  شأن  دونِ  لباس های  که 
می کنند، محدودیت ایجاد کند که به نظر 
بنده این مورد با استقبال جامعه مواجه 
که  می پذیرد  جامعه  یعنی  شد،  خواهد 
یک لباس با وقار که اجازه نگاه دون را به 
دیگران و به آدم های هوس باز ندهد، مورد 

بهره برداری قرار بگیرد.

به  اشاره  با  زنجانی  فرشته جعفری، کارگردان 
محرومیت های هنر تئاتر خیابانی می گوید: تئاتر 
بسیار  کار  کارگردانش  و  بازیگر  برای  خیابانی 
لحاظ  از  متاسفانه هم  این هنر  است،  سختی 
بودجه مورد ظلم بوده و از لحاظ حمایت های 
که  پاک«  »لکّه های  خیابانی  نمایش  معنوی! 
کاری از گروه تئاتر پوپک و منتخبِ حضور در 
سومین جشنواره ملیِ تئاتر رضوی به میزبانی 
با  همزمان  روزها  این  است  رضوی  خراسان 
نمایش تئاترهای خیابانی در استان های تهران، 
اصفهان،  سمنان،  گیلان،  رضوی،  خراسان 
ایلام،  شرقی،  آذربایجان  همدان،  کردستان، 

کرمان در شهر زنجان در حال اجرا است.
 این نمایش که به قلم آرزو بهرامی و کارگردانی 
فرشته جعفری روی صحنه رفته است توسط 
بازیگر فرشته جعفری  و مهدی روزبهانی  دو 
به نمایش درآمده است، موسیقی این نمایش 
آرین محمدی آهنگساز و نوازنده کاخن و هنگ 
امیررضا  تنبک،  نوازنده  عیوضی  هیلا  و  درام 
خیابانی  نمایش  است.  آوا  و  پلی بک  صادقی 

لکّه های پاک در روزهای یک ، ۲ ، ۳ ، ۱۷ و 
اردیبهشت ۱۴۰۳ در صحن سبزه میدان،   ۱۸
دانشگاه زنجان و مدارس در دست اجرا است 
به همین مناسبت صدای زنجان گفت گویی با 
داشته  نمایش  این  کارگردان  جعفری  فرشته 
سال  از  است   ۱۳6۹ متولد  که  وی  است.  
به صورت حرفه ای در  را  فعالیت خود   ۱۳۸۹
تئاتر شروع کرده و حدود ۳ سال است در حوزه 
تئاتر خیابانی مشغول به فعالیت است. فرشته 
جعفری کارگردان نمایش لکّه های پاک با اشاره 
فعالیت هنری  نوجوانی  و  از کودکی  اینکه  به 
خود را داشته و از ۱۲ سالگی در کانون پرورش 
فکری کودکان و نوجوانان در حوزه تئاتر فعالیت 
کرده است، اظهار می کند: از سال ۱۳۸۹ وارد 
انجمن نمایش زنجان شده و از آن زمان جدی تر 

فعالیت  حرفه ای تر  داده ام. وی و  ادامه  را  خود 
با اشاره به اینکه نمایش لکه های پاک با موضوع 
شهدای بمب گذاری حرم رضوی در سال ۱۳۷۳ 
بوده که به قلم آرزو بهرامی نگارش شده است، 

بیان می کند: این ...

 رئیس ستاد انتخابات استان زنجان از آمادگی کامل حوزه های 
انتخابیه زنجان _ طارم و خدابنده برای برگزاری دور دوم انتخابات 

خبر داد و گفت: همچون دور نخست...

زنجان آماده برگزاری 
دور دوم انتخابات

پاسخ  حتی  ایشان  اسلامی/  جمهوری 
به  را  »شعبِ ابی طالب«  مدام  که  آنانی 
رخ می کشند تا به زعم خود مردم را به 
ضرورت مقاومت همیشگی توجه دهند 
را هم می دهند: در جریان شعب ابی طالب 
که مسلمانان، سه سال در محاصره بودند، 

پیغمبر امتحانش را پس داد. 
معرفی  دین  نماد  را  خود  که  »کسانی 
می کنند اگر کم بگذارند و یا حتی به رغم 
ببرند،  پیش  را  کار  نتوانند  توان  همه 
ایمان مردم بیشتر آسیب می بیند. پس 
به صدای بلند باید هشدار داد مسئولان 
محترم دولت را که حواس شان را جمع 
برابر  در  کنند  افزون تر  را  تلاش شان  و 
دشمن غدار که فقر اسم دیگر آن است.«

مطلبی،  در  اسلامی  جمهوری  روزنامه 
ارتقای  برای  که  خواست  مسئولین  از 

معیشت مردم تلاش کنند.
»فقر، توفنده ترین دشمن زندگی و ایمان 
است. این جناح حاکم باشد یا آن جناح 

فرق نمی کند.
مسئولانِ محترم باید همه همت خود را 
بگذارند برای ارتقای معیشت مردم. سفره 
کوچک، پدر خانواده را کوچک می کند. 
پدر  ندارد.  هم  دولت  آن  و  دولت  این 
که کوچک شد نمی تواند برای بزرگی و 
بزرگواری اهل خانه و خانواده اش کاری 

که  بزرگتر  خانه  برای  رسد  چه  بکند 
اسمش کشور است.

تغییر  جمهور،  رئیس  تغییر  با  هم  این 
نسبت نمی پذیرد. 

فقر، توفنده ترین دشمن زندگی و ایمان 
است. این جناح حاکم باشد یا آن جناح 

فرق نمی کند.
اتفاقا کسانی که خود را نماد دین معرفی 
می کنند اگر کم بگذارند و یا حتی به رغم 
ببرند،  پیش  را  کار  نتوانند  توان  همه 
ایمان مردم بیشتر آسیب می بیند. پس 
به صدای بلند باید هشدار داد مسئولان 
محترم دولت را که حواس شان را جمع 
برابر  در  کنند  افزون تر  را  تلاش شان  و 

دشمن غدار که فقر اسم دیگر آن است.
جوادی  آیت الله  حضرتِ  سخنِ  بشنوند 
ملی  بانک  مدیرعامل  دیدار  در  را  آملی 
که  می خوانیم  را  همراه  هیئت  و  ایران 
هشدار  )ع(  علی  امام  نورانی  کلامِ  به 
بسُِوطٍ  العُْبَاد  الله  ضَرَبَ  »مَا  می دهند: 
از  بدتر  تازیانه ای  هیچ  الفَْقْرِ؛  مِنَ  أوَْجَعُ 
فقر نیست.« این اصل اول؛ اصل دوم آن 
است که اگر کسی این تازیانه را خورد، از 
این طرف تازیانه به دوشش می خورد، از 
آن طرف دین از عقلش رخت برمی بندد. 
»حواستان  که،  می دهند  هشدار  ایشان 
جمع باشد. اگر کسی با دست خالی به 
منزل برود از خدای سبحان همان لحظه، 

تقاضای مرگ می کند؛ آبروریزی پیش زن 
و بچه قابل تحمل نیست.«

مدام  که  آنانی  پاسخ  حتی  ایشان 
تا  به رخ می کشند  را  »شعبِ ابی طالب« 
به زعم خود مردم را به ضرورت مقاومت 
همیشگی توجه دهند را هم می دهند: در 
جریان شعب ابی طالب که مسلمانان، سه 
سال در محاصره بودند، پیغمبر امتحانش 
لنََا فیِ  باَرکِْ  را پس داد، فرمود: »اللَّهُمَّ 
الخُْبْزِ وَ لَا تفَُرِّقْ بیَنَنَا وَ بیَنَهُ فَلوَْ لَا الخُْبْزُ 
فَرَائضَِ  ینَا  أدََّ لَا  وَ  صَلَّینَا  لَا  وَ  صُمْنَا  مَا 
ما  نان  و  ما  بین  جَل؛ خدایا،  وَ  عَزَّ  ِّنَا  رَب
جدایی نیانداز!« دلیلش را هم کلام نبوی 
می دانند که اگر نان مردم قطع بشود و 
مردم در اقتصاد آسیب ببینند، سخن از 

دینداری باقی نخواهد ماند.
این مرجع حکیم، بر کار علمی و درس 
گرفتن از تجربه دیگران هم تأکید دارند 
که »چگونه می شود که قیمت یک نان 
را در چندین سال یک جا نگهداشت؟« 
ایشان بر اختلاس و ربا هم می خروشند و 
متولیان امر را به ضرورت راه بستن بر این 
مفاسد می خوانند. حضرت آیت الله جوادی 
آملی، اساس و وظیفه همه مسئولین را 
هم  این  می دانند.  مملکت  آبروی  حفظِ 
زمانی اتفاق می افتد که »کسی با دست 

خالی به خانه اش نرود.«

کنایه جمهوری اسلامی به رئیسی؛

ملت که نباید همیشه در شعب ابی طالب زندگی کنند 

 مدیرکل دفترامور  زنان و خانواده استانداری زنجان: درصد قابل توجهی از مواد قانونی در خصوص »جوانی جمعیت« در استان زنجان اجرایی نمی شود
 یک جمعیت شناس: لزوم چاره اندیشی به موقع برای »کاهش زمان تجرد« و نیز »کاهش فاصله تاهل تا تولد اولین فرزند«
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مخابرات منطقه زنجان درنظردارد  نگهداری شبکه فیبر استان 
شامل : شهرستان زنجان  طارم – ماهنشان و ایجرود را به 

اشخاص حقوقی واجد شرایط واگذارنماید
متقاضیان محترم می توانند،جهت کسب اطلاعات بیشتر به آگهی فراخوان در 
سایت شرکت مخابرات ایران به آدرس www.tci.ir و سایت مخابرات منطقه 

زنجان به آدرسwww.za.tci.ir مراجعه نمایند.

FAT  مخابرات منطقه زنجان درنظردارد  انجام عملیات اجرایی 
کابلکشی ارتباطی مجتمع دی و تجاری پونک و ODC سایت 

کارگاهی را به اشخاص حقوقی واجد شرایط واگذارنماید
متقاضیان محترم می توانند،جهت کسب اطلاعات بیشتر به 

آگهی فراخوان در سایت شرکت مخابرات ایران به آدرس www.tci.ir و سایت 
مخابرات  منطقه زنجان به آدرسwww.za.tci.ir مراجعه نمایند.

مخابرات منطقه زنجان درنظردارد  اجرای عملیات عمرانی و نصب 
و راه اندازی سایت جدید موبایل باغ کند ایجرود پروژه  USOرا 

به اشخاص حقوقی واجد شرایط واگذارنماید 
متقاضیان محترم می توانند،جهت کسب اطلاعات بیشتر به آگهی فراخوان در 
سایت شرکت مخابرات ایران به آدرس www.tci.ir و سایت مخابرات منطقه 

زنجان به آدرسwww.za.tci.ir مراجعه نمایند.

مخابرات منطقه زنجان درنظردارد  اجرای عملیات عمرانی و نصب و 
راه اندازی سایت جدید موبایل   حسن آباد حاجی کند ماهنشان 

پروژه USOرا به اشخاص حقوقی واجد شرایط واگذارنماید
متقاضیان محترم می توانند،جهت کسب اطلاعات بیشتر به آگهی فراخوان در 
سایت شرکت مخابرات ایران به آدرس www.tci.ir و سایت مخابرات منطقه 

زنجان به آدرسwww.za.tci.ir مراجعه نمایند.

مخابرات منطقه زنجان درنظردارد اجرای عملیات عمرانی و نصب و 
 USO راه اندازی سایت جدید موبایل   بزین منطقه قیدار پروژه

را به اشخاص حقوقی واجد شرایط واگذارنماید
متقاضیان محترم می توانند،جهت کسب اطلاعات بیشتر به آگهی فراخوان در 
سایت شرکت مخابرات ایران به آدرس www.tci.ir و سایت مخابرات  منطقه 

زنجان به آدرسwww.za.tci.ir مراجعه نمایند.
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۹۹ درصد زنان با هر نوع الزام در حجاب حساسیت ویژه دارند زیرا...

سلیمی نمین: جامعه را به سمت لجبازی نبریم

داخلی  

محیط زیست
 عدالت وتوسعه پایدار

صفحه  ۳

محیط زیست در یک تعریف کلی عبارت است از مجموعه 
شرایط بیرونی که در طول عمر یا زندگی یک موجود زنده 
مانند انسان بر او اثر می گذارد. از دیدگاه جهانی آب، خاک 
و هوا سه جزء اصلی محیط زیست تلقی می شوند و هرگونه 
آلودگی آن ها، آلودگی محیط زیست محسوب شده و لازم 
است مورد توجه ویژه قرار گیرد. محیط زیست از حقوق اولیّه 
انسان ها است. بدون یک محیط ایمن و سالم انسان نمی 
تواند ادعا کند که حقوق دیگری همچون سیاسی، اجتماعی، 
فرهنگی یا اقتصادی و غیره را دارا باشد. محیط زیست به 

عنوان تمام عوامل خارجی تأثیرگذار...

داخلی

احتمال آلودگی ۱۵۰ هزار هکتار

 از اراضی  زنجان به »سن گندم«

مدیر حفظ نباتات سازمان جهاد کشاورزی استان زنجان 
گفت: سن گندم مهم ترین آفت گندم است و به محض 
اینکه سن مادر از محل اماکن زمستان گذرانی به مزارع 
ریزش پیدا می کند، عملیات مبارزه براساس تراکم گیری 
و تعیین تراکم در مزارع آغاز می شود. مجید بلالی اظهار 
کرد: طبق پایش و پیش آگاهی ها که انجام شده است، 
برآورد می شود امسال حدود ۱۵۰ هزار هکتار از اراضی 
آلوده به این آفت باشد و عملیات مبارزه و کنترل انجام 
شود. وی افزود: تاکنون ۲۵ هزار هکتار عملیات مبارزه 

انجام شده، در مناطقی که از نظر ...
صفحه   2
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] جامعه [

خبر 

]  اقتصاد  [

مهر/ با گذشت بیش از نیمی از عمر دولت سیزدهم و عدم 
نتیجه سیاست های ساخت مسکن، سوال اینجاست با به 
توجه سال پایانی این دولت، وعده ساخت و تحویل ۴ 

میلیون واحد مسکونی چه زمانی محقق می شود؟
مسکن به عنوان مهمترین نیاز اولیه انسان، نقش مهمی 
راستای  دارد، که در همین  امنیت وی  و  در محافظت 
رهبر معظم انقلاب اسلامی )۱۰ بهمن ماه سال ۱۴۰۰( 
فرمودند: »آمارهای اقتصادی دهه ی ۹۰ حقّاً و انصافاً در 
این زمینه خرسند کننده نیست، آمار مربوط به تأمین 
ماشین آلات به هیچ وجه مطلوب نیست، یا مسکن و امثال 
اینها. اینها حقایقی است که اگر مسؤولین می توانستند 
وضعیّت را در جهت این آمارها به شکل بهتری هدایت 
کنند، یقیناً وضع اقتصاد کشور امروز خیلی بهتر بود. خب، 
آثار این حقایق در زندگی مردم هم نمود پیدا کرده. اینکه 
درباره ی معیشت مردم اظهار نگرانی می کنیم، مربوط به 
همین چیزها است. عامل این مشکلات هم صرفاً تحریم 
نیست؛ البتّه تحریم بلاشک مؤثرّ بوده امّا صرفاً تحریم 
تصمیم گیری های  برخی  از  ناشی  مهمّی  نیست؛ بخش 
این  اینها است؛ می توانست  امثال  یا کم کاری ها و  غلط 

جور نباشد.«
داشتن مسکن هم اکنون جز محورهای اصلی زندگی هر 
فرد محسوب می شود؛ زیرا ارتباط مستقیم با افزایش سطح 
کیفیت و رفاه زندگی دارد؛ اما هم اکنون قیمت مسکن به 
حدی افزایش پیدا کرده است که جز دغدغه های اصلی 

مردم به شمار می آید.
بر اساس این گزارش، اگر بگوییم مسکن برای مردم به 
رؤیا تبدیل شده است، بیراه نیست؛ افزایش قیمت مسکن 
همراه با رکود تورمی در بازار مسکن عواقب بدتری در پی 
خواهد داشت. افزایش قیمت مسکن در بازار، مانع بزرگی 

برای ازدواج و رشد جوانی جمعیت خواهد بود.
 وعده درست، اما روند اشتباه

یکی از وعده های انتخاباتی سیدابراهیم رئیسی ساخت ۴ 
میلیون واحد مسکونی طی ۴ سال ابتدایی دولت بود که 
در ابتدا اجرای این وعده انتخاباتی موانع و چالش هایی 
پیش روی دولت قرار گرفت. برخی موانع با برنامه ریزی های 
مناسب هموار شد اما تأمین منبع مالی با توجه به بودجه 
را دشوار کرده  کار دولت سیزدهم  قطعاً  محدود دولت 

است.
عده ای از کارشناسان، هدف گذاری ساخت سالانه یک 
میلیون مسکن را نه تنها شدنی بلکه حداقل نیاز دانسته 
و مشکل را در راهبرد انتخاب شده توسط دولت می دانند 
و اعلام می کنند دولت به جای آنکه دنبال مقصر وضع 
موجود باشد باید به وعده انتخاباتی ساخت ۴ میلیون واحد 

مسکونی نیز پایبند باشد.
به منظور تأمین بخشی از منابع مالی طرح نهضت ملی 
مسکن، در سال گذشته صندوق توسعه ملی در نشستی 
که با حضور معاون اول رئیس جمهوری و سایر مسئولان 
مرتبط با بخش مسکن برگزار شده پیشنهاد دادند در قبال 
دریافت حواله های نفتی ۲ میلیارد دلار در اختیار وزارت 

راه و شهرسازی قرار دهد.
دولت در سال گذشته تصمیم گرفت برای کنترل التهابات 

بازار و جلوگیری از افزایش نجومی قیمت ها در بازارهای 
مالی و سرمایه ای سیاست هایی را اجرا کند اما به مرور 
زمان با انتشار آمارها و بررسی های میدانی مشخص شد 
که این سیاست ها نمی تواند در بلندمدت مشکلات اقتصاد 

کلان کشور را رفع کند.
 وضعیت تولید مسکن کشور مطلوب نیست

مجید گودرزی کارشناس مسکن با اشاره به اینکه وضعیت 
مسکن در کشور مطلوب نیست، گفت: مسکن به عنوان 
یک عامل پمپاژ تورم در کشور تبدیل شده و سهم زیادی 
از تورم کشور را نسبت به خود درگیری کرده و در حال 
تورم  و  دارد  تورم  درصد  مسکن حدود ۸6  بازار  حاضر 
عمومی اقتصاد حدود ۳۸ درصد می باشد که با توجه به 
چنین آماری، مشخص است که بخش قابل اهمیت اقتصاد 

عمومی کشور »مسکن« است.
این کارشناس مسکن در ادامه تاکید کرد: البته باید به این 
موضوع اشاره کرد که وعده انتخاباتی رئیس جمهور به جا 
بود و ۴ میلیون واحد مسکونی قطعاً نیاز کشور است. البته 
اجرای چنین ابر پروژه ملی نیازمند راهکارهای مناسب 
از سوی تمامی کابینه های دولت است و انتخاب مهرداد 
بذرپاش به عنوان وزیر جوان راه و شهرسازی برخی از 
موانع را در این مسیر هموار کرد اما تأمین منبع مالی 

با توجه به بودجه محدود دولت کار دشواری خواهد بود.
به وضوح مشخص  در کشور  افزود: کمبود مسکن  وی 
باعث  بازار  و رهاشدگی قیمت گذاری مسکن در  است 
مسکن  تسهیلات  اعطای  به  رغبتی  بانک ها  تا  می شود 
بازار  در  مسکن  گذاری  قیمت  باشندرهاشدگی  نداشته 
تسهیلات  اعطای  به  رغبتی  بانک ها  تا  می شود  باعث 
مسکن ندارد. البته چنین روندی برای آن ها طبیعی است 
تا زمانی که قانون جدی برای بانک ها ابلاغ و اجرا نشود به 
دست دلالی و پروژه های تجاری روی می آورند. بسیاری از 
بانک های موجود کشور در سال ۱۴۰۰ تعداد قابل توجهی 
واحدهای مسکونی خریداری کردند و امروزه علاقه مند به 
افزایش قیمت مسکن در بازار هستند تا قیمت واحدهای 

مسکونی موسسه هایشان در مقابل صعودی شود.
گودرزی در پایان خاطر نشان کرد: ساخت مسکن باید 
متناسب با رشد جمعیت باشد یکی از مسلمات مدیریت 
شهری است، اما شیوه ساخت در نتیجه کار تعیین کننده 
است. بلند مرتبه سازی، قراردادهای سه جانبه و این شیوه 
از دخالت دولت عامل اصلی در شکست طرح نهضت ملی 
مسکن تاکنون بوده و اگر تا کنون نهضت ملی مسکن 
نتوانسته گره ای از مشکلات حوزه مسکن را حل کند؛ 
دلیلش شیوه اشتباهی است که مسئولان در پیش گرفتند 

است.
خبری از ساخت ۲ میلیون واحد مسکونی در بازار نیست

، با گذشت بیش از نیمی از عمر دولت سیزدهم به گفته 
متولیان وزارت راه و شهرسازی تا کنون ساخت بیش از 
۲ میلیون و ۵۱۸ هزار و ۲۸۱ واحد مسکونی در سراسر 
کشور اجرا شده است. باتوجه به اینکه رقم قابل توجهی 
مسکن در کشور در حال ساخت است سوال اینجا است 
چه زمانی از میزان واحد مسکونی در اختیار متقاضیان 
قرار خواهد گرفت و قیمت مسکن در کشور روند نزولی 

به خود می گیرد؟
فارغ از نگاه کارشناسی به این طرح ها، این اقدامات یک 
پیام مهم را مخابره می کند آن هم اینکه علی رغم دغدغه 
سیاست گذاران برای حل معضل مسکن، این اقدامات به 
دلیل وجود موانعی نمی تواند مساله مسکن را حل کند. 
اما این موانع چیست و دولت برای برون رفت از این دور 
باطل و تحقق وعده چهار میلیونی مسکن چه باید بکند؟

 عرضه زمین مؤثرترین راه حل مساله مسکن
محسن مطهری کارشناس اقتصاد مسکن در گفت وگو با 
مهر، در خصوص عرضه زمین رایگان به متقاضیان نهضت 
تسهیلات  مثبت  تأثیر  از  نمی توان  گفت:  مسکن،  ملی 
بانکی به عنوان بسته های تشویقی در بازار ساخت و ساز 
چشم پوشی کرد. تسهیلات ساخت مسکن در خروج بازار 
ساخت و ساز از حالت رکود قطعاً نقش مثبتی خواهد 
داشت. اعطا تسهیلات بانکی به متقاضیان به معنی تقویت 

خصوص  به  مسکن،  خرید  برای  خانوارها  خرید  قدرت 
در بخش واحدهای مصرفی است که تقاضا برای خرید 
خانه در بازار را افزایش می دهد و همین افزایش تقاضا 
محرک و مشوق خوبی برای سازندگان به منظور ورود 

به سرمایه گذاری های جدید و بازار ساخت و ساز است.
وی ادامه داد: اما در اینجا چند نکته قابل توجه وجود دارد 
اول آنکه مقدار تسهیلاتی که بانک ها موظف به پرداخت 
آن شده اند آیا توان تأثیر گذاری در بازار را دارد و ثانیاً 
دولت در شرایط کنونی چقدر می تواند بر سازوکار اعطا 
تسهیلات کنترل داشته باشد و نکته مهم تر آنکه متغیر 

اصلی حوزه ساخت و ساز چه چیزی است؟
به گفته این کارشناس مسکن البته در سایر کشورها و 
به لطف نظام بانکی آن ها مثلاً کشور سنگاپور مبلغ وام تا 
۸۰ درصد مبلغ کل خانه را هم شامل می شود اما در ایران 
این ارقام نهایتاً برای تجهیز کردن خانه به کار می آید تا 
خرید آن! به عبارتی وام دریافتی تناسبی با قیمت نهایی 
خانه ندارد. بنابراین می توان گفت با توجه به شرایط کنونی 
حتی در صورت پرداخت تسهیلات توسط بانک ها باز هم 
مشکلات قابل توجهی در حوزه مسکن باقی خواهد ماند.

وی ادامه داد: با توضیحات داده شده منطقی است دولت 
منابع و توان خود را در عرصه ای بگذارد که بر آن کنترل 
بیشتری داشته و در عین حال نقش پر رنگ تری هم در 
این زمینه دارد. همانطور که ابوالفضل نوروزی، مدیرکل 
قیمت  در  زمین  سهم  کرده  بیان  مسکن  اقتصاد  دفتر 

تمام شده مسکن به 6۰ درصد می رسد.
 این نکته بسیار مهمی بوده و یک پیام مهم دارد، آنکه 
بازیگر اصلی بازار مسکن »زمین« است. از یکسو زمین 
از  و  دارد  را  مسکن  قیمت  نوسانات  در  تأثیر  بیشترین 
سویی دیگر زمین در اختیار دولت بوده و دولت به راحتی 
می تواند آن را با قیمت و شرایط مناسب به مردم عرضه 
کند. یقیناً با تغییر رویه دولت و عرضه زمین به مردم، 
هم بازار ساخت و ساز از رکود فعلی درآمده و هم معضل 

مسکن تا حد زیادی حل خواهد شد.
 دولت برای شکستن انحصار زمین تلاش کند

بازار مسکن مانند هر بازار اقتصادی دیگر تابع قانون عرضه 
و تقاضا بوده و هرگاه عرضه به اندازه کافی صورت نگیرد، 
بالا  قیمتی  نیاز و جهش  انباشتگی  بازار شاهد یک  در 
خواهیم بود. همان اتفاقی که طی دهه گذشته به دلیل 
ترک فعل دولت قبل اتفاق افتاده و علت اصلی این تورم 
لجام گسیخته در بازار مسکن است. در حال حاضر، آنچه 
می تواند این کسری را جبران کند افزایش عرضه زمین 
به بازار مسکن کشور است. چرا که ساخت مسکن جدید 
نیز نیازمند زمین بوده ولی به علت ایجاد انحصاری که در 
اعطای زمین وجود دارد این مهم اجرایی نمی شود. اتفاقی 
که افتاده این است کهمدیران شهری، کمربندی را بر دور 
شهرها کشیده و از الحاق زمین جدید به محدوده فعلی 
جلوگیری می کنند، در نتیجه شهرها متناسب با افزایش 
جمعیت توسعه نیافته است مدیران شهری، کمربندی را 
بر دور شهرها کشیده و از الحاق زمین جدید به محدوده 
فعلی جلوگیری می کنند، در نتیجه شهرها متناسب با 

افزایش جمعیت توسعه نیافته است. 

رویداد۲4/ معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، گفت: 
کاهش ۱۰ درصدی حقوق کارگران با تعطیلی پنجشنبه ها 
نمی تواند اجرایی شود؛ چون تخلف است و کسی نمی تواند 
حقوق کارگر را کم کند و خلاف قانون کار اقدام کند لذا 
در صورتی که چنین تخلفی صورت گرفت باید جلوی آن 

گرفته شود. 
معاون وزیرکار در واکنش به نامه خانه صمت مبنی بر کاهش 
۱۰درصدی حقوق کارگران در صورت تعطیلی ۵شنبه ها 
گفت: کاهش حقوق کارگران در صورت تعطیلی ۵ شنبه 

تخلف است. 
درصورتی که چنین تخلفی صورت گرفت باید جلوی آن 
گرفته شود. کیومرث سرمدی واله، عضو کمیسیون اجتماعی 
مجلس اخیراً گفته بود: کلیات لایحه افزایش تعطیلات آخر 

هفته به دو روز در کمیسیون اجتماعی مجلس تصویب شد. 
هنوز مشخص نیست که چه روز هایی تعطیل خواهد شد، اما 
ساعت کاری کارمندان در هفته از 44 به 4۰ ساعت کاهش 
می یابد. در پی این اظهارات خانه صمت ایران در نامه ای 
به نمایندگان مجلس ضمن انتقاد از تعطیلی پنجشنبه ها 
به شنبه ها اعلام کرد که در قانون کار میزان ساعت کاری 
هفتگی 44 ساعت در هفته است و چنانچه یک روز تعطیلی 
به ایام کاری اضافه گردد ساعات کاری هفتگی 4 ساعت 
کاسته شده و به تبع آن مزد کارکنان و کارگران نیز ۱۰ 

درصد کاهش خواهد یافت. 
گفتنی است، محمد چکشیان، معاون وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی در ادامه درباره اعلام خانه صمت مبنی بر کاهش 
۱۰ درصدی حقوق کارگران با تعطیلی پنجشنبه ها گفت: 

این حرف نمی تواند اجرایی شود، چون تخلف است و کسی 
نمی تواند حقوق کارگر را کم کند و خلاف قانون کار اقدام 
کند لذا در صورتی که چنین تخلفی صورت گرفت باید جلوی 
آن گرفته شود.  چکشیان صیانت از حقوق کارگران، مطالبه 
حقوق و دستمزد، نظارت برکارگاه ها و مشکلات کارخانجات، 
تخلفات صورت گرفته در بنگاه ها و اجرای مباحث ایمنی را 
از جمله ماموریت های معاونت فرهنگی اجتماعی وزارت کار 
برشمرد و گفت: اگر در حوزه فرهنگی، اجتماعی و ورزشی 
اتفاقاتی که طی ۳ سال گذشته افتاده با دوره قبل مقایسه و 
بررسی شود می بینیم که این وقایع و آمار ها و تغییراتی که 
به لحاظ کمی و کیفی و پشتوانه های اسناد بالادستی صورت 
گرفته بسیار بوده است با این حال این اتفاقات نمی تواند 

عقب ماندگی های چند ساله را جبران کند

قیمت  تغییر  موضوع  که  فعلی  شرایط  در  ایسکانیوز/ 
به  باید  مربوطه  است مسئولان  خودروهای داخلی مطرح 
قیمتی  تغییرات  دلیل  که  کنند  مردم صحبت  با  روشنی 
چیست، نه اینکه هر بخش با شانه خالی کردن از مسئولیت 

خود، دیگری را متولی تصمیمات جدید خودرویی بداند.
اواخر فروردین ماه امسال ایران خودرو از افزایش قیمت یکی 
از محصولات پرتقاضای خود که از سال گذشته تولید آن 
حاشیه های بسیاری داشت خبرداد که براساس آن قیمت 
پژوپارس با دریافت مجوز 44۵ میلیون و ۷4۲ هزارو ۳۰۰ 
تومان تعیین شده است و متقاضیان می بایست برای تکمیل 

وجه قیمت های جدید را در قراردادهای خود لحاظ کنند.
البته با صدور مجوز تغییر قیمت پژوپارس به نظر باید منتظر 

افزایش قیمت  کارخانه ای سایر انواع خودروهای داخلی بود 
و طی روزهای آینده قیمت جدید سایر خودروهای داخلی 

هم توسط شرکت ها اعلام شود.
نکته مهم اینجاست وزیر صنعت در واکنش به تغییر قیمت 
خودرو اعلام کرده است در مورد قیمت پژو پارس شورای 
رقابت مسئول است و قانونا ما سیاست گذار نیستیم و ما 

فقط مجری سیاست های ابلاغی هستیم.
این در حالی که براساس مصوبه ۵4۳ شورای رقابت مبنای 
تنظیم قیمت خودرو، بر اساس ضوابط قیمت گذاری، مصوب 
توسط سازمان  که  است  قیمت ها  تثبیت  و  تعیین  هیأت 
به  و  محاسبه  تولیدکنندگان  و  مصرف کنندگان  حمایت 

وزارت صمت اعلام می شود.

و  مستندات  خودرو  تولیدکنندگان  مصوبه  این  طبق 
سازمان  به  را  تولید  هزینه های  در  مالی خود  صورت های 
اساس  بر  نیز  سازمان  این  و  کرد  خواهند  ارائه  حمایت 
خودروسازان  درخواست  شده،  دریافت  مالی  صورت های 
مبنی بر به روزرسانی قیمت محصولات را به دلیل تغییرات 
نرخ ارز، قیمت مواد اولیه و قیمت نهاده های تولید، را مورد 
بررسی قرار داده و در نهایت طبق چارچوب مصوبات شورای 
رقابت، به خودروساز اجازه افزایش قیمت محصول خود را 
خواهد داد. البته توکلی سخنگوی مرکزی ملی رقابت هم 
در این رابطه گفته است: شورای رقابت هیچ وقت قیمت 
گذار خودرو نبوده بلکه شورای رقابت صرفاً دستورالعمل را 

طراحی و آن را ابلاغ می کند.

به نظر می رسد در شرایط فعلی که موضوع تغییر قیمت 
به  باید  مربوطه  است مسئولان  خودروهای داخلی مطرح 
قیمتی  تغییرات  دلیل  که  کنند  مردم صحبت  با  روشنی 
چیست نه اینکه هر بخش با شانه خالی کردن از مسئولیت 

خود، دیگری را متولی تصمیمات جدید خودرویی بداند.

سه چهارم از عمر دولت سیزدهم گذشت؛

وعده ساخت و تحویل ۴ میلیون واحد مسکونی هنوز محقق نشده است

معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

کاهش حقوق کارگران بخاطر تعطیلی پنجشنبه تخلف است

چه کسی پاسخگوی افزایش ناگهانی قیمت خودرو است؟
 با صدور مجوز تغییر قیمت پژوپارس به نظر باید منتظر افزایش قیمت  کارخانه ای سایر انواع خودروهای داخلی بود

موج رسا/ مدیرکل تامین اجتماعی استان زنجان با اعلام اینکه در سال گذشته بیش از ۲ هزار 
فقره وام به مستمری بگیران پرداخت شده است گفت: مبلغ این وام برای هر مستمری بگیر ۲۰ 

میلیون تومان بود.
محمود عزیزخانی با اعلام اینکه در سال گذشته بیش از ۲ هزار فقره وام به مستمری بگیران 

پرداخت شده است گفت: مبلغ این وام برای هر مستمری بگیر ۲۰ میلیون تومان بود.
 وی در رابطه با پرداختی افزایش حقوق مستمری بگیران نیز افزود: افزایش حقوق مستمری 
بگیران از اردیبهشت پرداخت و مابه التفاوت فروردین نیز در خرداد ماه به حسابشان واریز می شود.

برای  اجتماعی  شرکای  راهبردی  شورای  تشکیل  از  زنجان  استان  اجتماعی  تامین  مدیرکل 
دستگاه های فعال سازمان تامین اجتماعی در سطح استان خبر داد و گفت: این شورا برای 

هم افزایی بیشتر در جهت خدمت رسانی بهتر تشکیل شده است.
 وی خبر خوشی نیز برای کارفرمایان داشت و افزود: طبق دستورالعمل جدید، کارفرمایان نیز 
می توانند ذیل لیست بیمه، نام خودشان را نیز اضافه کرده و نسبت به بیمه نمودن خود اقدام کنند 

و مبلغ دستمزد واقعی آنها را بازرسان تامین اجتماعی بررسی و مشخص خواهند کرد.

مدیرکل تامین اجتماعی استان زنجان :
پرداخت 2۰۰۰ فقره وام به مستمری بگیران زنجانی

صدای زنجان/ مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان زنجان اظهار کرد:  در راستای توسعه 
و آبادانی روستاها، معابر۱8 روستا ی شهرستان ایجرود  به مساحت6۲۷44 مترمربع با اعتبار4۳ 

میلیارد ریال  آسفالت ریزی شده است.
رضا خواجه ای ادامه داد: از تعداد ۷۵ روستای بالای ۲۰ خانوار در این شهرستان  تاکنون د ر 4۵ 

روستا طرح هادی اجرا شده است  که معادل  6۰ درصد روستاهای شهرستان می باشد.
وی   با بیان اینکه، اجرای طرح هادی نقش زیربنایی و بنیادی در توسعه همه جانبه مناطق 
تاریخی  فرهنگی،  بالقوه  توانهای  ها،  ظرفیت  از  گیری  بهره  منظور  به  افزود:  دارد،  روستایی 

واجتماعی نواحی روستایی، باید به تقویت بنیان های اقتصادی مناطق روستایی توجه ویژه کرد.
مدیرکل بنیاد  مسکن استان تاکید کرد: هدف از اجرای طرح هادی روستایی، تأمین عادلانه 
امکانات از طریق ایجاد تسهیلات اجتماعي، تولیدي و رفاهي، هدایت وضعیت فیزیکي روستا، ایجاد 
تسهیلات لازم جهت بهبود مسکن روستاییان و ارائه خدمات محیط زیستي و عمومي بوده است.

خواجه ای  با تاکید بر اینکه، باتوجه به ضرورت گسترش روستاها برای رفاه حال روستاییان و 
جلوگیری از مهاجرت جوانان روستایی اهمیت اجرای طرح هادی هر روز بیشتر روشن می شود، 
تصریح کرد: ساختار کالبدی روستاها که در طول زمان و بنا بر مقتضیات گوناگون اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی شکل گرفته  اند با اجرای طرح هادی روستایی و احداث ساخت و سازهای 
جدید، خانه  های بادوام، تعریض معابر ، ایجاد پارک و فضای سبز، ایجاد کاربری  های مورد نیاز از 
قبیل آموزشی، درمانی، نظامی و انتظامی و ... متحول شده و سبب رونق نسبی و افزایش حس 

امنیت در روستاییان شده است.
وی  گفت:  خوشبختانه بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان در این راستا، توانسته با فراهم سازی 
زمینه توسعه و عمران نقاط روستایی، در زیباسازی روستاهای شهرستان ایجرود نیز   نقش بسیار 

مهمی داشته باشد.

مدیر کل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان زنجان : 

آسفالت ریزی معابر ۱۸ روستای ایجرود
 با اعتبار ۴۳ میلیارد ریال 

ایسنا/ مدیر حفظ نباتات سازمان جهاد کشاورزی استان زنجان گفت: سن گندم مهم ترین آفت 
گندم است و به محض اینکه سن مادر از محل اماکن زمستان گذرانی به مزارع ریزش پیدا می کند، 

عملیات مبارزه براساس تراکم گیری و تعیین تراکم در مزارع آغاز می شود.
مجید بلالی اظهار کرد: طبق پایش و پیش آگاهی ها که انجام شده است، برآورد می شود امسال 

حدود ۱۵۰ هزار هکتار از اراضی آلوده به این آفت باشد و عملیات مبارزه و کنترل انجام شود.
وی افزود: تاکنون ۲۵ هزار هکتار عملیات مبارزه انجام شده، در مناطقی که از نظر دمایی جلوتر 

هستند مثل گرماب، بخش هایی از ابهر، خرمدره و خدابنده عملیات مبارزه انجام شده است.
بلالی ادامه داد: سمپاش های ما عمدتاً توربولاینر زراعی هستند که برای کنترل کاربرد دارند و 
سمپاش های بوم دار زراعی نیز  جزو سمپاش های ایده آل هستند و بیش از ۲۵۰۰ دستگاه در 

استان فعالند.
او با اشاره به اینکه برنامه ریزی برای اضافه کردن به تعداد سم پاش ها از طریق اداره مکانیزاسیون 
انجام می شود، بیان کرد: امسال با توجه به وضعیت آب و هوایی متغییر، پیش بینی می شود رفتار 

این آفت متفاوت باشد.
وی گفت: چون این آفت گرمادوست است و براساس دما رفتارش تغییر می کند، پیش بینی 
می شود آفت امسال حالت طغیان گیری بیشتر و پتانسیل خسارت زایی و زادآوری بیشتری داشته 

باشد. کشاورزان باید این موضوع را مد نظر داشته باشند، البته این موضوع در حد احتمال است.
مدیر حفظ نباتات سازمان جهاد کشاورزی استان زنجان افزود: برای کنترل این آفت، زمان کنترل 
بسیار مهم است، کشاورزان مستحضر باشند این تاریخی که توسط کارشناسان کشاورزی براساس 

منطقه دما و شرایط اعلام می شود، در اسرع وقت برای کنترل اقدام کنند.

مدیر حفظ نباتات سازمان جهاد کشاورزی استان زنجان:

احتمال آلودگی ۱۵۰ هزار هکتار
 از اراضی استان زنجان به »سن گندم«



3چهارشنبه   ۵   اردیبهشت    ۱۴۰۳   *   سال بیست وسوم   *   شماره     ۲۶۰۴ ] جامعه [روز��
شورای اداری استان زنجان با تذکر به برخی از مدیران بی توجه استان زنجان به طرح »جوانی جمعیت« برگزار شد؛

طرحِ نابارور
 مدیرکل دفترامور  زنان و خانواده استانداری زنجان: درصد قابل توجهی از مواد قانونی در خصوص »جوانی جمعیت« در استان زنجان اجرایی نمی شود

 یک جمعیت شناس: لزوم چاره اندیشی به موقع برای »کاهش زمان تجرد« و نیز »کاهش فاصله تاهل تا تولد اولین فرزند«
 نماینده ولی فقیه در استان: »جوانی جمعیت« جزو تاکیدات رهبری است و مسئولان استان زنجان موظفند اعلام کنند چه گام هایی برداشته اند و تسهیل گری کرده اند 

نه اینکه به دنبال »تحسین« فرمایشات رهبری باشند
 استاندار زنجان: مدیران دستگاه های استان زنجان به وظایف خود در حوزه »جوانی جمعیت« عمل کنند

صدای زنجان/ لیلا محمدی: شورای اداری استان زنجان 
سه شنبه )4 اردیبهشت ماه ۱4۰۳( با دستور جلسه طرح 
به گفته  به کار کرد، طرحی که  آغاز  »جوانی جمعیت« 
مدیرکل دفترامور  زنان و خانواده استانداری زنجان؛ درصد 
قابل توجهی از مواد قانونی در خصوص »جوانی جمعیت« 

در استان زنجان اجرایی نمی شود!
قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت بر اساس اصل 
هشتاد و پنجم قانون اساسی، در یک کمیسیون مشترک 
با اجرای آزمایشی  از موافقت مجلس  بررسی شد و پس 
آن به مدت ۷ سال، در دهم آبان ۱4۰۰ به تأیید شورای 

نگهبان رسید.
بر اساس ماده نخستین قانون ستاد ملی جمعیت به ریاست 
رئیس جمهور تشکیل می شود که در مجموع ۲4 عضو 
کشور،  وزرای  ستاد،  دبیر  جمهور،  رئیس  بر  علاوه  دارد. 
ورزش  فناوری،  و  تحقیقات  علوم،   ، و  درمان  و  بهداشت 
اجتماعی،  رفاه  و  کار  تعاون،  و شهرسازی،  راه  جوانان،  و 
اطلاعات، امور اقتصادی و دارایی، فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
آموزش و پرورش و ارتباطات و فناوری اطلاعات بخشی از 

اعضا هستند.
هنوز  گویا  قانونی،  الزامات  و  رهبری  تاکیدات  وجود  با 
برخی از مدیران استان زنجان قصد ندارند که در عرصه 
میدانی اجرای این طرح؛ عرض اندام کنند و به قول امام 
جمعه زنجان، تا به امروز تنها کاری که کرده اند »تحسین 

فرمایشات رهبری در حوزه جوانی جمعیت« بوده است.
   برخی دستگاههای اجرایی زنجان
، قانون جوانی جمعیت را اجرا نکردند

خانواده  و  زنان  دفترامور   مدیرکل  موسوی،  سیده فائزه 
در  اردیبهشت ماه ۱4۰۳(   4( زنجان سه شنبه  استانداری 
پیامبراعظم)ص(  تالار  محل  در  که  استان  اداری  شورای 
قابل  درصد  کرد:  اعلام  صراحتا  شد،  برگزار  استانداری 
توجهی از مواد قانونی در خصوص »جوانی جمعیت« در 

استان زنجان اجرایی نمی شود.
وی از افتتاح زودهنگام اتاق رصد وضعیت جمعیت استان 
زنجان خبر داد و گفت: در این اتاق سعی خواهد شد تا 
به صورت نقطه به نقطه میزان کمبودها و مسائل بحرانی 

خانواده ها احصا شود.
مدیرکل دفترامور  زنان و خانواده استانداری زنجان با اشاره 
به مسئله بحرانی زنجان در خصوص جوانی جمعیت اظهار 
کرد: شهر زنجان و برخی از شهرستان های استان از نظر 
فاصله زمان ازدواج والدین تا تولد فرزند، جزو مناطق بحرانی 
کشور است که در این زمینه برنامه های کاربردی باید تدوین 

و عملیاتی شود.
  شیب نزولی جمعیت و ولادت در زنجان؛
 متوقف شده و یا به حداقل رسیده است

ابوالفضل رفیعی، معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار 
زنجان نیز در این جلسه با اشاره به آمار مربوط به موالید 
استان عنوان کرد: درست است که نگرانی ها جدی است و 
ما به دنبال این هستیم تا شدت کاهش و بحث جایگزینی را 
اصلاح کنیم. با مطالعه آمار؛ آنچه متوجه می شوم؛ تاکیدات 
رهبری و گفتمانی که ایجاد شد؛ قطعا تاثیر مثبتی را در 
جامعه دیدم، شاید سرعت لازم را نداشته باشیم اما اقدامات 

شروع شده و مردم نیز پیشقدم هستند.
به گفته معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار زنجان؛ 
تا سال ۱۳98 روند کاهشی شدید جمعیت را شاهد بودیم 
که به ۱۱ درصد رسیده و در سال ۱۳9۷ نیز ۱۰ درصد و در 
سال ۱۳94، ۳.6 درصد بود و در برخی موارد نیز سینوسی 
از سال ۱۳98  آمارها نشان می دهد  آنچه  اما  بوده است. 
شاهد کاهش شیب نزولی جمعیت هستیم که امیدوارکننده 
از سیاست گذاری ها  این است که برخی  از  است و نشان 
جای خود را در بین مردم پیدا می کند، البته اقدامات باید 

افزایش یابد.
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار زنجان اضافه 
کرد: در سال ۱۳98 میزان ولادت ۱6 هزار و ۳۳۲ مورد 
بوده است که اوج کاهش جمعیت را شاهد بودیم. این سال، 
سال شروع کرونا بود. در سال ۱۳98 به دنبال شیوع کرونا، 
ازدواج ها افزایش و ساده برگزار شدند اما همزمان با شیب 

کاهشی موالید مواجه بودیم. 

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار زنجان ادامه داد: 
میزان موالید در سال ۱۳99، ۱۵ هزار و ۱46 ولادت را 
شاهد بودیم که از ۱۱ درصد به ۷ درصد رسید و این میزان 
در سال ۱4۰۰ به یک درصد رسید که کمترین کاهش را 
در این سال شاهد بودیم )۱۵ هزار و ۲ مورد ولادت( که 
حاکی از وضعیت مطلوب )به لحاظ شیب نزولی و کاهشی( 

بوده است.
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار زنجان ابراز کرد: 
به ۱4 هزار و ۱۵۲ درصد  موالید در سال ۱4۰۱  میزان 
)6 درصد( رسید که نسبت به سال ۱4۰۰ افزایش داشته 
است. در سال ۱4۰۲ میزان ولادت ۱۳ هزار و 9۲۳ مورد 
بوده است. بر اساس آمارهای اعلامی؛ تقریبا می شود گفت 
که از سال ۱۳98 تا ۱4۰۲ تقریبا شیب نزولی جمعیت و 
ولادت متوقف شده و یا به حداقل رسیده است. این آمار 
نسبتا امیدوارکننده است اما باید اقدامات حمایتی و تکالیف 

دستگاه ها با جدیت ادامه یابد.
  آمارهای سقط جنین قابل توجه است

رفیعی تاکید کرد: سیاست گذاری تشویقی در حوزه ازدواج 
و فرزندآوری و برخی از طرح های حمایتی پیش بینی شده 
از سوی دستگاه ها مدنظر بوده و به موقع  باید  در قانون 
اجرا شود ضمن اینکه باید از ظرفیت های تشکل های مردمی 
نیز بهره برد که علاوه بر کار فرهنگی، اقدام حمایتی انجام 
و  از سوی تشکل ها  اقداماتی  این زمینه  می دهند که در 

خیریه ها آغاز شده است.
به گفته معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار زنجان؛ 
اقدام سلبی نیز در استان آغاز شده است؛ به این ترتیب که 
کارگروه مقابله با سقط غیرقانونی جنین تشکیل شده است. 
آمارهای سقط جنین قابل توجه است و کارگروه تشکیل 
شده به صورت جدی و با همکاری دانشگاه علوم پزشکی 
زنجان؛ برای حفظ جنین اقدامات موثری را انجام می دهد 
و به صورت جدی با مراکزی که به صورت غیرقانونی اقدام 
به سقط غیرقانونی جنین می کنند، برخورد می شود و مقام 
قضایی نیز در این زمینه همراهی مطلوبی را با مجموعه 

استان دارد.
  لزوم چاره اندیشی به موقع برای

 »کاهش زمان تجرد« و نیز 
»کاهش فاصله تاهل تا تولد اولین فرزند«

محمد سلیمی، پژوهشگر حوزه جمعیت گفت: با چالش فهم 
دقیق مسأله جمعیت در کشور مواجه هستیم به این معنا 
که در مواجهه با بحران جمعیت، مانده ایم که چه بکنیم. 
با وجود سابقه ۲ دهه در خصوص پیش بینی های کاهش 
جمعیت، اتفاق قابل توجهی در این راستا و برای جبران 

مسأله نیفتاده است.
برای  نو  مسئله  یک  جمعیت  بحران  اینکه  بیان  با  وی 
کشورهاست، اظهار کرد: مهمترین آسیب کاهش جمعیت، 
از بین رفتن نهاد خانواده است و از بین رفتن خانواده نیز 

کنترل را از نهاد خانواده به سایر مراجع منتقل می کند.
سلیمی با بیان اینکه بحث کاهش جمعیت در همه جوامع 
همیشه با مساله اقتصاد گره خورده است تصریح کرد: کاهش 
جمعیت آسیب بزرگتری دارد و آن نهاد خانواده است چراکه 

در طی کاهش جمعیت این نهاد شروع به کوچک و ضعیف 
شدن می کند و شبکه های خویشاوندی از دست می رود.

وی با اشاره به اینکه باروری زنجان در حال کاهش است، 
به میانگین سن ازدواج جوانان اشاره کرد و گفت: خنده دار 
است در کشوری که میانگین ازدواج پسرها ۳۰ سال است 

حرف از فرزندآوری بزنیم.
نیز  و  برای کاهش زمان تجرد  اندیشی  لزوم چاره  بر  وی 
کاهش فاصله تاهل تا تولد اولین فرزند تاکید کرد و گفت: 
موانع  باید  فرزندآوری  برای  تشویقی  های  بسته  بر  علاوه 
ساختاری در این حوزه برطرف شود تا روند افزایش جمعیت 

به جای تحقق در یک مقطع خاص، روند ادامه داری باشد.
حوزه  در  کیفی  پژوهش های  اینکه  بر  تاکید  با  سلیمی 
اجتماعی در استان زنجان یا کم است یا وجود ندارد، عنوان 
کرد: تبیین های علمی در خصوص »جوانی جمعیت« صورت 
نگرفت که یکی از ایرادها در مسیر اجرای این طرح می تواند 
باشد. معتقدیم ما در اجرای طرح مذکور در وهله نخست 
باید به دنبال جلوگیری از کاهش جمعیت باشیم نه افزایش 

جمعیت.
و  خانواده  ضد  ساختاری  موانع  رفع  ضرورت  به  سلیمی 
افزایش جمعیت تاکید کرد و گفت: در باروری زیر سطح 
جانشینی، ساختارها تاثیرگذار هستند و باید در ساختارها 

تجدید نظر شود.
قانون،  کنار  در  کرد:  تاکید  حوزه جمعیت  پژوهشگر  این 
فرهنگ لازم برای افزایش باروری و افزایش جمعیت باید 

در جامعه تقویت شود.
 فرصت ۱۵ روزه امام جمعه زنجان به مدیران

دستور  یک  سال  شعار  اینکه  بیان  با  زنجان  جمعه  امام 
سال  شعار  تحقق  برای  ریل گذاری  گفت:  است،  عملیاتی 
وظیفه مهم مدیران و صاحب نظران و مسئولان است و تنها 
۱۵ روز دیگر فرصت دارند تا اقدامات و طرح های که برای 

تحقق شعار سال ترسیم کرده اند را گزارش دهند.
آیت الله خاتمی با اشاره به جوانی جمعیت اظهار کرد: مقام 
معظم رهبری بارها در خصوص جوانی جمعیت موضوعاتی 
را بیان فرموده اند، باید در حد خود استان گزارش داد که بعد 
از اعلام این مسئله چه قدم هایی در استان برداشته شده، 
چه موانعی رفع شده و چه بسترهایی فراهم شده است. وی 
با بیان اینکه باید دید در استان در حوزه کاری، فامیل و 
خانواده، شهر، محله خود چه قدم هایی را می توان برداشت، 
خاطرنشان کرد: »جوانی جمعیت« جزو تاکیدات رهبری 
چه  کنند  اعلام  موظفند  زنجان  استان  مسئولان  و  است 
گام هایی برداشته اند؛ باید موانع شناسایی شده را اعلام کنند 
و بگویند چه اقدامی در تسهیل گری در این زمینه انجام 
رهبری  فرمایشات  »تحسین«  دنبال  به  اینکه  نه  داده اند 
باشند. مسئولان زنجان بگویند در حوزه »جوانی جمعیت« 
چه اقدامی برای خود، نزدیکان و اطرافیانشان و مردم زنجان 
برای  جوانان  از  برخی  توسط  نگرانی هایی  گاها  کرده اند. 
فرزند اوری وجود دارد وظیفه ما این است نگرانی جوانان را با 
مباحث قرانی، اجتماعی، ملی، فرهنگی و غیره پاسخ دهیم.

آیت الله خاتمی با تاکید بر تشویق جوانان برای فرزندآوری 
دغدغه هایی  و  نگرانی ها  برخی  است  درست  شد:  یادآور 

وجود دارد اما نگران معیشت بودن به وعده خداوند شک 
کردن است.

وی بیان کرد: بعد از گذشت یک ماه در راستای شعار سال 
باید ریل گذاری انجام گرفته باشد و قطعا باید طرح هایی 
برای جلب مشارکت مردم ارائه شود. با این حال به مدیران 
اقدامات و  تا گام ها و  ۱۵ روز دیگر فرصت داده می شود 
را  کرده اند  ترسیم  سال  شعار  تحقق  برای  که  طرح های 

گزارش دهند.
اقتدار  و  ایران  سربلندی  به  اشاره  با  زنجان  جمعه  امام 
کشورمان گفت: دوست و دشمن اقتدار کشورمان را تایید 
کردند بنابراین باید کاری کنیم که این اقتدار فراموش نشود، 

بنابراین باید تکرار این اقتدار همواره انجام شود.
  مدیران دستگاه های استان زنجان به وظایف خود 

در حوزه »جوانی جمعیت« عمل کنند
شرایط  به  اشاره  با  زنجان  استاندار  افشارچی،  محسن 
اقتصادی جامعه عنوان کرد: درست است سختی هایی در 
خصوص اقتصاد در کشور وجود دارد قطعا از این شرایط 
نیز با توانمندی که در کشور وجود دارد عبور خواهیم کرد.

استاندار زنجان با تاکید بر اینکه مدیران یک بار دیگر وظایف 
خود را مرور کنند هرچند بنده نیز بر روی مسائل مهم 
تمرکز خواهم کرد، افزود: مدیران دستگاه های استان زنجان 

به وظایف خود در حوزه »جوانی جمعیت« عمل کنند.
باید در  از مسائلی که  اینکه یکی  به  اشاره  با  افشارچی   
استان حل شود، مسئله تامین زمین در اجرای طرح جوانی 
جمعیت است تصریح کرد: اداره کل راه و شهرسازی در 
کنار بنیاد مسکن وظایف سنگین تری دارند و در این زمینه 
گشایش هایی حاصل شد و امیدواریم طی ماه های آتی این 

موضوع را حل کنیم.
افشارچی با بیان اینکه یکی از مسئله بسیار مهم در استان 
بهره وری آب است، ادامه داد: باید بتوانیم بهره وری در بخش 

آب را بالاتر ببریم.
وی ادامه داد: یکی از دستگاه های مهم باید برای دستیابی 
به شعار سال بانک ها است که باید همراهی لازم را داشته 

باشند.
استان جذب  مهم  وظایف  از  یکی  اینکه  به  اشاره  با  وی 
سرمایه گذار است، گفت: باید مردم را از رفتن به سمت طلا 

و دلار به سمت تولید سوق دهیم. 
استاندار زنجان با تاکید بر راحت شدن صدور مجوز های 
کسب و کار و تولید یادآور شد: باید این مسیر برای مردم 
هموار شود. افشارچی با اشاره به مسئله مهم بهره وری در 
و صنعت جزو  آب، کشاورزی  استان، گفت: سه دستگاه 
بهره وری  زمینه  در  باید  که  هستند  اصلی  دستگاه های 
بخش  در  زنجان  استاندار  بزنند.   رقم  را  مثبت  اتفاقات 
دیگری از اظهارات خود با تشکر از اقدامات سپاه پاسداران 
اظهار  شد،  کشور  سربلندی  سبب  که  اسلامی  انقلاب 
کرد: یکی از راهبردهایی که اسرائیل در طول سالیان به 
کار گرفته این است که چشم جهانیان را نسبت به خود 
ترسانده است، طوری خود را بزرگنمایی که کرده گویی 
هیچ موشکی نمی تواند بر رژیم صهیونیستی غلبه کند. وی 
افزود: در صورتی که در عملیات وعده صادق و اقداماتی که 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی انجام داد هیمنه پوشالی این 
رژیم جعلی را فروریخت و همه جهانیان دیدند که فقط 
سر و صدا بود که به وسیله رسانه  توسط آنان به پا شده 
بود.  استاندار زنجان با بیان اینکه ایران در این حمله از 
موشک ها و پهپادهای قدیمی خود استفاده کرد، گفت: اما 
با همین تسلیحات نظامی قدیمی، هیمنه این رژیم به طور 
کامل فرو ریخت. وی همچنین به دیدار رهبر معظم انقلاب 
با فرماندهان اشاره کرد و افزود: ایشان فرمودند، شناسایی 
نیروهای توانمند و خلاق جزو وظایف است. محور مقاومت 
حاصل نبوغ سردار سلیمانی است و ما نوک پیکان درگیری 
بلکه  نیستیم  آمریکا  و  صهیونیستی  رژیم  با  منطقه  در 
بخشی از مقاومت هستیم که آزادگان دنیا در آن قرار دارند. 
افشارچی با اشاره به اینکه موشک هایی که تولید می شود از 
علم بسیار پیچیده ای استفاده می کند که توسط نیروهای 
افزود: هدف صرفا  تولید می شود،  نابغه داخلی  و  توانمند 
مسائل موشکی نیست بلکه در موضوعات مختلف خصوصا 

اقتصادی نیز از افراد توانمند باید استفاده کرد.

محمدعلی خالق نژاد

یادداشت

طرح گواهینامه 
آسان موتورسیکلت 
همچنان ادامه دارد

فراجا  راهور  پلیس  گواهینامه  صدور  مرکز  رئیس  ایسنا/ 
رانندگی  گواهینامه  روزه  یک  صدور  طرح  که  کرد  اعلام 
درحال  همچنان  گواهینامه  فاقد  موتورسیکلت سواران  برای 
اجراست. سرهنگ احمد کرمی اسد با اشاره به روند صدور 
اساس  بر  گفت:  راهور  پلیس  سوی  از  گواهینامه  روزه  یک 
صدور  فرایند  گرفتیم  تصمیم  ما  کشور،  در  موجود  شرایط 
گواهینامه موتورسیکلت را تسهیل ببخشیم و در واقع مقرر شد 
گواهینامه های موتورسیکلت طی مدت یک روزه صادر شود. 
این گواهینامه بر اساس مصوبه هیئت وزیران صادر می شود 
و فرآیند خاصی دارد، از جمله اینکه فرد باید در دوره های 
آموزشی ثبت نام و شرکت کند.پس از گذراندن دوره، افراد باید 
در آزمون شرکت کنند، در واقع اینطور نیست که برخی تصور 
کنند حتما در عرض یک روز گواهینامه دریافت می کنند، بلکه 

افراد باید آموزش ها را به درستی فرا گرفته و در آزمون ها نیز 
نمره لازم را اخذ کنند. رئیس مرکز صدور گواهینامه پلیس 
راهور فراجا ادامه داد: در بررسی های پلیس مشخص شد که 
بالغ بر شش و نیم میلیون موتورسیکلت سوار در کشور ما، فاقد 
گواهینامه هستند و هنگامی که از سوی پلیس مورد سوال 
قرار می گیرند؛ مدرکی برای ارائه پلیس ندارند. به همین دلیل 
تیرماه سال گذشته طرح صدور یک روزه گواهینامه  از  نیز 
موتورسیکلت به صورت آزمایشی اجرا شد و مشکلات آن به 
مرور زمان رفع شد و در حال حاضر نیز درحال اجراست. وی با 
اشاره به اینکه این طرح مختص افرادی است که موتورسیکلت 
دارند اما گواهینامه ندارند؛ افزود: سایر افراد بدون موتورسیکلت 
باید در ۲۱۰ مرکز  نمی توانند در این طرح شرکت کنند و 
آموزشی سراسر کشور ثبت نام کنند. اما اگر موتورسیکلت به 

نام پدر خانواده باشد؛ فرزند می تواند در این طرح شرکت کند.
دارای  متقاضیان  داد:  ادامه  گواهینامه  صدور  مرکز  رئیس 
شرایط می توانند با مراجعه به سایت »آموزشگاه موتورسیکلت 
ایرانیان« به صورت خود معرف در این سامانه آن ثبت نام کنند 
و احراز هویت به صورت سیستمی انجام می شود. سپس افراد 
باید مدارک و مشخصات موتورسیکلت را وارد کنند. پس از 
انجام تمام مراحل، پیامکی برای متقاضی ارسال می شود مبنی 
بر اینکه تا ۲۴ ساعت آینده پلیس، به آنها شرایط را اطلاع 
خواهد داد.  کرمی گفت: همکاران ما اصالت موتورسیکلت 
را می سنجند و پس از تائید این مدارک، به متاقضی مجددا 
پیامک برایش ارسال می شود که شما مراحل را با موفقیت 
را  این گواهینامه  باید هزینه  اکنون  پشت سر گذاشته اید و 

پرداخت کنید.

محیط زیست در یک تعریف کلی عبارت است از مجموعه شرایط 
بیرونی که در طول عمر یا زندگی یک موجود زنده مانند انسان بر 
او اثر می گذارد. از دیدگاه جهانی آب، خاک و هوا سه جزء اصلی 
محیط زیست تلقی می شوند و هرگونه آلودگی آن ها، آلودگی 
محیط زیست محسوب شده و لازم است مورد توجه ویژه قرار 

گیرد.
بدون یک محیط  است.  انسان ها  اولیّه  از حقوق  محیط زیست 
ایمن و سالم انسان نمی تواند ادعا کند که حقوق دیگری همچون 
سیاسی، اجتماعی، فرهنگی یا اقتصادی و غیره را دارا باشد. محیط 
زیست به عنوان تمام عوامل خارجی تأثیرگذار بر زندگی و فعالیت جانداران، گیاهان و انسان  تعریف 
شده است. پس محیط زیست به هر آنچه در پیرامون ماست و می تواند بر زندگی انسان و غیرانسان 
تأثیر بگذارد اشاره می کند. تصوّر زندگی و وجود زندگی  به حمایت دیگران برای تحقق و شکوفایی 
انسانیّت، خود بدین معنی است که در چارچوب اجتماعی به دولت و رابطه نیاز دارد، برای تأمین غذا، 
پوشاک و اکسیژن به گیاهان نیاز دارد، برای سفر به دریا نیاز دارد و غیره در اصل انسان نه تنها به 
محیط زیست خود نیاز دارد بلکه لازم است با عملکردهای آن نیز آشنایی و شناخت کافی داشته باشد.

اگر چه منابع طبیعی موجود در سراسر جهان به مقدار کافی برای انسان ها وجود دارد امّا امروزه با 
افزایش جمعیّت جهان و نیاز به منابع طبیعی سالم، عوامل متعددی ازجمله سیاست های نادرست 
اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی دولت ها، توزیع ناعادلانه منابع و نیز تغییرات اقلیمی حق دسترسی 
عادلانه و نه لزوما برابر به منابع طبیعی ازجمله آب، خاک، هوا و غیره را برای انسان ها با مشکل جدّی 
مواجه ساخته است. وجود ریزگردها طوفان های شن و ماسه در برخی از نقاط جهان و مورد تهاجم قرار 
گرفتن سلامتی افراد در این مناطق من جمله آثار توزیع نابرابر آسیب های زیست محیطی می باشد. 
حفاظت و مقابله با آسیب های زیست محیطی در گرو توزیع عادلانه منابع است به گونه ای که اگر 
ساکنان منطقه ای از بی آبی یا آلودگی هوا در رنج وتعََب می باشند وظیفه دولت است که با اتخاذ 

سیاست های ویژه و راهکارهای لازم درجهت این معضلات گام های اساسی بردارد.
از آنجاییکه معادن وصنایع معدنی ارتباط گسترده ومستقیمی با محیط زیست و منابع طبیعی داشته و 
از سویی هم از مولفه های توسعه محسوب می شود لذا فعالیّت های این صنعت  در صورت عدم رعایت 
استانداردها و شرایط و ضوابط قانونی یا سایر جنبه های فنّی در مراحل مختلف مراعات نشود موجب 
تهدیدات دائمی انسان ها و سایر جانداران را فراهم می سازند به همین منظور در نوشتار حاضر معادن و 
صنعت معدن کاری به عنوان مولفه ای  تاثیرگذار بر محیط زیست و عدالت زیست محیطی به طور موجز 

و مختصر مورد بررسی و کنکاش قرار می گیرد.
ورود بی ضابطه به طبیعت و دست کاری خودخواهانه در آن عواقب سوء و آسیب زایی می تواند در پی 

داشته باشد اما این بدان معنا نیست که معدنکاری نباید باشد.
همچنانکه گفته شد محیط زیست ازارکان توسعه پایدار است. معدن کاری هم که ارتباط وثیقی با 
محیط زیست دارد نهایتا به تولید ابزارهایی می رسد و بسیاری از نیازها را برطرف و مسیر توسعه 
پیشرفت را سرعت می بخشد. بنابراین استمرار فعالیت های معدنی در کنار حفاظت از محیط زیست از 
جمله الزاماتی است که همگان برآن اتفاق نظر دارند، اما آیا همه فعالیت های معدنی دوستدار محیط 

زیست و زیست بوم منطقه هستند و به توسعه پایدار منجر می شوند؟
به ضرس قاطع می توان اذعان نمود هر نوع فعالیت معدنی تبعاتی برای محیط زیست دارد. از آلودگی 
آب و خاک و هوا گرفته تا کوچ دادن اجباری حیات گونه های مختلف جانوری وحتی خشکاندن و از 
بین بردن پوشش گیاهی. در سطور فوق اشاره گردید صنعت معدن کاری در صورت ضابطه مند بودن 
و رعایت عدالت و مقررات مربوطه راهی برای توسعه پایدار است اما در صورت نادیده گرفتن قوانین 
موضوعه، استلزامات  قانونی و یا با بهره برداری ناعادلانه و غیراصولی از معادن که به نوعی تخریب 
طبیعت، آلایندگی و به خطر افتادن آب و خاک را در پی دارد حیات گیاهی و گونه های جانوری نیز 
متأثر از آن در معرض خطرونابودی  قرار می گیرند. امری بدیهی است که معدن کاری در ذات خود 
تخریب هایی دارد اما ذکر این نکته نیز  ضروری است که هر نوع فعالیت معدنی در کشور در قالب 
قانون معادن و آیین نامه ها و دستورالعمل ها و مجوزهایی است که از سوی دستگاه های ذیصلاح صادر 
گردیده است. مطالعات زیست محیطی همواره وابستگی متقابل ارگانیسم های زنده و تعامل آنها با 
محیط را به اثبات رسانده اند. بنابراین طرز رفتار با محیط نیازمند توجه ویژه است. سؤالات هنجاری که 
پیش می آیند عبارت است از این که آیا طرز رفتار انسان ها با محیط زیست عادلانه است؟ آیا حیات 
غیرانسانی )مثلًا جانوران و گیاهان( حقی نسبت به محیط زیست دارند؟  اینها نمونه هایی از سؤالاتی 

درباره محیط زیست هستند.

محیط زیست، عدالت وتوسعه پایدار

خبر

صدای زنجان/ لیلا محمدی: رئیس ستاد انتخابات استان زنجان از آمادگی کامل حوزه های انتخابیه 
زنجان _ طارم و خدابنده برای برگزاری دور دوم انتخابات خبر داد و گفت: همچون دور نخست، امکانات 

دولتی مشخص شده جهت بهره مندی از تبلیغات عادلانه می تواند در اختیار نامزدها باشد 
اداری استان زنجان گفت: تدابیر  انتخابات استان زنجان در شورای  ابوالفضل رفیعی، رئیس ستاد 
برگزاری مرحله دوم انتخابات در زمینه های فنی، اجرایی و پشتیبانی مورد بررسی مجدد قرار گرفته و 

تدابیر لازم پیش بینی شده است. 
وی با تاکید بر بازنگری در اعضای برخی شعب با توجه به نتیجه عملکرد دور اول و با هدف تضمین 
هرچه بیشتر اجرای مطلوب و سلامت انتخابات در دستور کار قرار گرفته است افزود: با توجه به تصمیم 
هیأت های اجرایی ذیربط، در تعداد و محل شعب اخذ رای حوزه ای انتخابیه زنجان طارم و خدابنده 
در دور دوم تغییر داده نخواهد شد.  رئیس ستاد انتخابات استان زنجان با تاکید بر اینکه همچون دور 
نخست، امکانات دولتی مشخص شده جهت بهره مندی از تبلیغات عادلانه می تواند در اختیار نامزدها 
باشد گفت: مطابق روز شمار انتخابات دور دوم، فهرست امکانات و نحوه استفاده از آن ها به کاندیداها 
اعلام می شود.  به گفته رفیعی؛ یازدهم اردیبهشت ماه ۱4۰۳؛ اسامی و کد انتخاباتی نامزدهایی که به 
مرحله دوم راه یافته اند در حوزه انتخابیه توسط فرمانداران مراکز حوزه های انتخابیه مربوطه با انتشار 

آگهی اطلاع رسانی عمومی خواهد شد.  
بر این اساس؛ تبلیغات انتخاباتی نامزدها و طرفداران آنان از ثانیه نخست بامداد روز پنجشنبه ۱۳ 

اردیبهشت تا ۰8:۰۰ صبح روز پنجشنبه مورخ ۲۰ اردیبهشت ادامه دارد.  
به گزارش صدای زنجان؛ انتخابات در حوزه های انتخابیه زنجان – طارم برای تعیین منتخب دوم و در 

حوزه انتخابیه خدابنده برای تعیین منتخب به دور دوم کشیده شده است.

رئیس ستاد انتخابات استان زنجان خبر داد: 
زنجان آماده برگزاری دور دوم انتخابات



چهار  شنبه  ۵  اردیبهشت    ۱۴۰۳   *   سال بیست وسوم   *   شماره ۲۶۰۴ روز��] فرهنگ و هنر   [۴

 خبر 
فرشته جعفری، کارگردان زنجانی در گفت وگو با صدای زنجان؛

تئاتر خیابانی؛ محروم و مظلوم!

وقتی شبکه های اجتماعی فیلتر شده عصای دست تلویزیون می شود؛

تولیدات صداوسیما را از شبکه های اجتماعی می بینند نه تلویزیون

صدای زنجان/ سمیه محرمی: فرشته جعفری، کارگردان 
خیابانی  تئاتر  هنر  محرومیت های  به  اشاره  با  زنجانی 
می گوید: تئاتر خیابانی برای بازیگر و کارگردانش کار بسیار 
سختی است، این هنر متاسفانه هم از لحاظ بودجه مورد 

ظلم بوده و از لحاظ حمایت های معنوی!
نمایش خیابانی »لکّه های پاک« که کاری از گروه تئاتر 
پوپک و منتخبِ حضور در سومین جشنواره ملیِ تئاتر 
رضوی به میزبانی خراسان رضوی است این روزها همزمان 
با نمایش تئاترهای خیابانی در استان های تهران، خراسان 
همدان،  کردستان،  اصفهان،  سمنان،  گیلان،  رضوی، 
آذربایجان شرقی، ایلام، کرمان در شهر زنجان در حال 

اجرا است.
 این نمایش که به قلم آرزو بهرامی و کارگردانی فرشته 
جعفری روی صحنه رفته است توسط دو بازیگر فرشته 
است،  درآمده  نمایش  به  روزبهانی  مهدی  و  جعفری  
نوازنده  و  آهنگساز  آرین محمدی  نمایش  این  موسیقی 
کاخن و هنگ درام و هیلا عیوضی نوازنده تنبک، امیررضا 

صادقی پلی بک و آوا است.
نمایش خیابانی لکّه های پاک در روزهای یک ، ۲ ، ۳ ، ۱۷ 
و ۱۸ اردیبهشت ۱۴۰۳ در صحن سبزه میدان، دانشگاه 
زنجان و مدارس در دست اجرا است به همین مناسبت 
صدای زنجان گفت گویی با فرشته جعفری کارگردان این 

نمایش داشته است.
 وی که متولد ۱۳6۹ است از سال ۱۳۸۹ فعالیت خود را به 
صورت حرفه ای در تئاتر شروع کرده و حدود ۳ سال است 

در حوزه تئاتر خیابانی مشغول به فعالیت است.
فرشته جعفری کارگردان نمایش لکّه های پاک با اشاره به 
اینکه از کودکی و نوجوانی فعالیت هنری خود را داشته و 
از ۱۲ سالگی در کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان 
در حوزه تئاتر فعالیت کرده است، اظهار می کند: از سال 
زمان  آن  از  و  شده  زنجان  نمایش  انجمن  وارد   ۱۳۸۹

جدی تر و حرفه ای تر فعالیت خود را ادامه داده ام.

موضوع  با  پاک  لکه های  نمایش  اینکه  به  اشاره  با  وی 
شهدای بمب گذاری حرم رضوی در سال ۱۳۷۳ بوده که 
به قلم آرزو بهرامی نگارش شده است، بیان می کند: این 
نمایش با زاویه دید متفاوتی اجرا شده و استقبال از این 
نمایش بسیار بالا بوده است، از هر قشر و سنی در این 
نمایش حضور داشته و مردم نسبت به این نمایش علاقه 

نشان می دادند.
کارگردان نمایش لکّه های پاک با اشاره به اینکه اجرای 
این نمایش در سبزه میدان به پایان رسیده و نمایش در 
مدارس و دانشگاه ها در تاریخ ۱۷ و ۱۸ انجام خواهد شد، 
می گوید: این نمایش به ماجرای زنی می پردازد که شوهر 
وی در حادثه حرم امام رضا )ع( به شهادت رسیده و بعد 
از این حادثه زن دچار اختلال روحی پس از حادثه شده 
در  داستان زن  این  در  اینکه  به  اشاره  با  است. جعفری 

شرایط روانی خاصی بوده به صورتی که همه جا یک »لکه 
خون« می بیند، عنوان می کند: در طول نمایش این وقایع 
به صورت طنز و رازآلود به نمایش درمی آید تا تماشاگران 
را به اشتباه بیندازیم حتی در لحظاتی تماشاگر احساس 

می کند زن وسواس داشته و دائما لکه می بیند.
کارگردان نمایش لکّه های پاک ادامه می دهد: در انتهای 
نمایش یک تلنگر به تماشاگر وارد کرده  تا متوجه شود 
این لکه ها خون بوده و به دلیل این حادثه فرد تمام مدت 
خون می بیند. در واقع همه چیز برای این زن با یک تلنگر 

و اتفاق زنده می شود و تصاویر را به یاد وی می آورد.
هنرمندان  دغدغه های  مورد  در  ادامه  در  همچنین  وی 
حوزه تئاتر نیز می گوید: بیشتر دغدغه فعالان حوزه تئاتر 
بحث بودجه است چرا که آنطور که باید حمایت نمی شویم 
بیشتر  این محرومیت  تئاتر خیابانی  مخصوصا در حوزه 

است.
جعفری با اشاره به اینکه زحمت تولید یک کار خیابانی 
به مراتب بیشتر است چرا که مخاطبانی دارد که شاید 
حتی یک بار هم نمایش و تئاتر را تجربه نکرده باشند، 
ادامه می دهد: تماشاگران تئاتر خیابانی از هر قشری حضور 
دارند، ما تلاش می کنیم تا با آنها ارتباط بگیریم و این کار 

بسیار سخت است.
این هنرمند با بیان اینکه کار تئاتر خیابانی برای بازیگر 
و کارگردانش کار بسیار سختی است، اضافه می کند: این 
هنر متاسفانه هم از لحاظ بودجه مورد ظلم بوده و از لحاظ 
حمایت معنوی!  وی با اشاره به اینکه امیدواریم مسئولان 
به هنر تئاتر خیابانی بیش از گذشته بها دهند، عنوان کرد: 
این بی توجهی به ویژه در زنجان بیشتر از سایر استان ها، 

هنرمندان را مورد آزار قرار می دهد.
مردم  اینکه  به  اشاره  با  پاک  لکّه های  نمایش  کارگردان 
زنجان تئاتر خیابانی را اصلا نمی شناسند و وقتی توضیح 
اضافه  می کردند،  تعجب  می کردم  دعوت  را  آنها  و  داده 
می کند: در تئاتر صحنه ای مخاطب گزینش شده و انتخابی 
است یعنی در حقیقت خود فرد اثر را برای تماشا انتخاب 
می کند و شرایط برای نمایش تعریف شده است اما شرایط 

در نمایش خیابانی قابل پیش بینی نیست. 
وی با اشاره به اینکه در تئاتر خیابانی یک تماشگر می تواند 
مسیر کار و اجرا را دستخوش تغییر کند، خاطر نشان 
یک  با  می تواند  تماشاگر  خیابانی  نمایش  در  می کند: 
واکنش روند نمایش را تغییر دهد که این موضوع و ارتباط 
از  نوع  این  در  واقع  در  بوده،  من جذاب  برای  نفس گیر 

نمایش، واکنش ها واقعه و لحظه به لحظه است.
کارگردان نمایش لکّه های پاک با اشاره به برنامه های آتی 
خود بیان می کند: یک نمایشنامه مونولوگ، تک بازیگری 
توسط بنده نگارش شده که امسال کار تولید آن را آغاز 
خواهم کرد همچنین نمایشنامه دیگری به قلم آرزو بهرامی 

در دست تولید خواهیم داشت.

صدای زنجان/ مدیرکل میراث فرهنگی،  گردشگری و صنایع دستی استان زنجان با بیان اینکه 
هدف از احداث این مجموعه ایجاد اشتغال هنرمندان صنایع دستی و عرضه محصولات است 

گفت: فاز دوم شرکت شهرک های صنعتی ظریفان تا تیر ماه امسال به بهره برداری می رسد.
سید سعید صفوی با بیان اینکه شرکت شهرک های صنعتی ظریفان فاز یک به تعداد ۱۲ واحد 
به صورت موقت در فروردین ماه ۱۴۰۳ به هنرمندان مشغول به حرفه صنایع دستی زنجان 
تحویل داده شد و فاز دوم تا آخر تیر ماه سالجاری به بهره برداری می رسد، اظهار کرد: این کارگاه 
با هماهنگی شرکت شهرک های صنعتی در ایام نوروز به صورت موقت در اختیار هنرمندان قرار 

گرفت که در این ایام هم صنایع دستی و هم مکان فعالیت شرکت ظریفان معرفی شد.
وی در ادامه افزود: فاز دوم شرکت شهرک های صنعتی ظریفان طبق قول که داده شده تا تیر ماه 

امسال به بهره برداری می رسد تعداد این کارگاه ها و مغازه ها بیشتر از فاز یک است.
 مدیرکل میراث فرهنگی،  گردشگری و صنایع دستی استان زنجان عنوان کرد: هدف از احداث این 
مجموعه ایجاد اشتغال هنرمندان صنایع دستی و عرضه محصولات در زمینه کارگاهی، ورک شاپ 

و فروشگاهی و همچنین معرفی هنرمندان و صنعتگران صنایع دستی استان است.

کامبیز نوروزی معتقد است اینکه وایرال شدن در شبکه های 
اجتماعی به معنای ارزیابی مثبت بینندگان نیست و بسیاری 
از اوقات کاربران شبکه های اجتماعی از این طریق اشکالات 

و انتقادات را بیان می کنند.
تا به حال شده شبکه های اجتماعی فیلتر شده را باز کنید و 
یک خبر یا اظهار نظر و تکذیبیه از جانب یکی از مدیران یا 
نمایندگان مجلس را در آن ببینید؟ قطعا این اتفاق رخ داده 
است. روزانه صدها یا شاید هزاران خبر در فضای ایکس، 
تلگرام و اینستاگرام دست به دست می شود که قطعا ده تا 
از آن اخبار مرتبط با مدیران عالی رتبه است. همان فضایی 
که برای دسترسی به آن باید با انواع پروکسی و فیلترشکن 
دست و پنجه نرم کرد تا بتوان برای چندین دقیقه از آن 
استفاده کرد، همان فضایی که از نظر مدیران مرجعیت ندارد 
اما برای اعلام و نشان دادن عملکرد خود از اطلاعات همین 
فضا استفاده می کنند. به طور مثال پیمان جبلی، رئیس 
سازمان صداوسیما در رابطه با بازدید برنامه های پخش شده 
در نوروز و ماه رمضان در فضای مجازی می گوید: »رصد 
معاونت فضای مجازی ما درخصوص برنامه های ماه مبارک 
رمضان و نوروز نشان داد که ۱ میلیارد و ۵۰۰ میلیون بازدید 
فقط در مورد برنامه ها یا تقطیع برنامه های تولید شده در 

صداوسیما در همین یک ماه اخیر وجود داشته است.«
حال این سوال پیش می آید که آیا این باید جزو آمار به 
این نوع مصرف جدید را  باید  بیاید یا خیر؟ و ما  حساب 
در موضوع مخاطبان صداوسیما محسوب بکنیم یا خیر؟ 
البته این مسئله باید علمی مطرح شود و باید بگوییم که 
موارد بیشتر وایرال شده خوب است یا خیر؟ برای پاسخ به 
این چند سوال بسیار ساده با کامبیز نوروزی، حقوقدان به 

گفت وگو پرداختیم که در ادامه می خوانید.

در گام اول این پرسش پیش می آید که چه اتفاقی می افتد 
که یک رسانه مرجعیت خود را تا حدی از دست می دهد 
که ناچار است به رسانه هایی که خودش فیلتر کرده است 

اتکا کند؟
یکی اینکه وایرال شدن در شبکه های اجتماعی به معنای 
ارزیابی مثبت بینندگان نیست و بسیاری از اوقات کاربران 
شبکه های اجتماعی از این طریق اشکالات و انتقادات را بیان 
می کنند. مثلا یک سریال از تلویزیون در حال پخش است 
که از نگاه متخصصان بسیار مبتذل است؛ اما سکانس هایی 
سخنرانی های  از  بعضی  است.  شده  وایرال  سریال  این  از 

مذهبی که چندان با باورهای دینی مردم سازگار نیست، 
بازتاب  بنابراین  می کنند؛  وایرال  را  موارد  این  مردم  اما 
این  به  الزاما  اجتماعی  شبکه های  در  تلویزین  برنامه های 
معنی نیست که مخاطب ایرانی آن برنامه را پسندیده است، 
گاهی با آن شوخی می کنند، گاهی از آن انتقاد می کنند. 
شبکه های  زاویه  از  را  تلویزیون  رسانه  بخواهد  کسی  اگر 
اجتماعی بررسی کند به این معنی است که آشنایی درستی 
تلویزیون  ندارد.  اجتماعی  و شبکه های  تلویزیون  با رسانه 
انواع  از  استفاده  آنکه  باوجود  است،  رسانه  قدرتمندترین 
شبکه های اجتماعی در پلتفرم های مختلف درر تمام دنیا 

رواج پیدا کرده، اما همچنان تلویزیون مهم ترین و موثرترین 
رسانه است. اگر یک شبکه تلویزیونی برای مخاطبان جاذبه 
داشته باشد، مخاطبانش از خود تلویزیون برنامه ها را تماشا 
می کنند نه اینکه آن را در شبکه مجازی دنبال کنند. لذا 
اینمه یک میلیارد و نیم دفعه بخشی از برنامه های تلویزیون 
در شبکه های اجتماعی دیده شده؛ از نظر من نه تنها نشان 
عدم  دهنده  نشان  بلکه  نیست  تلویزیون  موفقیت  دهنده 

موفقیت تلویزیون ایران است.
شبکه های  کنیم،  بررسی  هم  را  ماجرا  دیگر  طرف  یک 
اجتماعی به واسطه اینکه فیلتر شده اند مرجعیت ندارند. چه 
اتفاقی رخ می دهد که مدیران برای بررسی ابعاد موفقیت 

خود از شبکه های اجتماعی استفاده می کنند؟
این یک تناقض آشکار و پایان ناپذیر در نظام رسانه ای ایران 
و  تلگرام  ایکس،  واتساپ،  متث  رسانه ها  مهم ترین  است. 
اینستاگرام در ایران فیلتر هستند. رسانه هایی که بسیار هم 
پرطرفدار هستند. مدیران این فضاها را فیلتر کرده ند اما در 
عین حال می بینیم که هم مردم عادی هم مقامات رسمی 
از این پپلتفرم ها استفاده می کنند و مدام حوزه نفوذ این 
پلتفرم ها افزایش پیدا می کند. بسیاری از مقام های رسمی 
کشور، اعم از وزرا و نمایندگان کشور، بسیاری از حرف ها و 
پیام هایشان را از طریق همین پلتفرم ها مثل توییتر)ایکس 
فعلی( و اینستاگرام منتقل می کنند. این یک تناقض آشکار و 
لاینحل است و نظام رسانه ای رسمی کشور هم مایل نیست 
این رسانه ها را به رسمیت بشناسد، اما به جهات مختلف 
نمی تواند و گاهی هم نمی خواهد که این پلتفرم ها را نادیده 
بگیرد این تناقض وجود دارد و کلی که با مسئله اینترنت و 
شبکه های اجتماعی برخورد می شود این تناقض و مشکل 

حل نخواهد شد و این روند ادامه دارد./خبر آنلاین

مدیرکل میراث فرهنگی،  گردشگری و صنایع دستی استان زنجان: 

فاز دوم شرکت شهرک های صنعتی ظریفان زنجان
 به بهره برداری می رسد

ارزش مالی بناهای تاریخی در اختیار صندوق
 حفظ و احیاء مشخص نیست

ایلنا/ مدیرعامل صندوق حفظ و احیاء مبنی بر اینکه چه تعداد بنای تاریخی در اختیار و مالکیت 
صندوق حفظ و احیاء است و آیا ارزش گذاری این بناهای تاریخی در سالهای گذشته انجام گرفته، 
پاسخ داد: طبق مصوبه هیات ویزان هم اکنون ۳۰۰ بنای تاریخی در اختیار صندوق حفظ و احیاء است 
و ارزش مالی بناهای تاریخی تحت مالکیت صندوق نیز مشخص نیست چراکه دارایی و ارزش مالی 
بناهای تحت مالکیت صندوق حفظ و احیاء بسیار بیشتر از دارایی تمام صندوق های ایران است و نیاز 

به ارزش گذاری کارشناسان و بررسی از زوایای مختلف است.
یکی از چالش های بحث برانگیز صندوق حفظ و احیاء در طی سالهای گذشته موضوع ارزش گذاری 
بناهای تاریخی و واگذاری آن به بخش خصوصی بوده است. درحال حاضر آنطور که شهاب طلایی 
)مدیرعامل صندوق حفظ و احیاء( به ایلنا می گوید: هم اکنون طبق مصوبه هیات وزیران ۳۰۰ بنای 

تاریخی در اختیار صندوق است که ارزش مالی آن مشخص نیست. 
او معتقد است، درخصوص ارزش گذاری بناهای تاریخی، ما می دانیم که چه تعداد بنای تاریخی در 
اختیار است اما هنوز نتوانسته ایم این بناهای تاریخی را ارزش گذاری کنیم و این مهم نیازمند اقدامات 
کارشناسی است. درحال حاضر آماری از تعداد بناهای تاریخی وجود دارد اما دارایی صندوق بسیار بیشتر 
و فراتر از تمام دارایی صندوق های کشور است و نمی توان مشخص کرد که ارزش مالی بناهای صندوق 
چه میزان است. به همین دلیل ما باید به سمت ارزش گذاری بناهای تاریخی که در اختیار صندوق است 
برویم نه به خاطر این مجموعه صندوق حفظ و احیاء که به دلیل حل چالش های موجود که در این 
زمینه وجود دارد.  طلایی به مواد قانونی حمایت از بناها و بافت های تاریخی ۷.۱۱ و ۱۷ اشاره کرد و 
افزود: محدودیت ناشی از ثبت آثار تاریخی که مربوط به ماده ۱۱ قانون است و ماده ۱۷ قانون که مربوط 
به بیمه آثار تاریخی می شود از جمله موضوعاتی است که محدودیت هایی در نبود نظام ارزش گذاری 

دارد و در ۴ و ۵ سال گذشته عملا هیچ اتفاقی در این زمینه ها نیفتاده است.
به گفته طلایی، آنچه که هم اکنون به آن اعتقاد داریم و پیش مقدمه اجرای این قوانین است ارزش گذاری 
کردن املاک تاریخی است، تا زمانی که یک بنای تاریخی ارزش گذاری نشود بانک نمی تواند آن را به 
عنوان یک وثیقه ملکی ارزش گذاری کند و درصورت نبود این نظام ارزش گذاری بیمه هم نمی تواند 
ارزش یک بنای تاریخی را تعیین کند و در این میان مردم و دستگاه های اجرایی دچار ابهامات اساسی 
خواهند شد.  به گفته طلایی هم اکنون یکی از اقدامات مهم صندوق بحث ارزش گذاری املاک تاریخی 
است نه صرفا برای املاک دولتی که برای بناهای تاریخی که در اختیار مردم است. بسیاری از بناهای 
تاریخی ثبت ملی شده اند و مردم نمی دانند که ارزش ملک آن ها درحال حاضر چقدر است؟  آنطور که 
مدیرعامل صندوق حفظ و احیاء می گوید، هم اکنون براساس بررسی های صندوق حفظ احیاء هیچ 
ظرفیت کارشناسی برای انجام نظام ارزش گذاری بناهای تاریخی وجود نداشته و در صورت نبود نیروی 
کارشناسی که براساس آن بتوان با قدرت اعلام کرد که یک ملک تاریخی از چه میزان ارزش مالی 
برخوردار است موضوع مرمت، فروش، بیمه و ثیقه بیش از ده هزار بنایی که با مالکیت خصوصی در 

فهرست آثار ملی کشور قرار گرفته اند دچار چالش های جدی خواهد شد. 

سند مالکیت کاداستری ششدانگ یک قطعه زمین به پلاک ثبتی ۱5۳۳6 فرعی از 4۱ اصلی بخش 7 زنجان به شماره چاپی 675442 الف/95به 
آدرس:زنجان-کوی شهریار خیابان باران ۳ قطعه 4۰27 به نام خانم لطیفه سلامی نور صادر و تسلیم گردیده است. سپس خانم نرگس نوری به 
وکالت از طرف مالک و برابر وکالتنامه 9۸۱۳۱ مورخه ۱4۰2/۱۱/۰9 دفترخانه 27۰ تهران با ارائه دو برگ استشهادیه مصدق، مدعی مفقود شدن 
سند مالکیت گردیده و تقاضای صدورسند مالکیت المثنی را نموده است که مراتب به استناد تبصره ۱ ماده ۱2۰ اصلاحی آئین نامه قانون ثبت آگهی 
میگردد تا هر کس به نحوی از انحاء ادعایی نسبت به ملک مذکور دارند یا معاملاتی به نفع آنها انجام شده است از تاریخ انتشار این اگهی به مدت 
ده روز ضمن مراجعه به این اداره اعتراض خود را با ارائه اصل سند مالکیت یا سند معامله تسلیم نماید در غیر این صورت سند مالکیت المثنی به 

متقاضی تسلیم خواهد شد.

- سند مالکیت کاداستری ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به شماره پلاک ثبتی ۱4765 فرعی از 
الکترونیکی  الف سال 95 به شماره دفتر املاک  4۱ اصلی بخش 7 زنجان به شماره چاپی 6756۱۳ سری 
۱۳962۰۳27۰۰۱۰۰4469 به آدرس: زنجان-کوی شهریار - خیابان 24 متری - قطعه 4۰24 به نام لطیفه 

سلامی نور صادر و تسلیم گردیده است. 
2- سند مالکیت کاداستری ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به شماره پلاک ثبتی ۱4766 فرعی 
از 4۱ اصلی بخش 7 زنجان به شماره چاپی 6756۱6 سری الف سال 95 به شماره دفتر املاک الکترونیکی 
۱۳962۰۳27۰۰۱۰۰4464 به آدرس: زنجان-کوی شهریار - خیابان 24 متری - قطعه 4۰25 به نام لطیفه 
سلامی نور صادر و تسلیم گردیده است. سپس خانم نرگس نوری با ارائه وکالت نامه 9۸۱۳۱ – ۱4۰2/۱۱/9 
دفتر 27۰ تهران به وکالت از طرف مالک با ارائه دو برگ استشهادیه مصدق مدعی مفقود شدن اسناد مالکیت 
پلاک های فوق گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده است که مراتب به استناد تبصره ۱ ماده 
۱2۰ اصلاحی آئین نامه قانون ثبت آگهی میگردد تا هر کس به نحوی از انحاء ادعایی نسبت به ملک مذکور 
دارند یا معاملاتی به نفع آنها انجام شده است از تاریخ انتشار این اگهی به مدت ده روز ضمن مراجعه به این اداره 
اعتراض خود را با ارائه اصل اسناد مالکیت یا سند معامله تسلیم نماید در غیر این صورت اسناد مالکیت المثنی 

به متقاضی تسلیم خواهد شد.

سند مالکیت کاداستری ششدانگ یک قطعه زمین به شماره پلاک ثبتی ۱5۰92 فرعی از 4۱ اصلی بخش 7 زنجان به شماره چاپی 675۸۱9سری 
الف سال 95 به آدرس:زنجان کوی شهریار- خیابان ۱2 متری اول قطعه 4۰5۸ به نام خانم لطیفه سلامی نور صادر و تسلیم گردیده است.سپس 
مالک با ارائه دو برگ استشهادیه مصدق، مدعی مفقود شدن سند مالکیت گردیده و تقاضای صدورسند مالکیت المثنی را نموده است که مراتب به 
استناد تبصره ۱ ماده ۱2۰ اصلاحی آئین نامه قانون ثبت آگهی میگردد تا هر کس به نحوی از انحاء ادعایی نسبت به ملک مذکور دارند یا معاملاتی 
به نفع انجام شده است از تاریخ انتشار این اگهی به مدت ده روز ضمن مراجعه به این اداره اعتراض خود را با ارائه اصل سند مالکیت یا سند معامله 

تسلیم نماید در غیر این صورت سند مالکیت المثنی به متقاضی تسلیم خواهد شد.

آگهی فقدان سند مالکیت 

آگهی فقدان سند مالکیت 

آگهی فقدان سند مالکیت 

علیرضا حسن زاده شاه آباد مدیرواحد ثبتی حوزه ثبت ملک ناحیه یک زنجانعلیرضا حسن زاده شاه آباد مدیرواحد ثبتی حوزه ثبت ملک ناحیه یک زنجان علیرضا حسن زاده شاه آباد مدیرواحد ثبتی حوزه ثبت ملک ناحیه یک زنجان

برابر رای شماره ۱4۰26۰۳27۱۰۰۰۰۱۳4۳هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ناحیه دو زنجان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای جانعلی محمدی فرزند حسنعلی بشماره شناسنامه ۱44 صادره از 
زنجان در یک باب ساختمان مسکونی به مساحت ۱5۰ متر مربع قسمتی از پلاک ۱۳۱2 فرعی از 5299 اصلی واقع در بخش یک زنجان خریداری از 
مالک رسمی آقای غلامعلی غلام لو محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و 
پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱4۰۳/۰2/۰5
اسحق بیگدلی رئیس ثبت اسناد و املاکتاریخ انتشار نوبت دوم :۱4۰۳/۰2/22

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

برابر رای شماره ۱4۰26۰۳27۱۰۰۰۰۱۳۳9 هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ناحیه دو زنجان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای مجید امیریان چرمهینی فرزند حسن بشماره شناسنامه ۳4 در 
یک باب باغ به مساحت 6۱۰5 متر مربع مفروز و مجزی شده از پلاک ۰ فرعی از 429۳ اصلی واقع در بخش 2 زنجان خریداری از مالک رسمی محرز 
گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از 
تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱4۰۳/۰2/۰5
تاریخ انتشار نوبت دوم :۱4۰۳/۰2/22

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

اسحق بیگدلی رئیس ثبت اسناد و املاک

موتور:   شماره  مدل:۱۳9۰،به   ۲۰۰cc تیپ:تریل  فلات   موتورسیکلت   – کمپانی  سند  و  سبز  برگه 
*FALAT167FML*NBF0302084NBF *، شماره  تنه:  9۰۰25۸7 ، پلاک 5۳2۳5/479 بنام آقای 

صفی اله خالقی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی مفقودی



چهارشنبه   ۵   اردیبهشت    ۱۴۰۳   *   سال بیست وسوم   *   شماره     ۲۶۰۴
۵]  آموزش  [ روز��

خبر معرفی کتاب

کتاب هیاهوی زمان

 The Noise of Time با عنوان اصلی کتاب هیاهوی زمان 
اثری درخشان از جولین بارنز است که در آن به زندگی سخت 
و پر فراز و نشیب یکی از بزرگ ترین آهنگسازان روس، دمیتری 
جایگاه  به  رمان  این  در  بارنز  جولین  می پردازد.  شاستاکویچ، 
از  تصویری  و  می پردازد  استبداد  و  وحشت  عصر  در  هنرمند 

شوروی در دوره استالین و رهبران بعد از او ارائه می دهد.
جولین بارنز در سال ۱۹۴6 از پدر و مادری که هردو آموزگار 
زبان فرانسه بودند در شهر لستر به دنیا آمد. از دانشگاه آکسفورد 
سِمت  در  مدتی  و  گرفت  لیسانس  زبان های جدید  رشته  در 
فرهنگ نویس و موسسه لغت نامه آکسفورد کار کرد. )تاثیر این 
کار را در کتاب هایش نیز می توان مشاهده کرد.( بارنز در ادامه 
مسیر خود به روزنامه نگاری پرداخت و سال ها سردبیر ادبی و 
نقدنویس نشریات گوناگون بود. او در تلخ ترین حادثه زندگی اش، 

همسر خود را بر اثر تومور مغزی از دست داد.
در قسمتی از متن پشت جلد کتاب، گوشه ای از افکار پریشان 
شخصیت اصلی را می بینیم که با خود فکر می کند بدبختی هایش 

از کجا شروع شده است:
بیست وهشتم  روز  صبح  از  دقیقاً  همه چیز  گفت  ذهنش  به 
شد.  شروع  آرخانگلسک  راه آهن  ایستگاه  در   ۱۹۳6 ژانویه ی 
ذهنش جواب داد نه، همه چیز این طور در یک زمان مشخص و 
یک مکان مشخص شروع نمی شود. همه چیز از مکان های متعدد 
و زمان های متعدد آغاز می شود، زمان هایی بعضاٌ پیش از تولد 
تو و مکان هایی گاه حتی در کشورهایی بیگانه و گاه در ذهن 

آدم های دیگر.
  کتاب هیاهوی زمان

دمیتری شاستاکویچ در سال ۱۹۰6 در پترزبورگ به دنیا آمد 
و چه در زمان حیات خود و چه بعد از آن، به عنوان یکی از 
بیستم شناخته می شد. پیشنهاد  بزرگ ترین آهنگسازان قرن 
می کنم حتما قبل از خواندن کتاب )و یا بعد از خواندن کتاب( با 
جستجو در اینترنت به سمفونی های این آهنگساز بزرگ گوش 

کنید.
شاستاکویچ از معدود هنرمندان شوروی بود که شخص استالین 
بر آثارش نقد نوشت. موسیقی او به طور رسمی دو بار در سال 
۱۹۳6 و ۱۹۴۸ و به صورت دوره ای ممنوع اعلام شد اما نبوغ او 
در موسیقی برای همیشه در تاریخ ماندگار خواهد بود. جولین 
بارنز در کتاب هیاهوی زمان توانسته به زیبایی بخش هایی از 

زندگی این هنرمند را روایت کند.
اول آن »در  کتاب در سه بخش نوشته شده و عنوان بخش 
پاگرد« نام دارد. شاستاکویچ در پاگرد جلوی آسانسور نشسته 
است و با خود فکر می کند که احتمالاً دیگر زندگی اش به پایان 
رسیده و راه فراری نخواهد داشت. در برابر سرنوشت سر خم 
کرده و پذیرفته بود که زندگی به او بگوید وضعیتش چنین است. 
منتظر بود هر لحظه درِ آسانسور باز شود و ماموران دستگیرش 
کنند. نشستن جلوی آسانسور این مزیت را داشت که عزیزانش 

– همسر و دخترش – شاهد صحنه ی دستگیری او نبودند.
خالی  را  روده هایش  می کرد:  تکرار  را  مراسم  همان  شب  هر 
چمدان  می بوسید،  را  بی خوابش  زن  و  خفته  دختر  می کرد، 
کوچک را از دست نیتا می گرفت و درِ ورودی را پشت سرش 
می بست، انگار برای شب کاری بیرون می رود. بعد می ایستاد و 
منتظر می شد. )کتاب هیاهوی زمان اثر جولین بارنز – صفحه 

)6۲
بدبختی های شاستاکویچ زمانی شروع شد که اپرای او بسیار مورد 
توجه قرار گرفت. چه در داخل شوروی چه در خارج از آن. همه 
از اپرای »لیدی مکبث ناحیه ی متسنسک« تعریف و تمجید 
می کردند و این اپرا حتی در آمریکا هم به نمایش درآمده و با 
استقبال روبه رو شده بود. کار به جایی رسید که شخص استالین 

تصمیم می گیرد در نمایش حاضر شود.
چنین بود که به آهنگساز تکلیف کردند خودش در اجرای روز 
بیست وششم ژانویه ی ۱۹۳6 حاضر باشد. بنا بود رفیق استالین 
بیاید؛ و همین طور رفقای دیگر، مولوتف، میکویان، ژدانف. )کتاب 

هیاهوی زمان اثر جولین بارنز – صفحه ۳۲(
چند روز پس از این اجرا بود که شاستاکویچ با انگشتان یخ زده 
نقدی که  دید.  اثرش  بر  نقدی  و  باز کرد  را  »پراودا«  روزنامه 
عنوانش چنین بود: آش درهم جوش به جای موسیقی. احتمالا 
خود استالین این نقد را نوشته و یا آن را به یکی دیگر دیکته 
کرده بود. هرچه بود پس از خواندن این مقاله شب ها را جلوی 
آسانسور منتظر می ماند و زندگی اش را مرور می کرد. اما کسی 

به سراغ او نمی آید و…
شاستاکویچ مثل خواهرهایش اولین بار در ۹ سالگی پشت پیانو 
به سادگی  را  آن  بود که  پناهگاهی  برایش  نشست. موسیقی 
درک می کرد و به او آرامش می داد. اما این پناهگاه خیلی سریع 
مورد حمله قرار گرفت و ویران شد چرا که »قدرت« نیاز داشت 
موسیقی در »خدمت« باشد و پناهگاه خلق. استالین که عاشق 
بتهوون بود می خواست یک بتهوون سرخ پدید آورد و چه کسی 

بهتر از شاستاکویچ!

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی:

نسل جوان به دنبال توانایی است، نه دانایی
ایسکانیوز/ رئیس دانشگاه آزاد اسلامی گفت: 
نسل جوان نگاهشان به توانایی است، نگاه 
نسل جوان به دانایی نیست، آنها سودمندی 
حاصل از توانایی را دنبال می کنند. در واقع 
نسل بچه های امروز توانایی محور فکر می 
کنند، این بچه ها مبتنی بر توانایی و مبتنی 
بر سودمندی رشته ها را انتخاب می کنند و 

دانایی محوری برای آنها ملاک نیست.
محمدمهدی طهرانچی رئیس دانشگاه آزاد 
اندیشی  نشست هم  نخستین  در  اسلامی 
آموزشی  های  گروه  علمی  هیأت  اعضای 
سرمایه  گفت:  رسانه  و  ارتباطات  هنر، 
اگر  و  است  دانشگاه  اصلی  دارایی  انسانی، 
دانشگاه مفتخر است به خاطر وجود سرمایه 

انسانی و اعضای هیأت علمی است.
آزاد  دانشگاه  در  ما  کرد:  خاطرنشان  وی 
اسلامی قدردان حضور وجود اعضای هیأت 
علمی هستیم و برای اینکه اعضای هیأت 
داشته  جدی  آفرینی  نقش  بتوانند  علمی 
نظام  در  را  تحولی  کردیم  سعی  باشند 
آموزشی دانشگاه آزاد اسلامی داشته باشیم.

اینکه  بیان  با  آزاد اسلامی  دانشگاه  رئیس 
غرب از بعد از دوره جدیدی که سکانداری 
و مدیریت علم جهانی را در دست گرفت، 
یک تقسیم بندی را شروع کرد و برمبنای 
آن گذار از علوم انسانی به علوم طبیعی را 
پیش گرفت، اظهار کرد: در این دوره محور 
چرخش و محور حرکت غرب »علوم« شد. 
به عنوان زیرساخت حرکت  علوم طبیعی 
علمی غرب مطرح شد و غرب مفهوم علم 

را روز به روز تناورتر می کرد.
بنیاد  تا دو دهه قبل  ادامه داد:  طهرانچی 
NSF آمریکا Social science را به 
عنوان علم به رسمیت نمی شناخت. در این 
دوره کسانی که استاد شدند، افرادی بودند 
که از قالب خود به در آمده بودند. این افراد 
نوشته  خلق  به  هنری  اثر  خلق  جای  به 
از تفکر علوم پایه ای بود،  ای که منبعث 
اقدام کردند. این دوره در درون خود مولود 
فناوری و تکنولوژی داشت  نام  به  دیگری 
که این مورد نیز بی رحمانه حاکم شد و 
یک تبادل صورت گرفت که در خلال آن 
مسأله علم به مسأله تکنولوژی تبدیل شد 
و مسأله تکنولوژی به مسأله توسعه تبدیل 
شد و این مسیر شتابان رقم خورده و دارد 

پیش می رود.
داد:  ادامه  اسلامی  آزاد  دانشگاه  رئیس 
واقعیت این است که ما از زمان صفویه با 
جلوه های علم غرب مواجه شدیم، در این 
دوره به جز مدرس هایی که در قالب کشیش 
و سفیر وارد کشور می شدند و شاهزادگان 
صفوی را آموزش می دادند، اولین مواجهه با 
علم غرب، دوره اعزام سه نفره عباس میرزا 
بود. در دوران عباس میرزا سه نفر به غرب 
می  اعزام  نقاشی  و  نظام  مهندسی،  برای 
شدند، البته واقعیت این است که آنچه در 
هنر ما هم به صورت سازمان یافته مطرح 
شد، صرفاً هنرهایی بود که درآنجا به عنوان 
رشته به رسمیت شناخته می شد. یعنی به 
عنوان مثال معماری ایرانی درون خود یک 
نوع هنر دارد و اساساً بین این موضوع که 
مباحث  است،  هنر  یا  مهندسی  معماری، 
که  است  این  واقعیت  دارد.  وجود  زیادی 
هیچکدام از معمارهای ما با معماری برآمده 
که  آنچه  ندارد.  تناسبی  ایرانی  گذشته  از 
به عنوان معماری به ایران ورود می کند، 
است.  غرب  در  معماری  رشته  از  برگرفته 
اما  می آید،  غرب  از  گرافیک  که  همانطور 
خط هیچگاه در ایران به عنوان یک رشته 

شناخته نمی شود.
این مبنا  بر  اینکه  بیان  با  دکتر طهرانچی 
نظام دانشگاه هیچگاه نمی تواند زایشی را به 
عنوان رشته هنری در درون خودش داشته 
باشد، گفت: در این زمینه مثال های زیادی 

و  تئاتر  خوانی.  پرده  از جمله  دارد،  وجود 
این  به  رشته  عنوان  به  نمایشی  هنرهای 
کشور وارد شده، اما پرده خوانی که متعلق 
منظر  از  هیچگاه  است،  ما  خود  کشور  به 
هنری مورد توجه قرار نگرفته و به دانشگاه 

راه پیدا نمی کند.
در  نیز  معماری  هنر  اینکه  بیان  با  وی 
گنبد  کرد:  اظهار  می گیرد،  قرار  زمره  این 
سلطانیه به عنوان یک دستاورد مهندسی 
وجود دارد، ولی هیچ مهندس ایرانی امروز 
نمی تواند مبتنی بر آجر دوباره یک گنبد 
شیخ  زمینه  این  در  کند.  ایجاد  آنچنانی 
بهایی ترکیب زیبایی از فیزیک و مهندسی 
ایجاد کرد. مثال هایی دیگری نیز از ترکیب 
هنر و علم در مسجد امام، منار جنبان و 
علم  و  و هنر  زیبایی  به  دارد که  ... وجود 
و اوج مهندسی و فیزیک را نشان می دهد 
که متأسفانه مهندسان ما امروز با آن بیگانه 
هستند. چون وارد کننده صنعت دانشگاه 
این صنعت دانشگاه بی تعارف در  بودیم و 

درون خود هیچ زایندگی ندارد.
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی با تأکید بر اینکه 
نکته مهمی که اتفاق افتاده این است که در 
تعریفی که نسبت به دانشگاه وجود دارد، ما 
دچار اختلاط معنایی شده ایم، اظهار کرد: 
ما در کشور صاحب دانش، کمال و مدرسه 
بودیم، اما متأسفانه از واژه یونیورسیته به 
و  جامعه  کردیم.  استفاده  دانشگاه  عنوان 
بسیار  تعاملی  کارکرد  غرب  در  دانشگاه 
یونیورسیته  اسمش  اساساً  دارد،  سنگین 
است که عربی آن جامعه می شود، یعنی 
جهت  و  دانشمندان  کوچک  گلخانه 
دهندگان ساخت جامعه غربی در دانشگاه 
گلخانه  دانشگاه،  یعنی  کند.  می  تمرین 
ساخت تمدن غربی و جامعه غربی است. 
تحولاتی که در سیر جامعه غربی است، شما 
می بینید که در دانشگاه بروز و ظهور دارد.

وی با بیان اینکه حیات دانشگاه آزاد اسلامی 
در گرو پول نفت نیست، بلکه در قرابت با 
جامعه است، گفت: اقبال اجتماعی، زندگی 
دانشگاه آزاد اسلامی را تأمین می کند، وقتی 
این دانشگاه با اقبال اجتماعی مردم زندگی 
می کند و می بیند نسخه های وارداتی به 
کشور دیگر از جانب مردم مورد اقبال قرار 
مردم  توجه  مورد  ها  رشته  این  و  نگرفته 
نیست، باید فکر جدیدی کند. مگر می شود 
این کشور بخواهد فیلم تاریخی و پادکست 
تاریخی بسازد، اما تاریخدان نداشته باشد. 
کل ورودی رشته تاریخ دانشگاه آزاد اسلامی 
در سال ۱4۰۲، ۱۱ نفر بوده است. باید برای 

این مسأله چاره ای اندیشید.
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی ادامه داد: مگر 
می شود هنر در این کشور زنده باشد، اما 
اشعار  باشد،  نداشته  وجود  فارسی  ادبیات 
کسی  چه  را  سعدی  و  حافظ  فردوسی، 
بخواند و آن را به بچه های ما آموزش دهد. 
کل ورودی دانشگاه آزاد اسلامی در ادبیات 
فارسی ۱8۰ نفر است. این در حالی است 
که ورودی ادبیات انگلیسی در دانشگاه آزاد 

اسلامی، ۱۰ هزار نفر است.
موضوع  این  به  پاسخ  در  طهرانچی  دکتر 
افتاده است،  این زمینه  اتفاقی در  که چه 
گفت: امروز نسل جوان نگاهشان به توانایی 
است، نگاه نسل جوان به دانایی نیست، آنها 
دنبال می  را  توانایی  از  سودمندی حاصل 
کنند. در واقع نسل بچه های امروز توانایی 
محور فکر می کنند، این بچه ها مبتنی بر 
توانایی و مبتنی بر سودمندی رشته ها را 
برای  محوری  دانایی  و  کنند  می  انتخاب 
ورودی  در حال حاضر  نیست.  آنها ملاک 
دانشگاه آزاد اسلامی در رشته ریاضی 48 
رشته  در  نفر،   ۵4 فیزیک  رشته  در  نفر، 
نساجی ۷۰ نفر است، اما در رشته طراحی 
و دوخت ۱۰ هزار نفر است. این موضوع در 
مدارس نیز حاکم است. در مدرسه کلًا ۱8 
درصد از بچه ها به رشته ریاضی می روند، 

یعنی دیگر از ذهن پیچیده خبری نیست.
اینکه  بیان  با  آزاد اسلامی  دانشگاه  رئیس 
بر این مبنا اتفاقاتی در جامعه در حال رخ 
به  نسبت  باید  دانشگاه  است، گفت:  دادن 
اتفاقات جامعه واکنش نشان بدهد و مسیر 
را به درستی طی کند. برای مثال ورودی 
دانشگاه آزاد اسلامی در رشته جغرافی در 
سالهای اول، دوم، سوم و چهارم دانشجویی 
در مجموع ۱۷9 نفر است و در سال ۱4۰۲، 
۵6 نفر ورودی داشته است، این در حالی 
است که کاربرد جغرافیا در زندگی بسیار 
از  استفاده  آنها  از  یکی  که  است  روشن 
اپلیکشین های نشان، بلد و ... است. بنابراین 
ما باید در این زمینه یک ایده محوری داشته 
باشیم. اگر تنها بخواهیم که از نسخه های 
غرب استفاده کنیم، نمی توانیم به موفقیت 

برسیم.
دکتر طهرانچی تأکید کرد: ما در دانشگاه 
و  نوآوری  که  تصمیماتی  با  اسلامی  آزاد 
خلاقیت در آن نهفته است و مبتنی بر عبور 
از بحران است، برای ماندن علم و هنر در 
سرزمینی  کنیم.  می  تلاش  سرزمین  این 
با  که  است  این  به  آن  مردم  لطافت  که 
با  فارسی خاص خود صحبت کرده،  زبان 
هنر خاص خود زندگی کند. مردمی که با 
زبان، هنر و دین خود همواره صاحب سبک 
و صاحب تمدن بوده و همواره موحد بوده 
اند. در این شرایط وقتی می بینیم که در 
رشته تاریخ تنها ۱۱ نفر ورودی وجود دارد، 
این یعنی تاریخ منهدم می شود و آینده ای 
ندارد. ما باید در این زمینه اندیشه بورزیم 
و طرحی نو در اندازیم. باید در این زمینه 
بررسی کرد که جامعه به دنبال چه چیزی 
است و در مورد آن شناخت پیدا کرد و سهم 
اسلامی  آزاد  دانشگاه  ایفا کرد.  را  دانشگاه 
عمل  موفق  بسیار  هنر  زمینه  در  همواره 
این  آن  بروز  های  جلوه  از  یکی  که  کرده 
است که استاد فرشچیان نام خود را بر روی 
یکی از دانشکده های این دانشگاه گذاشته 
است. این یعنی یک استاد نگارگر بی مثال 
این دوران می گوید دانشگاه آزاد اسلامی 
دارای ارزش بوده و اعضای هیأت علمی آن 

صاحب سبک هستند.
وی با تأکید بر اینکه دانشگاه نباید آمادگاه 
تربیت نیروی انسانی برای غرب باشد، اظهار 
کرد: هنر تعلق می آورد، هنر »اقامت« و 
»ماندن« می آورد. هنری که رفتن بیاورد، 
هنر نیست، ذات هنر باید بستگی بیاورد. 
علم نیز همین است، اما یک اتفاقی در حال 
به گونه ای دیگر  باید  رخ دادن است که 

ببینیم و طرحی نو دراندازیم.
اینکه  بیان  با  ادامه  در  طهرانچی  دکتر 
حمله  ایران  کشور  به  مغول  که  هنگامی 
و  بایسنقری  قرآن  کرد، مسجد گوهرشاد 
رصدخانه مراغه از آن درآمد، گفت: درست 
است که مغول وقتی به کشور حمله کرد، 
خرابی  این  دل  از  اما  آورد،  بار  به  خرابی 
فاخری همچون مسجد گوهرشاد  آثار  ها 
درآمد، این یعنی اینکه ظرفیت این کشور 
در ادبیات و هنر به اندازه ای است که می 
تواند تهاجمات آن چنانی را به زانو درآورد.

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی خاطرنشان کرد: 
استاد رفیع پور نویسنده کتاب »دریغ است 
که ایران ویران شود«، معتقد است تا زمانی 
که ایران بتواند فرهنگ و اجتماع خود را 
حفظ کند، هیچ حمله و هجمه ای نمی 
تواند این کشور را ویران کند، اما آنگاه که 
هنر و علم این کشور نتواند تربیت جوانانی 
با  بتوانند  جوانان  این  که  باشد  داشته  را 
دارایی خود آشنا باشند، دیگر ایرانی نمی 
ماند. وی با بیان اینکه چندین هزار سال 
داشته  را  خود  قوام  کشور  این  که  است 
است، گفت: قوام این کشور در زیبایی های 

هنری، ادبی و علمی بوده است.
دکتر طهرانچی با تأکید بر اینکه دانشگاه در 
حفظ سرزمین نقش دارد، گفت: این سؤالی 
است که جامعه از ما خواهد پرسید، ما باید 
در این زمینه جوابگو باشیم و سهم خود 
را پیدا کرده و در این زمینه تلاش کنیم. 
این موضوع بسیار حائز اهمیت است، چرا 
که تربیت آیندگان به دست دانشگاه است. 
جامعه از ما به عنوان دانشگاه توقع دارد که 

نقش آفرین و مؤثر باشد.
وی در ادامه با بیان اینکه یکی از کارهایی 
که در دوره جدید در دانشگاه آزاد اسلامی 
انجام شد، دادن هویت یکپارچه به دانشگاه 
آزاد اسلامی بود، اظهار کرد: این دانشگاه 
پارچه  چند  هویت  دارای  این  از  پیش  تا 
برای  نداشت.  واقع هویت جمعی  در  بود، 
نخستین بار توانستم هویت جمعی به این 
دانشگاه بدهیم و در رتبه علمی RUR رتبه 
۱8۰ تا ۱9۰ را به طور رسمی برای دانشگاه 
برنامه  همچنین  کنم.  اخذ  اسلامی  آزاد 
داریم برای رتبه علمی شانگهای نیز همین 

کار را انجام دهیم.
خاطرنشان  اسلامی  آزاد  دانشگاه  رئیس 
هویت  دادن  زمینه  در  همچنین  کرد: 
سایت  اسلامی،  آزاد  دانشگاه  به  یکپارچه 
یکپارچه  صورت  به  دانشگاه  واحدهای 
درآمد. سایت آموزشیار و پژوهشیار نیز به 
صورت یکپارچه ایجاد شد. همچنین پیش 
دفاع یکپارچه در دانشگاه صورت گرفت و 
برای نخستین بار 64 گروه علمی کشوری 

درست شد.
دکتر طهرانچی با تأکید بر اینکه دانشگاه، 
آمادگاه نیست، بلکه سازمان است، تصریح 
کرد: دانشگاه، سازمان علم است و یکی از 
مشروعیت های سازمان، گروه های علمی 
است. به گروه های علمی نیز هیچ تفسیر 
این گروه های  است.  نشده  داده  جدیدی 
نقش  اجتماع،  مسائل  با  رابطه  در  علمی 
آفرینی می کنند. یکی از این نقش آفرینی 
ها در حل مسأله که به عنوان یک آسیب 
است.  دارد، مسأله رسانه  در کشور وجود 
رسانه یکی از بحث های جدی ما و بخشی 

از زندگی مردم است. 

موج رسا/ معاون پرورشی و تربیت بدنی آموزش و پرورش شهرستان ابهر گفت: دانش آموزان پسر 
رتبه اول تیمی را کسب و دانش آموزان دختر موفق به کسب رتبه های برتر انفرادی طرح اردویی 

مهاد شدند.
وی گفت: دانش آموزان پسر هنرستان امیرالمومنین)ع( و فنی خوارزمی  و همچنین دانش آموزان 
دختر دبیرستان علامه امینی  به نمایندگی از شهرستان ابهر در اردوی ۲ روزه فرهنگی _تفریحی 

مهاد  در اردوگاه امام خمینی)ره( شهر زنجان حضور پیدا کردند.
 وی افزود: در این اردوی فرآیندی دانش آموزان هنرستان امیرالمؤمنین )ع( صائین قلعه موفق به 
کسب رتبه اول تیمی و راهیابی به مرحله کشوری در بین پسران  و دانش آموزان دختر علامه 

امینی ابهر نیز موفق به کسب رتبه های برتر انفرادی در بین دختران شدند.
کاوندی تصریح کرد:طرح مهاد، مجموعه ای از اقدامات تربیتی تمام ساحتی در قالب اردوهای 
فرآیندی هدف دار و مبتنی بر تعامل مربی و متربی است که تلاش دارد زمینه سازی مطلوبی 
برای تقویت شور و نشاط تقویت مهارت های اجتماعی پاسخگویی به سوالات و شبهات اعتقادی، 
پیشگیری از زمینه های بروز آسیب های اجتماعی، تخلیه هیجانات در جامعه هدف دانش آموزی 

فراهم آورد.
معاون پرورشی و تربیت بدنی آموزش و پرورش شهرستان ابهر گفت: کارها در این اردو به  صورت 
جمعی و گروهی اما در قالب یک بازی اجرا می شود که کسب تعدادی از مهارت های زندگی از 
جمله تقویت ارتباط با دیگران، همفکری گروهی، مدیریت کار جمعی و مدیریت هیجان را به 

دنبال دارد.

معاون پرورشی و تربیت بدنی آموزش و پرورش شهرستان ابهر خبر داد:

حضور موفقیت آمیز دانش آموزان ابهری 
در طرح اردویی مهاد استانی

اسحق بیگدلی رئیس ثبت اسناد و املاک
شماره  کلاسه   1402/12/09 مورخه   1402۶0۳2۷00201۵0۵۷ شماره  رای  برابر 
و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تكلیف  تعیین  قانون  موضوع  دوم  اول  هیات   140211442۷0020002۸4
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالكانه بلا معارض 
متقاضی آقای عیسی ترکمن فرزند بهرام بشماره شناسنامه ۶۷2۷ صادره از تهران در ششدانگ یک 
قطعه زمین مزروعی به مساحت 99۶01/9۵ متر مربع پلاک 120 اصلی واقع در ابهر بخش سه 
زنجان)ابهرروستای نورین زمین های مزروعی دیم معروف دیم 1۳ هكتاری قوزی)خریداری از مالک 
رسمی)حسن ترکی(محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ 
روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالكیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكیت صادر خواهد 

شد. * تاریخ انتشار نوبت اول:140۳/01/21*  تاریخ انتشار نوبت دوم:140۳/02/0۵

شماره  کلاسه   1402/12/0۶ مورخه   1402۶0۳2۷002014۷09 شماره  رای  برابر 
و  اراضی  ثبتی  تكلیف وضعیت  تعیین  قانون  اول/ دوم موضوع  هیات   140211442۷0020004۶۳
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالكانه بلا معارض 
متقاضی آقای علی یوسفی فرزند امیر بشماره شناسنامه ۳ صادره از ابهر در ششدانگ یک قطعه باغ به 
مساحت 1۸40/۸۶ متر مربع پلاک 1۸ اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان روستای کوی نیک خریداری 
از مالک رسمی)خود متقاضی(محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
1۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالكیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید، ظرف میساخت مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكیت 

صادر خواهد شد. * تاریخ انتشار نوبت اول:140۳/01/21* تاریخ انتشار نوبت دوم:140۳/02/0۵

هیات موضوع قانون ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد 
سند مالکیت 

هیات موضوع قانون ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد 
سند مالکیت 

آگهی موضوع ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند مالکیتآگهی موضوع ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند مالکیت

سعید بهرامی رئیس ثبت اسناد و املاکسعید بهرامی رئیس ثبت اسناد و املاک

برابر رای شماره 1402۶0۳2۷009010۳۵1 هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تكلیف وتسعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک خرمدره صوفات مالكانه بلامعارض متقاضی 
آقای/خانم فاطمه برنج فروش آذر فرزند محمد بشماره شناسنامه ۳۷۵۶ صادره از در ششدانگ اعیانی بانضمام 
1۳۵1 سهم از 1۳۵۸ سهم عرصه یک قطعه باغ به مساحت ۵4۸۶ متر مربع مفروز و مجزا شده از پلاک 41 
اصلی متر مربع که ۷ سهم عرصه آن موقوفه می  باشد واقع در زنجان بخش حوزه ثبت ملک خرمدره خریداری 
از مالک رسمی)سهم خود متقاضی(محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع الصوم مراتب در دو نوبت به فاصله 
1۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالكیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو باد اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكیت صادر خواهد شد. *  تاریخ انتشار نوبت 

اول :140۳/01/21* تاریخ انتشار نوبت دوم : 140۳/02/0۵

هیات موضوع قانون ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند 
مالکیت 

آگهی موضوع ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند مالکیت

 ناصر کلانتری رئیس ثبت اسناد و املاک

صدای زنجان/ مدیر عامل جمعیت هلال احمر استان زنجان گفت: طی یک ماهه گذشته از 
سالجاری آموزش همگانی آمادگی در برابر مخاطرات هلال احمر استان در 6۴ مسجد توسط 

۵۰ مربی انجام شد. 
حکمت اله هاشمی در گفت و گو با خبرنگاران افزود: آموزش یکی از محورها و رسالت های اصلی 

هلال احمر به شمار می رود که باید در این زمینه قوی و غنی عمل کنیم. 
 وی تاکید کرد: با ارائه آموزش برای آحاد مردم جامعه می توانیم جان انسانی را نجات دهیم و با 
توسعه و گسترش فعالیت های آموزشی برای علاقمندان در قشرهای مختلف جامعه باید" هر 

خانه یک امدادگر" را محقق کنیم.  
مدیر عامل جمعیت هلال احمر استان زنجان گفت: هلال احمر استان در ماه مبارک رمضان اقدام 
به ارائه آموزش همگانی به روزه داران در مساجد کرد که یکهزار و ۳۴۲ نفر در 6۴ مسجد از این 

آموزش ها بهره مند شدند. 
هاشمی خاطرنشان کرد: این دوره ها با همراهی و مشارکت ۵۰ مربی داوطلب خانم و آقا در سطح 

مساجد ارائه شده است. 
وی تصریح کرد: آموزش های هلال احمر در سطح شهرها و روستاها، برای کارکنان دستگاه های 
اجرایی، کارکنان شرکت ها، واحدها و کارخانه های تولیدی و صنعتی، مراکز نظامی و انتظامی، 
مدارس، بوستان ها، محلات، مساجد، اعضای خانه های هلال، پایگاه های امداد و نجات جاده ای 

و اعضای هلال احمر ارائه می شود. 
مدیر عامل جمعیت هلال احمر استان زنجان گفت: فراگیران علاقمند پس از گذراندن دوره های 

مقدماتی مورد نیاز می توانند از آموزش های تخصصی نیز بهره مند می شوند. 
هاشمی با بیان اینکه برای فراگیران گواهینامه  صادر می شود، اظهار کرد: این آموزش های 
هلال احمر در شهرستان های زنجان، ابهر، خرم دره، خدابنده، طارم، ایجرود و ماهنشان در حال 

برگزاری و با قوت بیشتری ادامه دارد. 
وی افزود: علاقمندان برای بهره مندی از آموزش های هلال احمر می توانند با مراجعه به خانه 
های هلال در سطح شهرها و روستاها، محلات، مساجد، ادارات، کارخانه ها و واحدهای تولیدی 
و شرکت ها، دهیاری ها و یا با مراجعه به شعب هلال احمر در شهرستان ها ثبت نام خود را 

قطعی کنند. 
مدیر عامل جمعیت هلال احمر استان زنجان گفت: علاوه بر این علاقمندان به فراگیری آموزش 
های هلال احمر می توانند با مراجعه به واحد آموزش شعب هلال احمر در شهرستان ها ثبت نام  

خود را قطعی کرده و وارد دوره های آموزشی شوند.

مدیر عامل جمعیت هلال احمر استان زنجان:

ارائه آموزش های هلال احمر در 6۴ مسجد استان زنجان 



چهار  شنبه  ۵  اردیبهشت    ۱۴۰۳   *   سال بیست وسوم   *   شماره ۲۶۰۴ روز��۶ ] خانواده [
خبر

ایرنا/  مدیرکل محیط زیست استان زنجان گفت: برخورد 
قانونی با صنایع آلاینده در دستور کار محیط زیست استان 
تخریب  قیمت  به  اشتغالزایی  هیچکسی  دارد چون  قرار 

محیط زیست را نمی پذیرد.
زیست  محیط  قیمت  و  ارزش  متوجه  همگان  امروزه 
در تداوم زندگی بشر شده اند و اشتغالزایی و راه اندازی 
محیط  تخریب  قیمت  به  را  بزرگ  صنعتی  کارخانجات 

زیست نمی پذیرند.
این  در  اصلی  متولی  عنوان  به  زیست  محیط  سازمان 
حوزه، وظیفه سنگینی بر عهده دارد و باید جلوی تخریب 
محیط زیست توسط واحدهای صنعتی کوچک و بزرگ 

را بگیرد.
البته صیانت و حفاظت از محیط زیست به عنوان میراث 
ارزشمند آیندگان تنها از عهده یک نهاد و دستگاه بر نمی 
لازم  سازی  فرهنگ  و  جامعه  در  عمومی  عزم  به  و  آید 

نیازمند است.
امروزه خود سازمان حفاظت محیط زیست نیز از افتتاح 
بسیاری واحدهای تولیدی و صنعتی بدون حضور محیط 
زیست گلایه دارد چون بعدا که با مشکلات زیست محیطی 
زیست  محیط  از  آنها  مشکلات  رفع  شوند  می  مواجه 

درخواست می شود.
استان زنجان به عنوان یک استان صنعتی، سرمایه گذاری 
های بزرگ و کوچک را در این حوزه جذب کرده که برخی 
با مشکلات و معضلات زیست محیطی مواجه شده اند و 
هم اینک سازمان محیط زیست برای رفع آنها وارد میدان 

شده است.
خبرنگار  در این خصوص با محمدرضا یافتیان مدیرکل 

محیط زیست استان زنجان گفت و گو کرده است.
  محیط زیست استان دستور توقف موقت

 یکی از واحدهای صنعتی بزرگ استان را صادر
 کرده است، دراین خصوص توضیح دهید.

صنعتی"  مجتمع  به  فراوان  تذکرات  و  ها  اخطاریه  بله،  
ریخته گری" آندیا فولاد و بی توجهی به مسائل زیست 
به  آن  فعالیت  موقت  توقف  محیطی موجب شد دستور 

دستور دادستانی صادر شود.
به صراحت باید گفت اخطاریه ها و تذکرات محیط زیستی 
نتوانست از فعالیت های نامطلوب این مجموعه جلوگیری 

کند.
  درخصوص تاریخچه این مجتمع صنعتی 

اشاره می کنید.
این مجتمع سال 9۰ با عنوان شرکت ریخته گری سهند 
" تولید شمش فولاد" برای ۲۵۰ هزار تن مجوز استقرار 
دریافت کرد و اساس فعالیت آن به این شکل بود که قراضه 
های آهن را جمع آوری، ذوب و سپس به شمش تبدیل 

می کرد.
این مجتمع فعالیتی نداشت تا اینکه در سال 94 اداره کل 
صمت وقت از اداره کل محیط زیست استان مجوز بهره 

برداری 8۰۰ هزار تن شمش فولادی را درخواست کرد.
به این مهم باید توجه داشت وقتی واحدی استقرار می 
یابد، همه ضوابط آن باید منطبق با محیط زیست باشد و 
تمامی پروسه های محیط زیستی باید مد نظر قرار گیرد 
از قبیل اینکه آلایندگی زیست محیطی دارد یا نه؟ و در 
صورتی که واحد صنعتی ضوابط را رعایت کرده باشد مجوز 
فعالیت به آن داده می شود در حالیکه واحد یاد شده هیچ 

اقدامی در این زمینه انجام نداده بود و این موضوع حتی 
برای کارشناسان نیز تایید شد.

این  با مجوز بهره برداری  ابتدا  از  سازمان محیط زیست 
واحد مخالف بود و آن را اعلام کرد ولی به رغم مخالفت 
اداره کل محیط زیست، اداره کل صنعت، معدن و تجارت 
این موضوع را در کارگروه تسهیل مطرح کرد که مجوز 
مربوط داده شد و این واحد با این مجوز فعالیت خود را 

از سر گرفت.
فعالیت مجدد این واحد از نظر محیط زیست پذیرفتنی 
نبود، بررسی ها بیانگر آن است این واحد صنعتی در طول 
سال ها نه تنها کار خود را انجام نمی داد بلکه از سال 96 
در زمینه های دیگر از قبیل تولید کنسانتره آهن، منگنز و 
گندله سازی فعالیت می کرد و به هیچ عنوان مجوزی از 

این اداره کل نداشته است.
  طرح شکایت از این واحد صورت گرفت؟

انجام  فرآیندهایی  بر  مبتنی  شکایت  کلی طرح  طور  به 
می گیرد و غیر مجاز بودن واحد صنعتی صرفا نمی تواند 
آلایندگی آن  باید  و  باشد  برای شکایت سازمان  مبنایی 

احصا شود.
حدود ۳۰ فقره اخطاریه از زمان فعالیت این واحد صنعتی 
تاکنون صادر شده است و شکایتی نیز در سال 96 مبنی بر 
دستور توقف واحد داده شد که در سال 9۷ هم یک حکم 

قضایی شعبه اول ایجرود صادر گردید.
در سال 9۷ دوباره و در سال 99 نیز شکایتی از مجموعه 
انجام گرفت ولی یکی از محدودیت های این اداره، طولانی 
شدن زمان بررسی شکایات بنا به دلایل مختلف است که 
قرار  پیگیری جدی  مورد  استانی  به صورت  این موضوع 

گرفت.
این واحد بالاخره در سال ۱4۰۰ به دلیل آلایندگی خاک 
و آرسینیک بالا به عنوان واحد آلاینده تشخیص داده شد 
که می تواند آب های زیر زمینی و سطحی را تحت تاثیر 
قرار دهد، به خصوص اینکه حتی در اراضی کشاورزی نیز 

مشکلاتی را ایجاد کرده بود.
پس از شکایت و اعلام حکم این واحد در سال ۱4۰۰ به 
مبلغ 6۰ میلیارد ریال جریمه شد که در همان سال به 
دلیل استمرار آلایندگی، علیه این واحد اعلام جرم شد و 

دوباره سال ۱4۰۱ نیز شکایتی از این واحد انجام گرفت.
 آیا برای پلمب این واحد با توجه به

 تخلفات مذکور اقدام شد؟
با شکایت این اداره کل در آبان سال گذشته تصمیم به 
پلمب موقت آن گرفته شد که اداره کل صنعت، معدن و 
تجارت در جلسه ای اعلام کرد مدیریت جدیدی در این 
مجموعه صنعتی بر سر کار آمده که درصدد رفع مشکلات 

است.
دیگر  جلسه  در  استان  صمت  کل  اداره  پیشنهاد  بر  بنا 
استانی با هدف حمایت از تولید این مجموعه و الزام به رفع 
مشکلات زیست محیطی آن، فرصت چهارماهه تا پایان 
۱4۰۲ به آن داد شد تا مسائل و موارد را به طور قطع 

برطرف کند.
ماهانه  پیشرفت  و  برنامه  این مجتمع صنعتی  مقرر شد 
کاری خود را به این اداره کل اعلام کند که این مجتمع 
پس از ۲ ماه مکاتبات فراوان برنامه ای ناقص را ارائه کرد که 

این مسائل از سوی این اداره کل پذیرفتنی نبود.
بزرگتری  واحد تخلف  این  داده شده  به فرصت  توجه  با 
یعنی ورود پسماند غیر مجاز را انجام داد و حتی از ورود 
کارشناسان اداره کل نیز برای بازدید از کارخانه ممانعت 
کرد که مراکز فروشنده پسماندها به ۲ استان آذربایجان 
مکاتبه  با  که  اختصاص داشت  و خراسان رضوی  شرقی 
صورت گرفته یکی از استان ها پیگیری های لازم را انجام 
داد. این اقدام این واحد به نوعی مصوبه استانی را زیر سوال 

برد و همین مساله به شکایت مجدد از آن منجر شد.
اینکه تغییری در میزان آلایندگی این واحد  با توجه به 
از  را  آن  توقف  دستور  گذشته  روز  بنابراین  نشد،  ایجاد 
دادستانی درخواست کردیم که در نهایت این مهم به توقف 

موقت فعالیت مجموعه منتهی شد.
خود  فعالیت  شروع  زمان  از  همواره  صنعتی  واحد  این 

تاکنون در فهرست آلاینده ها قرار داشته است.
اگرچه اشتغال واحدهای صنعتی اهمیت زیادی دارد اما 
رعایت مسائل زیست محیطی اولویت دارد و از اساسی ترین 

اصول فعالیت یک واحد به شمار می رود.
  نمونه دیگر از فعالیت چنین واحدهایی

 در استان داریم؟

بله در پی انتشار عکس و مطلبی درخصوص دپو پسماند 
صنعتی در محل غیر مجاز در اراضی روستای دیزج بالا 
از توابع شهرستان زنجان وارد عمل شدیم و بررسی لازم 

صورت گرفت.
یکی از واحدهای صنعتی استان در اراضی متعلق به خود 
در این روستا اقدام به دپو پسماندهای خود کرده بود ولی 

مجوز و حق دپو پسماند را در آن محل نداشت.
کارشناسان محیط زیست استان طی پایش صورت گرفته 
نسبت به شناسایی واحد صنعتی متخلف اقدام و تذکرات 

شفاهی را ارائه کردند.
کتبی  اخطاریه  فروردین ۱4۰۳  تاریخ ۲۷  در  همچنین 
مبنی بر جمع آوری پسماندهای مذکور و پاک تراشی محل 
و انتقال پسماندها به محل مجاز طی 48 ساعت صادر شد.

در صورت انجام ندادن موارد خواسته شده مطابق ضوابط، 
قوانین و مقررات مربوطه پیگیری لازم از طریق معرفی به 

مراجع قضایی انجام خواهد شد.
  شعار امسال روز جهانی زمین پاک به موضوع 

پلاستیک نامگذاری شده در این خصوص
 چه اقداماتی انجام شده است؟

بدون  من،  امروز   « پاک  زمین  روز  جهانی  شعار  امسال 
پلاستیک« و شعار کشور ما نیز »مشارکت مردم ایران در 
برابر پلاستیک، نجات زمین« تعیین شده است و محوریت 
برنامه های امسال مقابله با پسماندهای پلاستیکی است که 

آسیب جدی به محیط  زیست وارد می کند.
موضوع پلاستیک و تولید بی رویه آن یک موضوع جهانی 
است که این روند در کشورهای توسعه یافته  پررنگتر بوده، 
سازی  آگاه  و  فرهنگسازی  برای  کشورها  ارتباط  این  در 
عمومی تلاش بیشتری کرده اند اما این موضوع در برخی 

کشورها همانند استرالیا به معضل تبدیل شده است.
سال  مدت ۳۰۰  به  طبیعت  در  ها  پلاستیک  رهاسازی 
باقی می ماند و برای کاهش مضرات زیست محیطی آن 
تحقیقات بر تولید کیسه های تجزیه پذیر متمرکز شده 
که هنوز به قطعیت کامل در استفاده از آن نرسیده اند و 
همچنان محصولات قبلی تولید می شود و مورد استفاده 

قرار می گیرد.
و  ها  پلاستیک  از  استفاده  خصوص  در  هم  استان  این 
فرهنگ سازی های آن گام هایی برداشته است و در این 
میان سازمان محیط زیست اواخر سال ۱4۰۱ ابلاغیه ای به 
سازمان صمت صادر کرد مبنی بر اینکه در مدت پنج سال 
باید کیسه یا پلاستیک های زیر ۲۵ میکرون که عموما 
در فروشگاه ها برای خرید از آن استفاده می شود توزیع 
آن به صفر برسد. به همین دلیل، یکی از سیاست های 
این اداره کل نیز حمایت از متقاضیان احداث، استقرار و 
بهره برداری از واحدهای تولید پلاستیک منطبق با قوانین 
زیست محیطی است که ممنوعیت تولید کیسه های زیر 

۲۵ میکرون را یادآوری و ابلاغ می کنیم.
در این خصوص هم یک واحد صنعتی به این اداره مراجعه 
اصول محیط  تولید مطابق  برای  را  و علاقه مندی خود 
زیستی اعلام کرد. این واحد ۲ هزار کیسه جا کفشی برای 
نمازگزاران نماز جمعه شهر زنجان طراحی کرد که در هر 
هفته چیزی در حدود پنج کیلوگرم پلاستیک ضایعاتی 
برای این کار استفاده می کردند که امیدواریم برای کل 
مهم  موضوع  اما  یابد  تداوم  نمادین  حرکت  این  استان 

مشارکت مردمی است.

برخورد قانونی با صنایع آلاینده در دستور کار محیط زیست زنجان
  استان زنجان به عنوان یک استان صنعتی، سرمایه گذاری های بزرگ و کوچک را در این حوزه جذب کرده که برخی با مشکلات و معضلات زیست محیطی مواجه شده اند

مراحل ثبت رایگان قرارداد اجاره در سامانه خودنویس
  حق کمیسیون خودنویس چقدر است؟

رئیس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای شهرستان ابهر:

پروژه آسفالت ریزی روستای دولت آباد ابهر
 امسال به پایان می رسد

یک پژوهشگر حوزه جمعیت زنجان مطرح کرد: 

با چالش فهم دقیق مسأله جمعیت در کشور مواجه هستیم

موج رسا/ رئیس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای شهرستان ابهر گفت: به محض اختصاص 
اعتبار ۷ کیلومتر باقیمانده روستای دولت آباد در سال جاری آسفالت ریزی خواهد شد.

علی اصغر عطوفی گفت: ۵ کیلومتر از آزادراه زنجان- قزوین به صورت تمام عرض در هر دو لاین 
شمالی و جنوبی به مقدار ۴۹ هزار تن آسفالت دانه باز از کیلومتر ۸۵ تا ۹۰ به دلیل خرابی بیس 
از حد انجام شد. وی افزود: از کیلومتر ۹۱ تا ۹۸ در روزهای آینده نسبت به روکش و اصلاح رویه 
آسفالتی اقدام خواهد شد، در سال گذشته ۳ کیلومتر از انتهای حوزه استحفاظی شهرستان ابهر 

در لاین های شمالی و جنوبی لکه گیری اساسی صورت گرفته است.
عطوفی تصریح کرد: ۲.۵ کیلومتر از محور ترانزیت ابهر-تاکستان نیز در لاین های شمالی و جنوبی 
اصلاح روکش با ۹ هزار تن آسفالت انجام شده که در صورت تخصیص بودجه و قیر امسال نیز در 

خصوص روکش آسفالت کمربندی ابهر-خرمدره اقدام خواهد شد.
رئیس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای شهرستان ابهر گفت: در سال ۱۴۰۲ نسبت به روکش 
محور روستایی ابهر دولت آباد اقدام شده که مابقی در حدود ۷ کیلومتر در برنامه کاری امسال قرار 
است روکش شود و در سال ۱۴۰۲ نسبت به لکه گیری جزئی محورهای آزادراه، جاده های اصلی، 

فرعی و روستایی به مقدار ۸۵۰ تن با آسفالت گرم اقدام شد.

ایرنا/  یک پژوهشگر حوزه جمعیت گفت: با چالش فهم دقیق مسأله جمعیت در کشور مواجه 
هستیم به این معنا که در مواجهه با بحران جمعیت، مانده ایم که چه بکنیم.

محمد سلیمی در جسه شورای اداری استان زنجان افزود: با وجود سابقه ۲ دهه در خصوص پیش 
بینی های کاهش جمعیت، اتفاق قابل توجهی در این راستا و برای جبران مسأله نیفتاده است.

وی با بیان اینکه بحران جمعیت یک مسأله نو برای کشورهاست، اظهار کرد: مهمترین آسیب 
کاهش جمعیت، از بین رفتن نهاد خانواده است و از بین رفتن خانواده نیز کنترل را از نهاد خانواده 

به سایر مراجع منتقل می کند.
سلیمی با بیان اینکه بحث کاهش جمعیت در همه جوامع همیشه با مساله اقتصاد گره خورده 
است تصریح کرد: کاهش جمعیت آسیب بزرگتری دارد و آن نهاد خانواده است چراکه در طی 
کاهش جمعیت این نهاد شروع به کوچک و ضعیف شدن می کند و شبکه های خویشاوندی از 
دست می رود. وی بر لزوم چاره اندیشی برای کاهش زمان تجرد و نیز کاهش فاصله تاهل تا تولد 
اولین فرزند تاکید کرد و گفت: علاوه بر بسته های تشویقی برای فرزندآوری باید موانع ساختاری 
در این حوزه برطرف شود تا روند افزایش جمعیت به جای تحقق در یک مقطع خاص، روند ادامه 
داری باشد. سلیمی به ضرورت رفع موانع ساختاری ضد خانواده و افزایش جمعیت تاکید کرد و 
گفت: در باروری زیر سطح جانشینی، ساختارها تاثیرگذار هستند و باید در ساختارها تجدید نظر 
شود. این پژوهشگر حوزه جمعیت تاکید کرد: در کنار قانون، فرهنگ لازم برای افزایش باروری و 

افزایش جمعیت باید در جامعه تقویت شود.

همشهری آنلاین/ دیگر لزومی ندارد که قرارداد اجاره با حضور 
سامانه  بگیرد؛  رهگیری  کد  و  شود  نوشته  املاک  مشاوران 
»خودنویس« برای عموم مردم امکان ثبت قرارداد رایگان را 
فراهم کرده و البته بار حقوقی و مسئولیت های معامله را نیز بر 

عهده خود مردم گذاشته است.
ثبت  کردن  فراهم  برای  گذشته  سال  از  خودنویس  سامانه 
قراردادهای اجاره مسکن برای عموم مردم راه اندازی شد و از 
ابتدای امسال ثبت عملکرد صنف مشاوران املاک و دریافت 
کد رهگیری آن ها نیز به صورت کامل از سامانه قبلی به سامانه 
این سامانه  آنها مکلف هستند در  و  خودنویس منتقل شده 

فعالیت کنند.
حالا مردم می توانند خودشان با مراجعه به این سامانه نسبت 
به ثبت رایگان قرارداد اجاره مسکن اقدام کنند و کد رهگیری 
بگیرند؛ اما اگر طبق روال گذشته، مسکن استیجاری خود را از 
طریق بنگاه های مشاور املاک تأمین کنند، گرچه قراردادشان 
اما باید  به صورت رایگان در سامانه خودنویس ثبت می شود؛ 
حق کمیسیون مشاور املاک و ۱۰ درصد مالیات ارزش افزوده 

را پرداخت کنند.
  خودنویس قرارداد اجاره

برای ثبت قرارداد اجاره و دریافت کد رهگیری، درهرصورتی 
hTTps://khodNevis. نشانی  به  خودنویس  سامانه  از  باید 

mrud.ir/ اقدام شود. نکته مهم اینکه مسئولیت چک کردن 
هیچ  سامانه  این  و  بوده  متعاملین  عهده  بر  مدارک  و  اسناد 
مسئولیتی در این مورد ندارد پس قبل از پرداخت پول، از بابت 
درستی اسناد مالکیت و هویت مطمئن شوید و بعد از دریافت 

کد رهگیری وجه معامله را پرداخت کنید.
در سامانه خودنویس، اشخاص حقیقی و حقوقی باید از طریق 
پنل عمومی وارد شوند و مشاوران املاک نیز باید از طریق پنل 
اختصاصی خود در سامانه اقدام کنند. پنل سوم سامانه نیز برای 

استعلام کد رهگیری طرحی شده و افراد می توانند با وارد کردن 
کد رهگیری ۱۳ رقمی قرارداد و کد ملی یکی از طرفین قرارداد، 

درستی و اعتبار آن را استعلام کنند.
قراردادهای ثبت شده در سامانه خودنویس، کد رهگیری رایگان 
معتبر  بنگاه ها  در  شده  ثبت  قراردادهای  مانند  و  می گیرند 
هستند. البته ممکن است برخی مراجع مانند بانک ها، به واسطه 
ناهماهنگی با وزارت راه و ناآشنایی با سامانه خودنویس، این 
قراردادها را قبول نکنند؛ اما این اتفاق چیزی از اعتبار آن کم 

نمی کند!
 انتقادات و نکات سامانه خودنویس

با فعال شدن سامانه خودنویس، عمل رقیب بزرگی برای صنف 
مشاوران املاک ظهور کرده است. رقیبی که به گفته رئیس 
اتحادیه مشاوران املاک تهران، بخشی از حقوق مکتسبه این 
نابود می کند و تبعاتی مانند  صنف در ۱۵۰ سال گذشته را 
بیکاری این صنف بزرگ و پنهان شدن نرخ بازار اجاره را به 

همراه خواهد داشت.
کیانوش گودرزی، با اشاره به فعالیت حدود ۲۰۰ هزار واحد 
صنفی مشاور املاک در کشور و وابستگی معیشت حدود ۲ 
میلیون نفر به فعالیت این واحدها، می گوید: سامانه خودنویس 
به مرورزمان روی درآمد و اشتغال این واحدها اثر می گذارد و 
جور اشتغال زایی و رسیدگی به آنها درنهایت به دولت تحمیل 
شود؛ اما نکته قابل توجه این است که درنتیجه این اتفاق چیزی 
به بازار مسکن یا اجاره اضافه نخواهد شد و همین بازار هم با 

مشکل مواجه خواهد شد.
نیازمند  املاک  فعالیت در صنف مشاور  اینکه  به  اشاره  با  او 
تخصص و تجربه است، می افزاید: در شرایط فعلی، تحولات بازار 
اجاره و تغییرات نرخ آن به واسطه حضور واحدهای مشاور املاک 
عیان است و اگر سازوکار درستی وجود داشته باشد، امکان 
کنترل نرخ و ساماندهی بازار مانند دوره کرونا وجود خواهد 

داشت؛ اما با خودنویس شدن قراردادها، نرخ ها در نهان تغییر 
می کند و هیچ کسی، حتی دولت نمی تواند معیار و ضابطه ای 

برای تنظیم بازار اجرا کند.
نکته دیگری که گودرزی بر آن تأکید می کند، مسائل حقوق 
قراردادها ملکی و مرجع داوری در این حوزه است که تاکنون 
حالا  می گرفت؛  قرار  املاک  مشاور  عهده  بر  قانونا  و  عرفا 
افرادی که هیچ تجربه و دانشی در حوزه ملک ندارند باید این 
مسئولیت ها و تبعات آن را بپذیرند و در زمان وقوع اختلاف نظر 
بین متعاملین یا در صورت نیاز به اعمال تغییرات در قرارداد نیز 

خود افراد باید جور نبود داور و میانجی را بکشند.
  حق الزحمه قرارداد خودنویس در بنگاه ها

مشاور  بنگاه های  شد،  اشاره  نیز  متن  ابتدای  در  که  آن گونه 
املاک نیز پس از جوش دادن معاملات واحدهای استیجاری، 
قراردادهای اجاره را در سامانه خودنویس ثبت می کنند و در 

ازای این خدمت، مانند قبل حق کمیسیون دریافت می کنند.
حق  مصوب  رقم  قراردادها،  این  در  اینکه  قابل توجه  نکته 
نامه و  نرخ  قرارداد ثبت می شود و طبق  کمیسیون در متن 
ضوابط صنفی، مشاوران املاک مجاز نیستند بالاتر از این مبلغ 

دریافت کنند.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک با تأکید بر اینکه تخطی از نرخ نامه 
مصوب این صنف، تخلف محسوب می شود و قابل پیگیری است، 
می گوید: کمیسیون شکایات اتحادیه در خدمت همه افرادی 
است که به هر دلیل موجه و قانونی از فعالان این صنف شکایت 
داشته باشد و پس از طرح و ثبت شکایت در این کمیسیون، در 
اسرع زمان )حدود ۱۰ روز( این شکایت باید منتج به رأی شود.

به گفته گودرزی، اگر در شکایت ها، حق با شاکی باشد، همه 
حقوق او باید برآورده شود و برای واحد صنفی نیز جرائم مختلف 
از پلمپ و جریمه سنگین تا ارجاع به مرجع قضایی و ... اعمال 
خواهد شد. طبق نرخ نامه اتحادیه املاک تهران، حق کمیسیون 

واحدهای صنفی مشاور املاک در انعقاد قرارداد اجاره از هر 
طرف معادل ۰.۵ درصد مبلغ رهن و یک چهارم مبلغ اجاره 
یک ماه دریافت می شود و باید ۱۰ درصد مجموع این دو مبلغ 
نیز به عنوان مالیات ارزش افزوده پرداخت شود. همچنین حق 
کمیسیون بابت تمدید قرارداد اجاره از هر طرف معادل یک دهم 

حق کمیسیون اجاره است.
 مراحل ثبت رایگان قرارداد در خودنویس

hTTps://khodNevis. نشانی  به  خودنویس  سامانه  وارد   -۱
mrud.ir/ شوید. ۲- با شماره همراه شخصی خود وارد پنل 

عمومی شوید.  ۳- گزینه قرارداد جدید را انتخاب کنید.
۴- نوع معامله )اجاره(، نقش شما در معامله )موجر یا مستأجر( 
و نوع کاربری ملک )مسکونی یا غیرمسکونی( را مشخص کنید.

۵- در مرحله بعد، اگر قبلًا در سامانه ملی املاک و اسکان 
ثبت نام کرده اید، مشخصات شما بارگذاری خواهد شد در غیر 

این صورت، مشخصات خود را وارد کنید.
6- در مرحله بعدی، آدرس محل سکونت خود را وارد کنید و 
به مرحله بعد بروید. ۷- در دو مرحله بعدی، ابتدا تاریخ و سپس 
مبلغ قرارداد را وارد کنید. ۸- مرحله بعد به تعهدات طرفین 
اختصاص دارد. ۴ بند نخست، متن اصلی قرارداد و غیرقابل 
تغییر است اما بعدازآن هرگونه تعهدی بین طرفین ایجاد شده 

باید با زدن دکمه »افزودن بند جدید« قابل درج است.
۹- در مرحله بعد، باید جریمه تأخیر در تحویل ملک، کاربری 
ملک و تعداد مستأجران مشخص شود. همچنان امکان اضافه 

کردن بند جدید موردتوافق طرفین وجود دارد.
۱۰- چهار مرحله بعد مباحث حقوقی قرارداد شامل تکالیف 
تخلیه  دیرکرد  جریمه  اجاره،  واریز  نحوه  مستأجر،  و  موجر 
مستأجر، دیرکرد بازپرداخت رهن مستأجر در پایان قرارداد و... 
است که می توان متن را تغییر داد، آن را غیرفعال کرد یا بند 

جدید به آن افزود.

مهر/ جمال شمس استاد دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، با بیان اینکه برخی از مخدرها مثل 
تریاک، هروئین، گل، حشیش یا ماری جونا دسته ای خاص هستند، گفت: دسته ای دیگر از این 
مواد، توهم زاها هستند که شخص زمانی که این مواد را استفاده می کند دچار اختلالات حسی، 

شنوایی یا بینایی می شود.
وی با اشاره به اینکه دسته اصلی مواد توهم زاها Lsd است، توضیح داد: Lsd روانگردانی است 
که باعث توهم دیداری و شنیداری می شود این ماده وابستگی روانی شدید ایجاد کرده و اعتیاد آور 
است، زمانی که فرد این مخدر را مصرف می کند درک و شناختی که از واقعیت و محیط پیرامونی 
خود داشته، به کلی تغییر پیدا می کند، مسئله اینجاست که این حالات برای برخی خوشایند است، 

به شکلی که پاسخ شرطی از مغز می گیرند و به این مواد اعتیاد پیدا می کنند.
این روانپزشک با بیان اینکه توهم زاها انواع مختلف دارند، خاطرنشان کرد: به طور مثال برخی از 
افراد از کتامین )keTamiNe( استفاده می کنند، این ماده یک داروی تجویزی است که عمدتاً برای 
القا و حفظ بیهوشی استفاده می شود، این دارو بیهوشی تجربه ای را القا می کند که حالتی شبیه 

خلسه را در مصرف کننده ایجاد می کند.
وی درباره توهم زاهایی که پایه گیاهی دارند و مورد سوءمصرف قرار می گیرند نیز مواردی را مطرح 
کرد و گفت: در چند سال اخیر موادی با عنوان قارچ یا اصطلاحاً ماشروم مورد سو مصرف قرار 
می گیرد، این مواد در واقع گیاهانی هستند که پرورش داده می شود و پس از مصرف اثر توهم زایی 

داشته و اختلالات حسی ایجاد می کنند.
شمس نسبت به مصرف مواد مخدر خصوصاً توهم زاها هشدار دارد و افزود: توهم زاها همانند سایر 
مواد مخدری که مورد سوءمصرف قرار می گیرند بر عملکرد و سیستم روان اثر دائمی دارند، این 
مواد و یا داروهای توهم زا مثل سایر موادی که مورد سو مصرف قرار می گیرند بر سیستم روان اثر 
دارند و تغییرات پایداری در مغز ایجاد می کنند، این تغییرات باعث می شود که شخص مصرف 
را ادامه داده و این ادامه مصرف و اثرت مخرب و گاهی مادام العمر را با او به همراه خواهد داشت.

عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی به نشانه های استفاده از توهم زاها در مصرف 
کنندگان این مواد اشاره کرد و گفت: از حرف ها، رفتارها و مسائلی که این افراد عنوان می کنند 
می توان متوجه شد که این فرد در عالم دیگری به سر می برد و سرخوش است یا با خودش صحبت 

می کند، یا اینکه چیزی را می بیند که دیگران نمی بینند.
وی در پاسخ به این سوال که آیا سوءمصرف مواد مخدر و روان گردان ها بر روند طول عمر اثری 
دارند یا خیر، گفت: با توجه به تغییراتی که این مواد در بدن ایجاد می کنند اثرات سو بر بدن دارند، 
به طور مثال ریسک خطر تصادفات منجر به مرگ و میر و یا ایجاد عارضه همیشگی در مصرف 

کنندگان مواد مخدر به مراتب بیشتر است.
شمس به ارتباط بین استفاده از مواد مخدر با زوال عقل اشاره کرد و افزود: ساده ترین مثال در 
مصرف کنندگان این مواد این است که کسی که این مواد را مصرف می کند، بعد از مدتی تمام فکر 
و زندگی اش صرفاً مصرف مخدر است، این افراد به تغذیه، رفتارهای غلطی که منجر به کاهش 
طول عمر می شود توجهی ندارند بنابراین مشکلات قلبی، عروقی، ریوی و مغزی بیش از سایرین 

آنان را تهدید می کند.
وی ادامه داد: حتی اگر این مواد اثر مستقیم بر سلامت فرد نداشته باشند، به صورت غیرمستقیم 

اثرات مخرب بهداشتی بسیار زیادی را به دنبال خواهد داشت.
شمس درباره روش های ترک مواد توهم زا توضیحاتی داد و گفت: استفاده از انواع روش های روان 
درمانی غیر دارویی در ترک توهم زاها موثرند ضمن اینکه اگر فردی بیماری همراه یا زمینه ای 

داشته باشد، دارو درمانی نیز مورد توجه است.
استاد دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی ادامه داد: اثری که سو مصرف مواد بر بدن دارد به 
دو دسته تقسیم می شود، برخی از آثار محسوس و قابل مشاهده اند و برخی از مواد غیر قابل 
مشاهده اند و بر ارگان های داخلی بدن و سلول ها اثر دارند، به زبان ساده تر استفاده از هر ماده 

مخدری روند مرگ سلولی را تسریع می کند.

یک روانپزشک هشدار داد؛

مواد توهم زا چه عارضه هایی دارند
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افت عجیب علیرضا فیروزجا چرا و چگونه؟
 علیرضا فیروزجا با عملکردی ناامیدکننده مسابقات کاندیداها را به پایان برد و بین هشت نفر هفتم شد!

شرایط  روزها  این  جهان  شطرنج  ستاره  فوق  جماران/ 
مناسبی ندارد. او که زمانی با شکست ممدیاروف به ریتینگ 
رویایی ۲۸۰۰ رسید، امیدها را برای گرفتن تاج و تخت 
از کارلسن به حدی رسانده بود که مفسران و کارشناسان 
تنها او را خطر جدی برای قهرمانی کارلسن می دانستند و 
حتی خود قهرمان نروژی هم دلیل کناره گیری از مسابقه 
قهرمانی جهان را بی انگیزگی عنوان کرده بود و گفته بود 
دیگر در این مسابقه حاضر نمی شود مگر این که حریفش 

علیرضا باشد!
اما چه شد که فیروزجا در مسابقات کاندیداها این اندازه 
ناامیدکننده ظاهر شد؟ نه فقط در کاندیداها بلکه پیش از 
این مسابقه هم در دو سال اخیر در مجموع عملکرد ضعیفی 
داشت و در مسیر سقوط قرار گرفت. اگر نجات عباسوف، 
تنها بازیکن غیرسوپر استاد بزرگ جدول، در این مسابقات 
نبود سکوی آخر به علیرضا می رسید. او در این مسابقات 
بیش از ۲۰ واحد ریتینگ از دست داد و از جمع ۱۰ نفر 
برتر جهان خارج شد. نتیجه ای که البته غیرقابل پیش بینی 
هم نبود. او سهمیه حضور در کاندیداها را هم به روشی نه 
چندان حرفه ای گرفت. در شرایطی که وسلی سو باید از 
طریق ریتینگ سهمیه می گرفت، فیروزجا با شرکت در 
چند تورنمنت سطح پایین به شکلی نازیبا ریتینگ زیاد 
کرد تا بتواند سهمیه بگیرد. شاید از همان جا مشخص بود 
که این کسب سهمیه ناپلئونی فرجام خوبی برای او نخواهد 

داشت.
البته که واکاوی دقیق و ۱۰۰ درصدی دلایل اوج و حضیض 
ورزشکاران از عهده هیچ مفسر و کارشناسی بر نمی آید اما 
تا اندازه ای می توان با بررسی عوامل مختلف این مسائل 
را ریشه یابی کرد. بعضی از این دلایل عمومی هستند و 
بعضی به طور اختصاصی درباره یک ورزشکار صدق می 
کنند. ذکر این نکته هم خالی از لطف نیست که به طور 
از عواملی که  دقیق نمی توان تعیین کرد که کدام یک 
گفته خواهد شد، نقش بیشتری در افت شطرنجی او در 
یکی دو سال اخیر داشته، اما چیزی که قطعیت دارد این 
است که او در مسیر صحیح گام بر نمی دارد و باید تغییری 

در آن ایجاد کند.
 شغل دوم

شاید یکی از اصلی ترین دلایل افت فیروزجا، ورود او به 
دنیای فشن و مد بوده باشد. ستاره بابلی شطرنج جهان 
در سال های دور و در ایام نوجوانی، ساده ترین لباس و 
را می پوشید و پشت میز می نشست و یکی  کفش ها 
پس از دیگری حریفان را در هم می کوبید. حالا پس از 
ورود رسمی و فعالیت حرفه ای در عرصه مدلینگ، حدس 
زدن رنگ پیراهن یا مدل کفش چند صد دلاری اش از 
گشایشی که قرار است بازی را با آن شروع کند به مراتب 

سخت تر است. اساسا پرداختن به ورزش حرفه ای نیازمند 
تمرکز صددرصدی است و حتی با وجود استعداد سرشار 
هرگز نمی توان با تقسیم نیرو در دو یا چند حوزه به اوج 
همانند  که  زمانی  تا  فیروزجا  رسید.  ورزش  در  موفقیت 
گذشته تمام تمرکزش را بر روی شطرنج نگذارد نمی تواند 

به اوج بازگردد.
 استایل بازی

فیروزجا در شطرنج جهان به سبک تهاجمی و بازی های 
تاکتیکی مشهور است و اصولا به همین دلیل طرفداران 
زیادی هم پیدا کرده است. بازی جذاب و تماشاگرپسند 
متکی بر کارهای تاکتیکی، دادن قربانی و بازی کردن شاخه 
های ناشناخته یا کمتر شناخته شده شاید در مسابقات آزاد 
و در مقابله با حریفان ضعیف تر کارگشا باشد، اما اتخاذ این 
شیوه برای مسابقاتی در حد و اندازه رقابت های کاندیداها 
هرگز جوابگو  بالا هستند  بسیار سطح  تمام حریفان  که 
را می  این  و همه  ندارد  فیروزجا مساوی دوست  نیست. 
دانند، اما فشار بیش از اندازه برای برد بارها باعث باخت شده 
و این قاتل یک بازیکن در جدول بسته )دوره ای( است. او 
باید بپذیرد که برای پیروزی خصوصا وقتی مهره سیاه دارد، 
بیش از اندازه فشار نیاورد و به مساوی راضی باشد و تنها در 
صورت بروز فرصت به سمت پیروزی حرکت کند. رویکردی 
که بازیکنان برجسته جهان نظیر کاروانا، نپومنیشی، لیرن و 
حتی خود کارلسن در مسابقات مهم اتخاد می کنند و مثلا 
در یک جدول ۱۴ دور )همانند کاندیداها( با ۲، ۳ پیروزی و 
تساوی سایر دیدارها نتیجه لازم را کسب می کنند. به نظر 
می رسد فیروزجا در این بخش نیاز به تغییر استراتژی دارد.

 دخالت پدر

تقریبا همه اهالی شطرنج می دانند که پدر علیرضا، یعنی 
حمیدرضا فیروزجا از اولین روزهای شطرنج علیرضا کنار 
پدر  موثر  بوده و همه جا همراهی کرده است. حضور  او 
علیرضا در روزهایی که او کودکی بیش نبود، از عوامل اصلی 
موفقیت علیرضا بود. پدر فیروزجا دلسوزانه او را در تمام 
مسابقات همراهی و با او به شهرها و کشورهای مختلف 
سفر می کرد. اما ادامه این رویکرد در سال های اخیر برای 
و  بوده  باشد، مضر  داشته  فایده  که  این  از  بیش  علیرضا 
حواشی به دنبال داشته است. پدر فیروزجا باید بپذیرد که 
فرزندش سن قانونی را رد کرده و دیگر نیازی به همراهی 
صفر تا صد او نیست. او یک بازیکن حرفه ای و یک سوپر 
برآید.  کارهایش  عهده  از  تواند  می  و  است  بزرگ  استاد 
در همین مسابقات کاندیداها پدر فیروزجا حاشیه بزرگی 
بازیکنان  درست کرد. در شرایطی که طبق قانون همراه 
تنها دقایقی محدود می توانند در سالن حاضر باشند، اصرار 
حمیدرضا برای بودن در سالن منجر به دخالت پلیس شد و 
این مساله تمرکز علیرضا را به شدت بهم زد. به شکلی که او 
حتی تهدید به کنار گذاشتن شطرنج کرد. مسلما این گونه 
همراهی خانواده نه تنها اثر مثبتی ندارد بلکه جلوی موفقیت 
های علیرضا را هم می گیرد. ضمن این که پدر فیروزجا که 
در زمان اقامت در ایران در حرفه املاک مشغول به کار بود، 
هیچ گونه اطلاعات، دانش و تجربه ورزشی ندارد. علیرضا 
در حال حاضر نیاز به یک مدیر برنامه یا ایجنت حرفه ای 
دارد که بتواند به او برای انتخاب مسابقه، قراردادهای تجاری 
... مشاوره های درست بدهد. کاری که پدرش نباید و  و 
نمی تواند انجام بدهد. به نظر می رسد بزرگترین کمکی 
که پدر فیروزجا اکنون می تواند به پسرش بکند هیچ کاری 

نکردن باشد!
 تمرین ناکافی

فیروزجا در زمان حضور در ایران به گفته خودش مطالعه 
و تمرین بسیار زیادی داشت اما پس از مهاجرت تمرینش 
بسیار کمتر شد. دقیق نمی توان قضاوت کرد که رسیدن 
به ریتینگ ۲۸۰۰ و رتبه ۲ جهان او و انگیزه هایش را ارضا 
کرد یا زندگی در غرب و جذابیت های ظاهری اش او را 
از تمرین و مطالعه بیشتر بازداشت. او در همین مسابقات 
سنگین  تدارکات  با  حریفان  که  شرایطی  در  کاندیداها 
و آماده سازی سر میز حاضر می شدند، صرفا به قدرت 
شطرنجی اش اکتفا می کرد و با شروع بازی های بد تلاش 
این کار اصلا جواب  از تدارک حریف فرار کند.  می کرد 
نداد و نتیجه اش 6 باخت در ۱۴ بازی بود. فیروزجا باید به 
این نتیجه برسد که با هر سطحی از نبوغ نیازمند تدارکات 
است. حتی کارلسن با وجود اختلاف ریتینگی زیاد نسبت 
به سایر بازیکنان در تمام تورنمنت های مهم با تدارک و تیم 

دستیارانش حاضر می شود.
  عدم کنترل احساسات

فیروزجا یک بازیکن با رگ و ریشه ایرانی است. دیگر لازم 
نیست بگوییم که ورزشکاران ایران تا چه اندازه هیجانی 
و احساسی هستند و در بزنگاه ها تصمیمات اشتباه می 
گیرند. فیروزجا نیز شرایط مشابهی دارد و معمولا نمی تواند 
هیجانات و احساساتش را کنترل کند. او این قابلیت را دارد 
که یک تورنمنت خیلی خوب را پس از یک باخت در میانه 
راه به بدترین شکل تمام کند. در سال های گذشته که او 
سنین نوجوانی را پشت سر می گذاشت این خصوصیت 
را می شد به سن و سال و شرایطش نسبت داد، اما حالا 
که او ۲۰ سال را رد کرده و رفته رفته در زمره بازیکنان 
باتجربه طبقه بندی می شود، همچنان این خصوصیت را 
با خود دارد و همین مساله در مسابقات مهم زیادی به او 

ضربه زده است.
 درس نگرفتن از اشتباه ها

تقریبا تمام ورزشکاران پس از رسیدن به موفقیت به این 
نکته اذعان دارند که درس گرفتن از شکست های گذشته 
درباره  که  اتفاقی  است.  بوده  آنها  موفقیت  دلایل  از  یکی 
نیز  فیروزجا کمتر رخ می دهد. علیرضا در دوره گذشته 
در مسابقات کاندیداها حاضر شد. در دوره قبل او نتوانست 
قهرمان شود، اما عملکرد به مراتب بهتری نسبت به این دوره 
داشت. با این حال او برخی اشتباه های دوره قبل از جمله 
رویکرد اشتباه پیروزی به هر قیمت را امسال نیز تکرار کرد. 
او همچنین مشکل مدیریت زمان را مدت هاست دارد و در 
اکثر مسابقه ها با تفکر و محاسبات بیش از حد زمان زیادی 
از دست می دهد که باعث تنگی زمان و باخت او در آخر 

بازی می شود اما این اشتباه هم رفع و اصلاح نشده است.

مدیرکل ورزش و جوانان استان زنجان :

۳۰ طرح ورزشی استان زنجان در دست احداث است

صدای زنجان/  مدیرکل ورزش و جوانان استان زنجان گفت: ۳۰ طرح ورزشی در سطح استان در 
دست احداث است که با بهره برداری از آنها سرانه ورزشی استان افزایش می یابد.

جواد بازرگان افزود: توزیع عادلانه زیرساخت های ورزشی اصلی بسیار مهم و کلیدی است که 
موجب رشد و توسعه ورزش در سطح استان می شود.

وی اضافه کرد: برای تحقق این مهم،  توسعه زمین چمن های مصنوعی در روستاها و نقاط محروم 
و کم برخوردار در دستور کار قرار دارد.

مدیرکل ورزش و جوانان استان زنجان خاطر نشان کرد: یکی از برنامه های مهم این اداره، ساخت 
مکان های ورزشی در شهرک های اقماری است که متاسفانه آنگونه که باید و شاید در سال های 

گذشته به آن توجه نشده است.
وی یادآور شد: همچنین در سال جاری برای تامین اعتبار خرید تجهیزات تخصصی هیات های 

ورزشی اقدام کرده ایم تا شاهد توسعه هیات های ورزشی و عملکرد بهتر آنها باشیم.
این مسوول با اشاره به زیرساخت های موجود در استان، ادامه داد: هم اکنون ۲۰۰ مکان ورزشی 
در سطح استان فعال است که اغلب در اختیار هیات های ورزشی و بخش خصوصی قرار دارد 

هرچند این تعداد فضا و مکان ورزشی در سطح استان کافی نیست.
وی با بیان اینکه اغلب این فضاهای ورزشی در مناطق شمالی یا غرب شهر واقع شده است، اضافه 
کرد: مناطق جنوبی شهر از مکان های مورد نیاز ورزشی بی بهره است که باید چاره اندیشی لازم 

در این زمینه صورت گیرد.

رئیس اداره ورزش و جوانان شهرستان ماهنشان خبر داد:

برخورداری ۴۳ روستای ماهنشان از خانه ورزش

رئیس هیأت انجمن های ورزشی استان زنجان:

برادران جوجیتسوکار زنجانی به دنبال کسب طلای 
مسابقات آسیایی هستند

اینکه تعداد ۴۳ روستای  بیان  با  اداره ورزش و جوانان شهرستان ماهنشان  موج رسا/ رئیس 
ماهنشان از خانه ورزش روستایی برخوردار هستند گفت: از مجموع این تعداد ۸ روستا در سال 

گذشته از این نعمت برخوردار شدند.
شهرستان  روستاهای  در  ورزش  خانه  تعداد ۴۳  حاضر  حال  در  گفت:  اسکندری پور  مجتبی 
ماهنشان وجود دارد که به تجهیزات ورزشی از قبیل تنیس روی میز، فوتبال دستی، دارت و 

شطرنج مجهز شده اند.
وی ادامه داد: از این تعداد ۸ خانه ورزش روستایی در سال گذشته با پیگیری های اداره ورزش 
و جوانان و فرماندار شهرستان و همزمان با سفر ریاست جمهوری و مقام عالی وزارت در اختیار 

روستاهای شهرستان قرار گرفتند.
رئیس اداره ورزش و جوانان ماهنشان عنوان کرد: خانه های ورزش روستایی با هدف توسعه ورزش 

و افزایش نشاط اجتماعی بین جوانان روستاها ایجاد شده است.
وی مطرح کرد: همچنین این مکان ها با هدف افزایش فعالیت بدنی و ارتقای سواد جسمانی 
نوجوانان و دانش آموزان ایجاد شده که با هدف مشارکت بیشتر و یک نگاه استعدادیابی هم در 
آنها وجود دارد. اسکندری پور افزود: این فضاها در اختیار دهیاران جهت استفاده قرار گرفته که 
بسته به فضای موجود روستاها در دهیاری ها، مدارس، پایگاه های بسیج و خانه های بهداشت به 
ارائه خدمات می پردازند. وی خاطر نشان کرد: به نوعی هدف از ایجاد خانه های ورزش، کمک 
به ورزش مدارس جهت فعالیت های بدنی و تحرک بیشتر و گسترش ورزش همگانی در بین 
اهالی روستاها است. رئیس اداره ورزش و جوانان شهرستان ماهنشان ادامه داد: در حالیکه هدف 
از احداث سالن های ورزشی علاوه بر این دو ماموریت یعنی ورزش تربیتی )مدارس( و ورزش 
همگانی که با طراحی برنامه های مختلف صورت می گیرد که کارکرد قهرمانی و حرفه ای هم دارند.

وی عنوان کرد: به این صورت که در سالن های ورزشی ورزشکاران زیر نظر مربیان آموزش دیده، 
تمرینات تخصصی انجام داده و با ارتقای مهارت های ورزشی خود برای مسابقات قهرمانی در 

سطوح مختلف آماده می شوند.
اسکندری پور افزود: همچنین مسابقات و لیگ های شهرستانی، استانی و کشوری در رشته های 

مختلف در سالن های ورزشی برگزار می شوند

موج رسا/ رئیس هیأت انجمن های ورزشی استان زنجان با بیان اینکه مسابقات آسیایی جوجیتسو 
در ابوظبی امارات برگزار می شود، گفت: ۲ ورزشکار زنجانی در اواسط ماه جاری به کشور امارات 

اعزام خواهند شد.
اینکه برادران سلیمی )اکبر و تقی( سالیان سال است که در رشته  با بیان  نرگس رمضانی  
جوجیتسو سر رشته داشته و به صورت تخصصی در این رشته ورزشی فعالیت می کنند گفت: این 
۲ ورزشکار در حال حاضر در اردو بسر می برند و از اواسط اردیبهشت ماه سال جاری به مسابقات 

آسیایی جوجیتسو در ابوظبی کشور امارات اعزام خواهند شد.  
وی افزود: این ۲ بازیکن اولین مرحله اردوی آماده سازی خود را فرودین ماه سال جاری در 
تهران آکادمی ملی المپیک زیر نظر مربیان مجرب گذرانده و مرحله دوم اردو نیز در روزهای اول 

اردیبهشت ماه برگزار شد و بازیکنان بطور مستمر و مداوم سخت در تلاش هستند.  
رئیس هیأت انجمن های ورزشی استان زنجان با بیان اینکه هیأت انجمن های ورزشی استان 
زنجان از بازیکنان تیم ملی جوجیتسو حمایت می کند ادامه داد: تا جایی که در توان داشتیم 
از بازیکنان استان زنجان حمایت کردیم و برادران سلیمی نیز از آمادگی بسیار بالایی برخوردار 
هستند.  وی عنوان کرد: اکبر و تقی سلیمی سال هاست از قهرمانان تیم ملی بوده و در بخش کاتا 
مشغول به فعالیت هستند. با توجه به قدرت بدنی خیلی خوبی که دارند، امیدواریم نتایج خوبی را 

کسب کرده و در مسابقات آسیایی جوجیتسو کسب مقام داشته باشند.  
رمضانی در پایان تصریح کرد: تیم ملی جوجیتسو استان زنجان همه ساله مقام های مختلفی دارد، 
در بهمن ماه سال گذشته میزبان مسابقات قهرمانی کشور در رده سنی 1۲ تا 16 سال در سه 

استایل بود که استان زنجان توانست ۲۷ مدال را تصاحب کند.  

مهر/ سرمربی پیشین تیم ملی فوتسال ایران عملکرد این تیم 
در دیدار برابر کویت را تحسین کرد و گفت: همه ایرادهایی که 
در دو دیدار ابتدایی وجود داشت برطرف شد و تیم ملی متحول 

شده به مرحله بعد صعود کرد.
به گزارش خبرنگار، تیم ملی فوتسال ایران موفق شد به دنبال 
برتری پر گل ۴ بر صفر برابر کویت با کسب ۹ امتیاز از سه دیدار 
مرحله گروهی جام ملت های آسیا به عنوان صدرنشین گروه 
D راهی مرحله یک چهارم نهایی شود و خود را برای دیدار با 

قرقیزستان آماده کند.
به  ایران  فوتسال  ملی  تیم  پیشین  سرمربی  شمس  حسین 
بررسی عملکرد تیم ملی در این مسابقات پرداخت و در خصوص 
دیدار تیم ملی برابر کویت گفت: تیم ملی ایران در دیدار برابر 
کویت خیلی خوب و با تمرکز بازی کرد و کارهای تاکتیکی تیم 
ملی به خصوص در بازگشت از حمله به دفاع عالی بود و ستاره 
بدون چون و چرای این دوره از مسابقات سعید احمدعباسی 
است که تمرکز بالایی دارد و با 6 گلی که در این ۳ دیدار به ثمر 
رساند هم می تواند آقای گل مسابقات شود و هم بهترین بازیکن 

تبدیل می شد  به گل  ما  اگر توپ های  مسابقات خواهد شد. 
ممکن تعداد گل های ما ۲ رقمی شود. موقعیت های زیادی از 
دست دادیم چند بار تیر دروازه را به لرزه درآوردیم و کمال 

پیشرفت را در بازی سوم نسبت به دو بازی اول دیدیم.
  تمام مشکلات بازی های قبل برطرف شده بود

وی ادامه داد: در این دیدار تمام مشکلاتی که در ۲ دیدار اخیر 
داشتیم حل شد و به خصوص اینکه در ۲ بازی اول وقتی توپی 
را لو می دادیم منجر به گل های زیادی از طرف افغانستان و 
بحرین شد اما در این بازی هم بازگشت تیم به خط دفاعی 
خوب بود و هم دروازه بان تیم ملی عملکرد بی نقصی ارائه 
کرد. ضمن اینکه همه بچه ها عالی بودند و علی اکرمی با گلی 
که به ثمر رساند قفل بازی را شکاند. بقیه بازیکنان هم کاملًا 
به شرایط مسابقه رسیده اند و خیال ما را از بازی با قرقیزستان 

راحت کردند.
 باید مراقب »پاور پلی« قرقیزستان باشیم

حسین شمس در خصوص دیدار با قرقیزستان گفت: قرقیزستان 
نسبت به قبل پیشرفت های زیادی کرده است و به دلیل کلاس 

مربی گری که در این کشور داشتم به وضوح پیشرفت های این 
تیم را مشاهده کرده ام. مربی اسپانیایی این تیم بسیار خوب کار 
کرده است و چیزی که به نظر من بازیکنان تیم ملی ایران باید 
مراقب باشند بازی ۵ نفره یا پاورپلی قرقیزستان باشد. این تیم 
در این زمینه بهترین تیم این مرحله از مسابقات بوده است. البته 
باور دارم کار به اینجا کشیده نمی شود می توانیم با اختلاف گل 
زیاد از این تیم عبور کنیم. معتقدم به راحتی از سد قرقیزستان 
عبور می کنیم و علاوه بر صعود به جام جهانی در مرحله نیمه 
نهایی به مصاف ازبکستان خواهیم رفت که سخت ترین بازی 
ما در این مسابقات خواهد بود و در دیدار نهایی هم تایلند را 

ملاقات خواهیم کرد.
 حذف ژاپن سزای غرور این تیم بود

این پیشکسوت فوتسال در خصوص حذف ناباورانه تیم ژاپن از 
این مسابقات گفت: آنچه بر سر تیم ملی ژاپن آمد ناشی از غرور 
کاذب این تیم است و دقیقاً برای انتخابی جام جهانی ۲۰1۲ 
هم با همین غرور وارد مسابقات شدند و در نهایت هم نتوانستند 
به این مسابقات راه پیدا کنند. ژاپنی ها خود را بالاتر از آسیا 

می دانند و حتی کلاس های آموزشی کنفدراسیون فوتبال آسیا 
را برگزار نمی کنند و به سراغ مربیان اسپانیایی می روند. این 
حذف صدای غرور ژاپنی ها بود و باید در ساختار فوتسال خود 

تجدید نظر کنند.
 صعود ۵ تیم از کافا بسیار مهم است

افغانستان  ملی  تیم  خصوص  در  ملی  تیم  پیشین  سرمربی 
که با هدایت مجید مرتضایی موفق شد با برتری برابر بحرین 
به مرحله یک چهارم نهایی صعود کند گفت: از منطقه کافا 
)آسیای مرکزی( ۵ تیم در این مسابقات شرکت کرد و هر ۵ تیم 
در جمع ۸ تیم برتر آسیا قرار گرفتند. این موضوع نشان می دهد 
که سطح مسابقات کافا بسیار بالا است و نکته جالب تر اینکه 
در بین ۸ تیم برتر آسیا ۴ تیم فارسی زبان ایران، افغانستان، 
تاجیکستان و ازبکستان حضور دارند. بنابراین به همه فارسی 
ای  شایسته  بسیار  تیم  افغانستان  گویم.  می  تبریک  زبان ها 
است و این به خاطر مدیریت و مربیگری مجید مرتضایی مربی 
باکلاس ایرانی است که نشان می دهد ایرانی ها در این زمینه 

خوب هستند.

سرمربی پیشین تیم ملی فوتسال :

تیم ملی فوتسال ایران متحول شد

برابر رای شماره ۱4۰26۰۳27۱۰۰۰۰۱۱75 هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک ناحیه دو زنجان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای ایوب اشتری فرزند حسن بشماره شناسنامه 269 در یک قطعه زمین به 
مساحت ۱۸۱۸/4۸ مترمربع مفروز و مجزی شده از پلاک ۱29 فرعی از 4457 اصلی واقع در بخش 2 زنجان خریداری از مالک رسمی آقای اصغر بوریایی 
محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:۱4۰۳/۰۱/2۰
تاریخ انتشار نوبت دوم:۱4۰۳/۰2/۰5

 برابر رای شماره ۱4۰26۰۳27۱۰۰۰۰۰6۳4هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ناحیه دو زنجان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای بهرام حسنی فرزند یوسف بشماره شناسنامه 949 در یک باب 
ساختمان مسکونی به مساحت ۸۱ مترمربع قسمتی از پلاک فرعی ۸6 از 5۳56 اصلی واقع در بخش یک زنجان خریداری از مالک رسمی آقای اصغر و 
ابراهیم حسنی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 آری میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهدشد. 
 تاریخ انتشار نوبت اول : ۱4۰۳/۰2/۰5
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱4۰۳/۰2/22

برابر رای شماره ۱4۰26۰۳27۰۰2۰۱47۰6 مورخه ۱4۰2/۱2/۰6 کلاسه شماره ۱4۰2۱۱4427۰۰2۰۰۰46۰ هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای رمضانعلی 
یوسفی فرزند امیرخان بشماره شناسنامه ۱24۱ صادره از ابهر در ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت ۱949/۸7متر مربع پلاک ۱۸ اصلی واقع در ابهر 
بخش سه زنجان خریداری از مالک رسمی خود متقاضی محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی میشود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 

صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول:۱4۰۳/۰۱/2۱
تاریخ انتشار نوبت دوم:۱4۰۳/۰2/۰5

برابر رای شماره ۱4۰26۰۳27۱۰۰۰۰۱۳42 هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ناحیه دو زنجان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای قربانعلی توفیقی فرزند رضا علی بشماره شناسنامه ۱۳۰ صادره از 
در یک باب خانه به مساحت 45/47 مترمربع مفروز و مجزی شده از پلاک ۳997 فرعی از 5۳۰۰ اصلی واقع در بخش 2 زنجان خریداری از مالک رسمی 
مالکین مشاعی محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول:۱4۰۳/۰۱/2۱
تاریخ انتشار نوبت دوم:۱4۰۳/۰2/۰5

اسحق بیگدلی رئیس ثبت اسناد و املاک

اسحق بیگدلی رئیس ثبت اسناد و املاک اسحق بیگدلی رئیس ثبت اسناد و املاک

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

سعید بهرامی رئیس ثبت اسناد و املاک
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برنا/ از ابتدای دولت سیزدهم با پایش پروژه های هدف 
گذاری برای احیا دریاچه ارومیه، بر اتمام پروژه های نیمه 
کاره تمرکز شد. اقدامات گسترده و بارش های چشمگیر 
باران دست به دست هم دادند تا این دریاچه پس از سال ها 

خشکی و تشنگی، جان دوباره ای بگیرد.
کار دولت سیزدهم، شهروندان بخش شمال  ابتدای  در 
غرب کشور در زمینه ادامه اجرای طرح ها و مصوبات ستاد 
احیای دریاچه ارومیه و اینکه بدون نتیجه رها شوند، ابراز 
نگرانی می کردند چرا که در صورت تعطیلی روند احیا، 
عوارض ناشی از آن جغرافیای وسیعی از کشور را تحت 
تاثیر قرار می داد در حالی که رویه دولت سیزدهم با دولت 

پیشین درباره احیای دریاچه ارومیه متفاوت بود.
در این بین طبق پیش بینی های کارشناسان استان های 
سایر  و  کردستان  غربی،  آذربایجان  و  شرقی  آذربایجان 
کل  و  دیده  را  آسیب  بیشترین  همجوار  استان های 
ظرفیت های اقتصادی و معیشتی منطقه غیر قابل احیا به 

نظر می رسید
این موضوع یک بحران ملی بود و تهدیدات مهمی از این 
بابت می توانست متوجه استان های همجوار با دریاچه باشد 
و نیازمند این بود که در سطح ملی ردیف اعتباری برای 
جبران خسارات ناشی از خشکی دریاچه ارومیه و انتقال 

آب برای استان ایجاد و استمرار یابد.
اولویت های  از  یکی  راسخ  عزم  با  سیزدهم  دولت  اما 
از  پس  و  داد  قرار  ارومیه  دریاچه  احیای  را  خود  کاری 
استقرار دولت و با همکاری سازمان محیط زیست، آبفای 
استان های آذربایجان غربی و شرقی و همچنین تشکیل 
جلسات متعدد با کارشناسان با توجه به اجرای ۹۰ درصد 
سایر  و  دریاچه  به  اب  انتقال  برای  لازم  زیرساخت های 
طرح های مصوب مقرر شد تا پس از اتمام ۱۰ درصد مابقی 
که جزء اصلی ترین بخش برنامه ها و طرح ها نیز محسوب 

می شود موضوعات نرم افزاری در دستور کار قرار گیرد.
در ماه های اخیر خبر های نسبتا خوبی از وضعیت دریاچه 
ارومیه به گوش رسید و اعلام شده که دولت برنامه هایی 
جدی را برای جان بخشی به این دریاچه در دستور کار 

خود قرار داد.
  تونل انتقال آب از سد کانی سیب

یکی از مهم ترین پروژه ها برای احیای دریاچه ارومیه در 

دولت سیزدهم افتتاح فاز نخست پروژه عظیم تونل ۳6 
کیلومتری انتقال آب از سد کانی سیب به سمت دریاچه 
ارومیه بود که در سال گذشته با حضور رئیس جمهور 

افتتاح شد.
این طرح که در مجموع برای اجرای آن، ۳۵ هزار میلیارد 
ریال هزینه شده است، آب از مخزن سد کانی سیب وارد 
به  با ورود  آن  از  انتقال ۳6 کیلومتری شده، پس  تونل 
کانال ۱۱ کیلومتری، به رودخانه گدار می رسد و پس از 
طی ۲۸ کیلومتر مسیر این رودخانه وارد پهنه آبی دریاچه 

ارومیه می شود.
در این طرح، قرار است ۳۰۰ میلیون مترمکعب آب به 

صورت سالانه وارد دریاچه ارومیه شود.
 سد چپرآباد نیاز دریاچه ارومیه را تامین می کند

ارومیه  دریاچه  برای  دولت  دیگر  کلیدی  اقدامات  از 
بهره برداری سد چپر آباد به عنوان یکی از طرح های تامین 
آب دریاچه ارومیه در مهرماه سال گذشته است، سد چپر 
آباد در ۱۰ کیلومتری شهرستان اشنویه از نوع خاکی با 
هسته رسی بوده، این سد پس از پایان مطالعات در سال 
۱۳۸۲ و شروع عملیات اجرایی آن آماده بهره برداری نهایی 

قرار گرفت، طول تاج این سد ۴۸۸ متر و عرض تاج ۱۰ 
متر و ارتفاع از پی ۳۴ متر و مساحت مخزن ۵۵۰ هکتار 

است.
رودخانه  روان  آب های  از  مترمکعب  میلیون  سالانه ۲۷ 
سد  آب  از  مترمکعب  میلیون   ۵۰ حدود  و  کانی رش 
سیلوه به مخزن سد چپر آباد هدایت می شود. این سد 
دارای مخزن آبی به حجم ۳۸ میلیون و حجم تنظیمی 
نیاز  از  بخشی  تأمین  است،  مترمکعب  میلیون   ۷۱
زیست محیطی دریاچه ارومیه مهم ترین هدف از اجرای 
سد چپر آباد است که آب رها شده از سد در مسیر رودخانه 
کانی رش به گدارچای و نهایتاً به دریاچه ارومیه می پیوندد.

همچنین سال گذشته سطح دریاچه ارومیه با توجه به 
به  انجام شده و  نرم افزاری  اقدامات  حجم رهاسازی ها و 
پی درپی  سال  سه  رغم  به  زمستانه  بارش های  برکت 
خشکسالی و بارش های اندک پاییز، به تراز ۱۲۷۰.۲ متر 
و حجم موجود در آن به بیش از ۱ میلیارد و ۴۰۰ میلیون 

مترمکعب رسیده است.
دولت  بهادری جهرمی سخنگوی  علی  راستا  در همین 
گفت: بارندگی های اخیر، اهتمام ویژه دولت و برنامه ریزی 

مناسب برای رها سازی حق آبه دریاچه و اتمام طرح های 
سخت افزاری، حال خوب دریاچه ارومیه و مردم منطقه را 

به ارمغان آورده است.
وی در ادامه با تاکید بر جلب مشارکت مردم در روند احیای 
راهکار های  مهمترین  از  یکی  عنوان  به  ارومیه  دریاچه 
احیای دریاچه، خاطرنشان کرد: در کنار اتمام طرح های 
ارومیه در  افزاری احیای دریاچه  نرم  فاز  افزاری،  سخت 
مشارکت  و  متولی  دستگاه های  تعامل  و  اهتمام  سایه 

مردمی محقق خواهد شد.
سخنگوی و دبیر هیات دولت همچنین پیگیری میدانی 
وضعیت دریاچه ارومیه را از نتایج مثبت سفر های استانی 
رئیس جمهور عنوان کرده و افزود: با تصمیم ریاست محترم 
جمهوری و دولت سیزدهم، مدیریت احیای دریاچه ارومیه 
میدانی شده و با انتصاب آقای معتمدیان به عنوان دبیر 
کارگروه ملی نجات دریاچه ارومیه، دیگر تصمیات برای 

احیای این دریاچه زیبا در تهران گرفته نمی شود. 
 لایروبی ۵۲ کیلومتر از رودخانه ها و

 مسیل های حوضه آبریز دریاچه ارومیه
منطقه ای  آب  شرکت  مدیرعامل  رستگاری  مجید 
و  رودخانه ها  از  کیلومتر   ۵۲.۳ گفت:  آذربایجان غربی 
مسیل های حوضه آبریز دریاچه ارومیه طی سال گذشته 
لایروبی شد که نقش قابل توجهی در مدیریت منابع آب 

سطحی داشته است.
وی افزود: از این میزان نزدیک به ۱6 کیلومتر مربوط به 
ارومیه، حدود ۱۴کیلومتر مربوط به میاندوآب و بیش از 

هشت کیلومتر مربوط به بوکان بوده است.
رستگاری اضافه کرد: همچنین در سال گذشته نزدیک 
به 66 هکتار از تصرفات غیرمجاز حدود قانونی رودخانه ها 

و مسیل های حوضه آبریز دریاچه ارومیه آزادسازی شد.
 افزایش ۱۲ سانتی متری تراز آب دریاچه ارومیه

فیروز قاسم زاده سخنگوی صنعت آب گفت:در حال حاضر 
تراز دریاچه آب ارومیه نسبت به سال قبل ۱۲ سانتری متر 
و نسبت به ابتدای سال آبی 6۰ سانتی متر افزایش داشته 

است.
وی اضافه کرد: وسعت دریاچه ارومیه ۱۷۰۰ کیلومتر مربع 
است و ۲.۲ میلیارد مترمکعب حجم آب موجود در این 

دریاچه تخمین زده می شود.

تحول بزرگ در شمال غرب ایران پس از احیای دریاچه ارومیه 
  این موضوع یک بحران ملی بود و تهدیدات مهمی از این بابت می توانست متوجه استان های همجوار با دریاچه باشد

گزارش از نسل جدیدی که خیلی حرف برای زدن دارند
  گزارش متفاوت از بچه های نسل جدید یا همان زد که در حرف هایشان نگاه شان به زندگی متفاوت از نسل های قبل تر است 
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اکثر خودکشی های اخیر در ایران مولود 
فقر و جیب خالی است

خبر آنلاین/ عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم گفت: »از نظر شرعی هیچ توصیه ای 
نداریم که این افراد به دور از قبرستان سایرین دفن شوند.«

برای کسی که خودکشی می کند نباید مراسم یادبود گرفت؟ در یکی دو روز گذشته یک اظهارنظر 
یادبود  بازدید شده است، »برگزاری مراسم  پر  به خودکشی می زنند  افرادی که دست  درباره 
برای فردی که خودکشی کرده اشتباه است و نباید تبدیل به یک فرهنگ عمومی شود.« این 
جمله را رئیس شبکه بهداشت شهرستان بویراحمد گفته است، بهنام نیازی در بخشی دیگری از 
گفت وگوی خود با ایلنا بیان کرده: »چندی پیش کودکی 11 ساله اقدام به خودکشی کرده بود، 
فرزند طلاق بود، پدرش از کار افتاده بود و دچار فقر خانوادگی بودند. آموزش و پرورش و مدرسه 
برای این دختر مراسم یادبود برگزار کردند، که به اعتقاد من این کار، باعث می شود الگوبرداری 

منفی برای دانش آموزان اتفاق افتد.«
در همین جمله بالا که توسط رئیس شبکه بهداشت شهرستان بویر احمد گفته شده چندین 
آسیب اجتماعی وجود دارد، آسیب هایی مانند طلاق، فقر، بیکاری، شاید اگر قرار باشد جلوی 
الگوبرداری منفی از خودکشی گرفته شود سیاست گذاری ها برای رفع این قبیل از آسیب های 

اجتماعی خیلی بنیادی تر از نگرفتن مراسم یادبود باشد.
به خبرآنلاین  درهمین باره فاضل میبدی، عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم 
می گوید: »اکثر خودکشی های اخیر در ایران مولود فقر، نداری و جیب خالی است، اینکه می گویند 
فقر از کفر بدتر است دقیقا به همین مسائل برمی گردد، در جامعه ای که تورم آن بالای ۴۰ درصد 
و درآمد اهالی آن کم است، حتی برخی از آن ها بیکار هم هستند، طبیعی است که وضعیت روحی 
برخی افراد به جایی برسد که دست به خودکشی بزنند بنابراین مراسم گرفتن و دفن کردن آن 

افراد نوعی احترام به خانواده او است.«
او ادامه می دهد: »برگزاری مراسم برای این افراد نوعی احترام و تکریم به خانواده است، این طور 
مواقع باید پرسید خانواده آن فرد چه گناهی کرده  است، حتی چون خانواده این افراد بیشتر داغدار 

هستند باید مراسم را به نحو احسنت انجام داد.«
  افراد خودکشی کرده جدا از سایرین دفن شوند

رئیس شبکه بهداشت شهرستان بویراحمد در ادامه اظهار نظر بحث برانگیز خود گفته که: »قبلًا در 
استان کهگیلویه و بویراحمد اگر کسی خودکشی می کرد، حتی افراد در مراسم تشییع او حضور 
پیدا نمی کردند و در نقطه ای دور از قبرستان او را مدفون می کردند تا نشان دهند که این عمل 
زشت و تابو است، متاسفانه اکنون فضای فرهنگی تغییر کرده و می بینیم که مثل گذشته نیست.«

اما فاضل میبدی در پاسخ به این پرسش که آیا توصیه ای برای دفن کردن افراد خودکشی کرده 
خارج از قبرستان سایرین وجود دارد به خبرآنلاین می گوید: »از نظر شرعی هیچ توصیه ای نداریم 
که این افراد به دور از قبرستان سایرین دفن شوند. کسی که می گوید برای این افراد مراسم برگزار 
نکنیم نظرش خلاف منطق، عاطفه و وجدان است، دستور کلی شرع این است باید به خانواده 

متوفی احترام گذاشت تا برای او تسلای خاطر باشد.«
عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم بیان می کند: »کسی که خودکشی کرده حتما 
علتی داشته است، نمی شود گفت که او صد درصد مقصر است، کسی که دست به خودکشی 
می زند عوامل زیادی دارد لذا باید آن عوامل را بررسی کرد، هیچ کس در شرایط عادی دست به 
چنین کاری نمی زند، حتما تحت شرایط سخت و فشارهای روحی قرار می گیرند که این کار را 
انجام می دهند. من بر این باورم که باید به خانواده افرادی که خودکشی کرده اند بیشتر تسلیت 
گفت و مراسم آنها را مهم تر انجام داد تا بتوانند از آن وضعیت روحی سخت به سلامت عبور کنند.«

  روند صعودی خودکشی در ایران
اظهار نظر درباره نگرفتن مراسم ترحیم برای افرادی که خودکشی کرده اند درحالی گفته می شود 
که برخی کارشناس ها معتقدند روند خودکشی در ایران صعودی است. قبل تر مصطفی معین، 
استاد بازنشسته دانشگاه تهران و وزیر علوم در دولت اصلاحات به خبرآنلاین گفته بود: »اختلالات 
روانی در ایران از متوسط جهانی وضعیت بدتری دارد، درباره خودکشی ایران از میانگین جهانی 

پایین تر است با این تبصره که متاسفانه فرآیندی خودکشی رو به رشد است.«

طرح نور هوشمندسازی می شود 

پایگاه اطلاع رسانی پلیس/ بررسی ها و مشاهداتِ عینیِ روزانه در شهر ها نشان دهنده حرکتِ 
مطلوبِ جامعه به سمت حفظِ حریم و حرمت زنان و بانوانِ سرزمین مان است. 

بررسی ها و مشاهداتِ عینیِ روزانه در شهر ها نشان دهنده یِ حرکتِ مطلوبِ جامعه به سمت حفظِ 
حریم و حرمت زنان و بانوانِ سرزمین مان است.

در اطلاعیه شماره چهار فرماندهی انتظامی کشور در خصوص "طرحِ نور" )عفاف و حجاب( 
آمده است: در زمان و زمانه ای که جریان هایِ رسانه ایِ بدَخواهِ ملتِ ایران به دنبال اختلاف افکنی 
و دوقطبی سازیِ جامعه با اجرایِ" طرحِ نور" بودند؛ مردمِ عزیز و نخبگانِ فهیم با ادِراکی قابلِ 
ستایش در کنارِ پلیسِ قرار گرفتند تا شأن، حریم، حرمت و کرامتِ بانویِ ایرانی حفظ شود. برای 
آنکه افکار عمومی و مراکز تصمیم گیر، شناختِ بیشتری از دلایلِ فراجا در اهمیت اجرای طرح نور 
داشته باشند، طیِ روز های آینده چند پرونده مهم از باندهایِ تبهکارِ سازمان یافته که در سطح 
بین المللی و داخل کشور اقدامات مجرمانه در زمینه فساد و فحشاء، تجارتِ جنسی، پورنوگرافی 
و… داشته اند منتشر خواهد شد. در پیوند با موضوعِ پیش گفته؛ گزارش هایِ میدانی و اخذِ نظراتِ 
مردمی در کنارِ حمایت هایِ رؤسای محترمِ جمهور و قوه قضائیه، صداوسیما و برخی نمایندگان 
مجلس و ائمه جمعه و جماعات و سایرِ نهادهایِ مسئول نشان دهندهِ شناختِ مطلوب از نبض 
سنجیِ اجتماعیِ فراجا در اجرایِ "طرح نور" است. همچنین بررسی ها و مشاهداتِ عینیِ روزانه 
در شهر ها نشان دهنده یِ حرکتِ مطلوبِ جامعه به سمت حفظِ حریم و حرمت زنان و بانوانِ 
سرزمین مان است. پلیس در هیچ حالتی به دنبال پرونده سازی برای موضوعاتِ هنجاری و ارزشی 
نیست و به شهروندانِ عزیز این نوید را می دهیم که در نهایت "طرح نور" به سمتِ هوشمندسازی 
پیش خواهد رفت. این مهم زمانی بهتر و عملیاتی تر خواهد شد که نهادهایِ متولیِ کار که وظیفه 
مستقیم در اقدامات فرهنگی و ایجابی در حوزه عفاف و حجاب دارند، عملکرد قابل قبول و درخور 

توجهی داشته باشند

پسر  و  دختر  گروهی  می شوم،  وارد  کافه  در  از  رویداد۲۴/ 
نشسته اند و صدای خنده شان آنجا را برداشته. من هم لبخندی 
رضایتی  خوشحالند،  بچه ها  این  اینکه  از  و  می آید  لبم  به 
می دود توی صورتم. می روم سمت میزی که رزرو کرده ام تا 
بنشینم و دوستم بیاید. زیرچشمی کمی وراندازشان می کنم. 
قیافه های شان قشنگ است، همه مو ها صاف، بعضی ها رنگ 
کرده اند و تک و توک هایلایت دارند. آرایش ها محو و شیک، 
لباس های شان هم مد روز است؛ کت های کوتاه با شلوار های 
خنک تابستانی پوشیده اند. پسر ها هم اکثرا تیشرت راحت و 
جین پوشیده اند، تک و توک پیرسینگ دارند. رها نشسته اند و با 
دوستان شان می گویند و می خندند. ادبیات شان شبیه ما نیست. 
از  بعضا  می زنند.  خودمانی حرف  خیلی  هم  شبیه  همه شان 
کلماتی استفاده می کنند که در زمان ما در زمره ادبیات پسرانه 
بود و کمتر دختری از این کلمات استفاده می کرد. هرازگاهی 
یکی شان سیگاری می گیراند و قهوه شان را سر می کشند. این ها 
بچه های نسل جدیدند، نسلی که به نام نسل زد معروفند؛ همان 
دهه هشتادی های خودمان. همان ها که در دو سال گذشته، 
خیلی معروف شدند. ویدیو های زیادی ازشان بیرون آمد در 
اعتراض به وضع موجود. کار هایی کردند که زمانی که  حال 
دهه  ما  نمی کردیم.  جرات  شاید  معترض،  و  بودیم  جوان  ما 
شصتی ها و حتی هفتادی ها شبیه این ها نیستیم. یعنی این ها 
شبیه ما نیستند. ما از دهه پنجاه یک سیری داشتیم تا رسیدیم 
به دهه شصت و اوج جنگ و زمانی که رکورد زاد و ولد زده 
از زندگی  به هر مرحله  شد و ما ماندیم و حوض خالی مان. 
که می رسیدیم، کمبود بود، چون جمعیت ما زیاد بود. به هر 
مقطعی می رسیدیم، با موج جمعیت مواجه می شدیم، چون 
پدر ها و مادرهای مان رکورد زاد و ولد را زده بودند و ما جمع 
کثیری از بچه هایی شده بودیم که با هم دبیرستانی شدیم، با 
هم انتخاب رشته کردیم، با هم کنکور دادیم، آخ از کنکور. با هم 
وارد دانشگاه شدیم در رقابتی تنگاتنگ و با هم در حالی که در 

انتظار بیکاری بودیم از دانشگاه فارغ التحصیل شدیم.
اما دهه هفتاد اوضاعش کمی بهتر بود، بچه هایی بودند اغلب 
تک تا دو فرزندی. اما دهه هشتاد متفاوت است. شاید چند 
سال دیگر این تفاوت در مورد دهه نودی ها بیشتر به چشم آید، 
اما فعلا می خواهیم درباره دهه هشتاد حرف بزنیم، نسلی که 
می داند چه می خواهد و تنها خودش است که برایش مهم است. 
کاش ما هم همین طور بودیم. سراغ هشت نفر از دختران این 
نسل رفتیم، بچه هایی دبیرستانی که 16 تا 1۷ سال سن دارند. 
سودا، فاطمه، نیلماه، زهرا، لیلی، سلین، مهشید و مانیا دخترانی 
هستند که در این گزارش به سوالات ما پاسخ داده اند تا کمی 
ما را با خودشان بیشتر آشنا کنند. از آن ها درباره اولویت اصلی 
زندگی شان پرسیدم، یکی می گوید فقط پول، دیگری می گوید 
خوشحال بودن و آرامش داشتن. زهرا می خواهد مستقل شود 
برایش  و  است  او خیلی مهم  برای  آینده  استقلال در  این  و 
برنامه ریزی کرده تا با تحصیلات خوب به آن نقطه برسد. برای 
سلین هم آینده شغلی که دوستش دارد از همه چیز مهم تر 
است. جالب است که در 16 سالگی می داند می خواهد چه کاره 
شود و از الان انرژی اش را روی آن متمرکز کرده است. اما سودا 
می گوید: »شاید بقیه بگویند پول یا مهاجرت اولویت اصلی مان 
است، اما انگار در نهایت همه می خواهند به نقطه ای برسند که 
راحت تر زندگی کنند و خوشحال باشند. این خوشحالی برای هر 
کسی با یک چیزی به دست می آید. اولویت اصلی من در زندگی 
این است که بتوانم حتی شده کمی به بهتر شدن این وضعیت 
کمک کنم، شده حتی برای یک نفر زندگی را راحت تر کنم. در 
نهایت همه دنبال خوشحالی اند دیگر.« در این میان مانیا تنها 
به مهاجرت اشاره می کند. او می گوید: »ساخت زندگی ایده آلم، 
ایران، اگر هم نشد قطعا مهاجرت  اولویتم است، اگر شد در 

می کنم که به احتمال ۹۰درصد مجبور به مهاجرت می شوم.«
 ما نسل بی خیالی نیستیم

خیلی ها معتقدند نسل جدید، نسل بی خیالی هستند. بی خیالی 

هم البته از نگاه نسل ها و آدم ها متفاوت است. پدر ها و مادر های 
ما خیلی چیز های بیشتر را جدی می گرفتند و متعهد به انجام 
آن ها بودند و ما را هم متعهد می کردند، اما پدر ها و مادر های 
الان این طور نیستند و فرزندان شان را خیلی راحت تر می گذارند.

بودن  البته نمی دانم بی خیال  نیستیم،  »ما ها نسل بی خیالی 
را چطور معنی می کنید. ما شاید فقط به چیز هایی که نسل 
که  چیز هایی  نمی دهیم.  اهمیت  می دادند،  اهمیت  قدیم 
یک جور هایی  خیلی های مان  می کنم  فکر  نبودند.  مهم  واقعا 
آن نقش عادی سازی را داریم. مثلا من الان موهایم را رنگ 
کردم، خیلی ها من را چپ چپ نگاه می کنند یا بلند بلند نچ نچ 
می کنند، ولی خب با خودم می گویم اشکال ندارد، به من نچ نچ 
می کند، به نفر بعدی نچ نچ می کند، ولی برای نفر سوم حتی 
اگر با عقایدشان یکی نباشد، دیگر هیچی نمی گویند. از طرفی 
مگر چند بار زندگی می کنیم که حالا بخواهیم به حرف مردم 

اهمیت بدهیم؟« این ها را سودا می گوید.
خیلی  زندگی  بودیم،  بی خیال  اگر  »ما  می گوید:  اما  سلین، 
راحت تری داشتیم و می توانستیم به وضعیت جامعه و اقتصاد 
کشور و آینده نامشخصی که در انتظارمان است، اهمیت ندهیم. 
اینکه اکثرا خودمان را بی خیال نشان می دهیم، فقط به خاطر 
رهایی از نظرات و افکار اشتباه بقیه ا ست یا به قولی برای اینکه 
بقیه اجازه بدهند نفس راحت بکشیم. من به خانواده ام و خونی 
که قبل از من برای آرامش و امنیتم ریخته شده است، تعهد 
دارم.« زهرا از خط قرمزهای شان می گوید که هر کدام برای 
خودمان یک محدوده و خط قرمز داریم، این طور نیست که 
بی تفاوت باشیم. ما صرفا به چیز های متفاوتی ری اکشن داریم، 
چون دوران کودکی، نوجوانی و تفریحات مان متفاوت بوده و 
با سیستم جدیدی نسبت به دهه های گذشته بزرگ شدیم، 

چیز های متفاوتی احساسات مان را تحریک می کند.
تعهد  کردن،  توجه  برای  متفاوتی  معیار های  معتقدند  آن ها 
داشتن و اهمیت دادن وجود دارد. بعضی چیز هایی که نسل های 

قبلی باید نگران شان می بودند، برای ما رفع شده و دغدغه های 
جدیدی افزوده شده. چیزی که باعث شده این برداشت به وجود 
بیاید، این است که ما خواسته های نسبتا متفاوتی داشتیم یا 
در بروز دادن خودمان فعال تر بودیم. در کل »جدید« بودن 
رفتارمان است که بیشتر باعث به چشم آمدنش می شود. البته 

که دنیایی که در آن زندگی کردیم، هم گسترده تر بوده.
مانیا می گوید: »هر کدام از آدم ها یکسری خط قرمز دارند که 
برای شان مهم است و قطعا در مورد آن ها بی خیال نیستند؛ 
مورد  فرد  و حتی  خانواده شان  دوستان شان،  وطن شان،  مثل 

علاقه شان.«
  بیشترمان افسرده های متظاهریم

خوشحال بودن این بچه ها، رها بودن و قهقهه های شان، رفتاری 
است که همیشه از آن ها در جمع های شان می بینیم. آنها، ولی 
از  »بیشتر  می گوید:  صراحتا  لیلی  نیست.  این طور  معتقدند 
۹۵درصد افسرده های متظاهریم.« مهشید می گوید: »طبیعی 
هستیم،  دوستان مان  با  و  می نشینیم  هم  دور  وقتی  است 
بخندیم. این همه تمایل به »برنامه کردن« شاید گریز از همین 

ناراحتی باشد.« .


